
موضوعی که چندی پیش به درستی در سخنان رهبری به آن 
اشاره و نسبت به نفوذ آمریکا در کشور هشدار داده شد اما حالا با 
برداشت های یک سویه و سیاسی از این موضوع تبدیل به سوژه 

جدیدی برای دلواپسی شده است.
هشدار نسبت به "نفوذ" دشمن نخستین بار در سخنان رهبری 
انقلاب بعد از پذیرش برجام مطرح شد. ایشان 18 شهریورماه در 

سخنانی گفتند: "ملّت بزرگ ایران این شیطان بزرگ را از کشور 
بیرون کرد؛ نباید بگذاریم دوباره برگردد؛ نباید بگذاریم از در رفت، از 
پنجره برگردد؛ نباید اجازه بدهیم نفوذ پیدا کند؛ دشمنی اینها تمام 
نمیشود. ... دنبال چیزی به نام مذاکره ی با ایرانند؛ ]امّا[ مذاکره بهانه 
است، مذاکره وسیله برای نفوذ است، مذاکره وسیله برای تحمیل 

خواستها است...

 هشتمین جلسه رسیدگی به پرونده موسوم به فساد نفتی در 
شعبه 15 دادگاه انقلاب به صورت علنی برگزار شد.

بابک زنجانی متهم ردیف اول پرونده حدود ساعت 8:30 مانند 
جلسات گذشته با تدابیر امنیتی وارد دادگاه انقلاب شد.

 وکیل مدافع بابک زنجانی هم در دادگاه انقلاب حاضر شد.
 علی رغم پخش شایعه ای در فضای مجازی در شب گذشته 
مبنی بر بازداشت یکی از خواهران بابک زنجانی، خواهران وی در 

دادگاه انقلاب حضور داشتند.
بابک زنجانی قبل از آغاز رسمی جلسه دادگاه دقایقی با رسول 

کوهپایه زاده وکیل مدافع اش صحبت کرد.
وکلای شکات پرونده نیز قبل از شروع جلسه دادگاه، دقایقی را 
با هم گفت وگو کردند. پیش از شروع جلسه دادگاه، بابک زنجانی 
به وکیل بانک مسکن گفت من پولم را می گیرم و کاری به شما 
ندارم که وکیل مدافع بانک مسکن خطاب به وی گفت که شما را 

به خیر و ما را به سلامت.
جلسه دادگاه حدود ساعت 9 صبح با قرائت آیاتی از قرآن 

کریم آغاز شد...

آیت الله مکارم شیرازی با ابراز نگرانی و تاسف شدید از افزایش آمار طلاق در جامعه، خواستار آسیب شناسی دقیق و همه جانبه این مساله 
شد و یکی از عوامل مهم و مؤثر در افزایش طلاق ها را توسعه بی حساب و کتاب فضای مجازی دانست.

این مرجع تقلید صبح دیروز در جلسه درس خارج فقه خود که در مسجد اعظم قم برگزار شد، نسبت به افزایش آمار طلاق در جامعه ابزار 
نگرانی کرد و با بیان این که یکی از مسائلی که به صورت موریانه پایه نظام خانواده را فرو می ریزد، موضوع افزاش آمارهای طلاق است، گفت: 
در سال گذشته نسبت به سالیان قبل آمار طلاق افزایش یافته و این نگران کننده است، افزایش طلاق یعنی متزلزل شدن بنیان خانواده؛ وقتی 

این بنیان متزلزل و دچار گسست شد، کل نظام خانواده رو به ویرانی خواهد رفت...
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آیت الله مکارم شیرازی در درس خارج عنوان کرد:

توسعه فضای مجازی 
عامل افزایش طلاق

رئیس پلیس آگاهی استان قم  تشریح کرد:

 جزییات دستگیری کلاهبردار2میلیاردی

در کارگاه آموزشی الزامات پدافند غیرعامل در حوزه سلامت و دفاع زیستی  مطرح شد

 انتقاد از نگاه بحران محور در بین مدیران قم  

معتدلین و دلواپسان درباره »نفوذ« چه گفتند؟

دلواپسانِ نفوذ؛ سد راه اجرای برجام

شرط مطهری برای رضایت دادن

7

2

2

8

در هشتمین جلسه دادگاه متهمان نفتی چه گذشت؟

از هویت های 
جعلی »بابک زنجانی« 

تا نام بردن از 
»رضا ضراب« 

با صدور اطلاعیه ای:

جامعه مدرسین معرفی 
کاندیدا برای خبرگان را 

تکذیب کرد

8

بیم ها و امیدهای آقای شهردار

 حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح امروز )چهارشنبه( در دیدار رؤسای دانشگاه ها، مراکز 
و مؤسسات آموزش عالی، پارک های علم و فناوری و مراکز پژوهشی کشور ضمن تبیین مبسوط تاریخ و میراث و 
تجربه ی علمی کشور در دوران قبل و بعد از اسلام و جایگاه و نقش دانشگاه ها در تاریخ معاصر به ویژه در نهضت اسلامی 
و بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، بر لزوم برنامه ریزی دانشگاه ها و مراکز علمی برای استفاده از میراث و تجارب علمی 
متراکم، به منظور نقش آفرینی در ایجاد »تمدن نوین اسلامی« تأکید کردند و گفتند: نیازسنجی علمی برای حال و 
آینده، جلوگیری از کاهش سرعت پیشرفت علمی، اجرای دقیق نقشه ی جامع علمی، توجه به کیفیت در آموزش عالی، 
پیگیری جدی ارتباط دانشگاه و صنعت، نقش آفرینی دانشگاه ها در اقتصاد مقاومتی، گسترش فضای فرهنگ ایمانی و 
اسلامی، عمق بخشی بصیرت دینی و سیاسی، و میدان دادن به دانشجویان و اساتید ارزشی، انقلابی و متدین، از لوازم 

نقش آفرینی دانشگاه ها در شکل گیری تمدن نوین اسلامی است.
رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار جلسات با دانشگاهیان را یکی از بهترین و شیرین ترین جلسات توصیف 
کردند و با اشاره به جایگاه علم به عنوان ابزار پیشرفت و اقتدار، افزودند: دانشگاه مهمترین مرکز تربیت مدیران 
آینده ی کشور است؛ به گونه ای که عملکرد مناسب و یا غیرمناسب دانشگاه ها در این زمینه، آینده ی کشور را تحت 

تأثیر قرار خواهد داد.
حضرت آیت الله خامنه ای به سابقه ی طولانی پرورش و تربیت بزرگان و نخبگان علمی در ایران، همچون ابن 
سینا، فارابی، زکریای رازی، خوارزمی، و تعداد زیاد دیگری از نام آوران علمی در عرصه های مختلف اشاره و خاطرنشان 
کردند: ایران در طول تاریخ، قلّه ی تولید فکر و علم بوده است و این روند تا قبل از دوران قاجار و پهلوی ادامه داشت...

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رؤسای دانشگاهها و مراکز آموزش عالی تاکید کرد:

لزوم نقش آفرینی دانشگاه ها در ایجاد تمدن نوین اسلامی

8

سرمقاله : سعید شیرکوند

موتور  تواند  می  گردشگری 
محرکی برای رشد صنعت باشد 
که منجر به اشتغالزایی گردد. می 
تواند موتور حرکت صنایع دستی 
باشد که  ایجاد شغل هم به دنبال 
پایداری  موجب  تواند  دارد.می 
بسیاری از عدم تعادل هایی گردد 

که اقتصاد کشور را تهدید ...

راهکارهایی برای 
توسعه صنعت گردشگری

از بدهی های میلیاردی شهرداری تا پتانسیل ها و ظرفیت های قم در گفت و گو با دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد
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7

روزنامه

2
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راهکارهایی برای 
توسعه صنعت گردشگری

گردشگری می تواند موتور محرکی برای رشد صنعت باشد 
که منجر به اشتغالزایی گردد. می تواند موتور حرکت صنایع 
دستی باشد که  ایجاد شغل هم به دنبال دارد.می تواند موجب 
پایداری بسیاری از عدم تعادل هایی گردد که اقتصاد کشور را 

تهدید می کند. اگر توجه به این حوزه مهم از اقتصاد سازمان یافته و نهادینه باشد،رشد مورد 
نظر به سرعت اتفاق می افتد.چرا که این پتانسیل در کشور ما وجود دارد که گردشگری 
تبدیل به صنعتی اثرگذار در شاخص های توسعه  ایران شود.  صنعت گردشگر برخلاف 
سایر صنایع که زخم خورده است،صنعتی بیمار نیست. اصلا صنعتی  با این مشخصات 
وجود نداشت،از همین رو عارضه های سایر صنایع را هم ندارد.امروز در هر بخشی از صنایع 
کشور که بخواهید سرمایه گذاری کنید، باید هزینه کنید تا عدم تعادل ها و مشکلات را رفع 
کرده و صنعت به خط اول یا صف تولید برسد.این درحالی است که در صنعت گردشگری، 

ما یک گام جلوتر هستیم و حداقل در نقطه صفر قرار داریم.
درنتیجه این پتانسیل وجود دارد که بتوان خوب برنامه ریزی کرد و بعد سراغ اقتصاد 
جهانی رفت.بنابراین گام اول برای تحول صنعت گردشگری توجه به  داخل  کشور است،اگر 
شرایط شکل گیری این صنعت فراهم نشود، اصلا نمی توان حرکت کرد. اگرچه برخی 
ها از موانع و محدودیت های فرهنگی و ایدئولوژیک سخن می گویند،اما به نظر من این 
محدودیت ها برای رونق صنعت گردشگری به هیچ عنوان بازدارنده نیست. انچه ما را 
محدود کرده، باورهای غلطی است که درباره محدودیت ها شکل گرفته است.مثلا یکی 
از مسایل ما در برخی استانها برگزاری کنسرت موسیقی است ، در حالی که قانون کشور 
برگزاری کنسرت موسیقی را محدود نکرده اما در برخی استانها این باور غلط شکل گرفته 
و مانع شده است.در خصوص توسعه زیربناهای این صنعت هم همین اتفاق افتاده است.نیاز 
است که قبل از آنکه هدف پیوند اقتصاد با اقتصاد جهانی از طریق گردشگری ایجاد شود،این  

صنعت در داخل کشور شکل بگیرد و سپس بت صنعت جهانی گردشگری پیوند بخورد.
بعد از توافق برجام، تقریبا تمام هیات های خارجی که به ایران آمدند، به  حوزه 
گردشگری سرزدند این نشان می دهد که گردشگری .یکی از بخش های مهم اقتصادی و 
قابل توجه برای هیات های خارجی است.تردیدی نیست که سرمایه گذاری خارجی را نمی 
توان از صنعت گردشگری جدا کرد.سرمایه گذار خارجی که در  یک کشور سرمایه گذاری 
می کند،تمام مجموعه ها  را در یک بسته می بیند.یعنی اول باید ببیند فضای کسب و کار 
چگونه است،بعد  اقدام کند.این بررسی شرایط در همه حوزه های اقتصاد مشترک است.

برای سرمایه گذار خارجی این فرآیند مهم نیست  که در ساخت یک پالایشگاه سرمایه 
گذاری می کند یا در ساخت هتل.بلکه مهم این است که برای او حجت تمام شود وسرمایه 

گذاربه  اطمینان خاطر در سرمایه گذاری برسد تا سرمایه گذاری کند.
سرمایه گذاران خارجی که در چند ماه اخیر به وزارتخانه های مراجعه می کنند، اغلب 
در حوزه هتل داری و هتل سازی وارد مذاکره می شوند، اما شرط آنها این است که در 
داخل کشور سیگنال های امنیت سرمایه و کسب و کار را دریافت کنند.این سیگنال هم 
فقط مربوط به حوزه گردشگری نیست،بلکه مربوط به شرایط عمومی اقتصاد است. زیرا 
سرمایه گذار خارجی باید مطمئن شود که مثلا برای احداث هتل حداقل امنیت سرمایه او 

برای 40 سال تضمین می شود.
برخی بسیار ساده انگارانه به موضوع نگاه می کنند یا تعمدا سعی می کنند موضوع را 
ساده کنند.می گویند برجام انجام شد چرا خارجی ها نمی آیند.درحالی که تجربه تاریخی 
در کشور نشان می دهد، که سرمایه گذار خارجی یک دهه طول کشید تا برای ورود به 
ایران و سرمایه گذاری به جمع بندی برسد.یعنی  از سال 72 تا 91 مذاکره کرده ایم  و 
برنامه ریزی صورت گرفت تا نهایتا  10 سال بعد به نتیجه رسید و سرمایه گذاران خارجی 

توانستند رد در حوزه هایی مثل نفت و پتروشیمی وارد شوند.
یعنی از سال 71 تلاش کردیم  و در نهایت  ذر سال 81 به یک توافق نسبی رسیدیم. اما 
در سال 84 که دولت تغییر کردو ریل کشور عوض شد همان سرمایه گذارانی که با هزاران 

تهدید وارد حوزه های اقتصادی کشور شده بودند، هم بی توجه شدند.
*معاون برنامه ریزی و سرمایه گذاری سازمان میراث فرهنگی و گردشگری

با صدور اطلاعیه ای:

جامعه مدرسین معرفی کاندیدا 
برای خبرگان را تکذیب کرد

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در اطلاعیه ای انتشار اخباری در رسانه ها و فضای 
مجازی مبنی بر معرفی کاندیدا برای خبرگان در جلسات این جامعه را تکذیب کرد.

متن اطلاعیه جامعه مدرسین که در اختیار ایمان قرار گرفته بدین شرح است؛ پیرو 
انتشار اخباری در رسانه های مختلف در ارتباط با کاندیداهای مجلس خبرگان رهبری و 
گمانه زنی های نادرست در لیست کاندیداهای جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در مجلس 
خبرگان رهبری به اطلاع می رساند تاکنون در جلسات شورای عالی جامعه مدرسین هیچ 
تصمیم و بحثی روری مصادیق و افراد چه به صورت رسمی و چه غیر رسمی صورت نگرفته 
و اخبار منتشر شده تکذیب می گردد. لذا از رسانه ها و سایت ها و کسانی که در فضای 
مجازی فعالیت می کنند، انتظار می رود که ضمن رعیات اخلاق رسانه ای و نقوی از هرگونه 
گمانی زنی و نقل اخبار نادرست جدا خودداری نمایند. لازم به ذکر است همانگونه که بارها 
از طریق این دفتر اعلام شده، مواضع و تصمیمات جامعه مدرسین، از طریق ریاست شورای 

عالی و بیانیه رسمی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم اعلام خواهد شد.

آیت الله سبحانی: 

گلایه مسئولان در شرایط کنونی 
مناسب نیست 

آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید با بیان اینکه گله گذاری مسئولان در شرایط کنونی 
مناسب نیست، گفت: خوراک تبلیغاتی دشمنان خارجی از همین گلایه ها به دست می آید. 
 این مرجع تقلید روز چهارشنبه در جلسه درس خارج اصول خود در مسجد اعظم قم 
بیان داشت: درشرایط کنونی، کشور نیازمند وحدت کلمه است و اگر مقامی در این شرایط 
اقدام به گله گذاری کند، مناسب نیست. وی بیان داشت: گله گذاری ها ضرر به اسلام و 
انقلاب وارد می کند، در حالی که در آستانه انتخابات هستیم هر چه فضا آرام تر و ساکت 
تر باشد بسیار برای ما بهتر است.  این مرجع تقلید اظهار کرد:فرض کنید مقامی از رسانه 
ای گله می کند که فلان رسانه همه چیز را می گوید و برخوردی با او انجام نمی شود 
اما در مقابل آن، نباید مسئول دیگر نیز به گله گذاری پرداخته و به سخنان او پاسخ دهد. 

وی افزود: در شرایط کنونی، گله گذاری مسئولان صحیح نیست و اگر هم نکته ای 
وجود دارد، باید در کنار یکدیگر آن را مرتفع کنند.  آیت الله سبحانی ادامه داد: اگر مساله 
ای برای گله گذاری است، با همدیگر مذاکره کنید و شایسته آقایان بزرگوار است که به جای 

گله گذاری ها، خودشان مساله ها را حل کرده و رسانه ای نکنند. 

حجت الاسلام قرائتی :

ازدواج به روانشناسی احتیاج ندارد 
رئیس ستاد اقامه نماز کشور با بیان اینکه دانشگاه ها و مراکز علمی کشور روح واقعی 
ندارند، از گسترش روز افزون مدرک گرایی میان دانشجویان و طلبه ها انتقاد کرد گفت: 
ازدواج به هیچ وجه به روانشناسی احتیاج ندارد، چرا که مانند خوراک و پوشاک ضرورتی 

اجتناب ناپذیر برای انسان است. 
حجت الاسلام والمسلمین محسن قرائتی روز چهارشنبه در نخستین دوره آموزشی 
کلاس داری و مخاطب شناسی ویژه دانشجویان دانشگاه معارف اسلامی در سالن اجتماعات 
نهاد نمایندگی ولی فقیه در قم، اظهار داشت: بدون شک مدرک تحصیلی برای انسان 
سرمایه ارزشمندی محسوب نمی شود. وی با تاکید بر اهمیت ازدواج و همچنین ضرورت 
توجه بیش از پیش به امر ازدواج جوانان، اظهار داشت: بعد از اکسیژن و آب هیچ چیز به 
اندازه همسر مورد نیاز نیست، لذا همسر برای یک زن و یا یک مرد حکم لباس بر تن را دارد. 
وی تصریح کرد: برای یک جوان دانشجو مساله ازدواج باید به مراتب مهمتر از موضوع 
ادامه تحصیل و کسب مدرک تحصیلی بالا باشد. قرائتی همچنین با انتقاد از برخی نشست 
ها و همایش ها که با موضوع روانشناسی ازدواج برگزار می شود، افزود: ازدواج به هیچ به 
روانشناسی احتیاج ندارد، چرا که مانند خوراک و پوشاک ضرورتی اجتناب ناپذیر برای انسان 
است. وی همچنین با اشاره به اهمیت و ظرافت بسیار بالای امر کلاس داری و مخاطب 
شناسی، تصریح کرد: بدون شک شگردهای اصلی مخاطب شناسی در قرآن مجید آمده 
است و دانشجو و طلبه ای که بخواهد پس از فراغت از تحصیل به تدریس مشغول شود، 

باید روش های آن را در این کتاب آسمانی جستجو کند.

استاندارقم  خواستارشد:

جذب سرمایه گذار
 در بخش گردشگری مذهبی در قم

استاندارجذب سرمایه گذار در بخش گردشگری مذهبی در قم را به عنوان یکی از منابع 
درآمدزا برای استان مورد توجه قرار داد  گفت: در بخش های هتل سازی، صنایع دستی و 

گردشگری میزبان سرمایه گذاران داخلی و خارجی هستیم.
سید مهدی صادقی که برای حضور در همایش دو روزه ی اقتصاد ایران در پسا تحریم 
به کیش سفر کرده است، از نمایشگاه بین المللی بورس، بانك، بیمه و خصوصی سازی 
بازدید نمود. استاندار قم همچنین با حضور در نمایشگاه میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری از غرفه ی محصولات استان قم در این نمایشگاه بازدید نمود. وی در حاشیه این 
بازدید با اشاره به تلاش تیم دیپلماسی ایران برای دستیابی به توافق هسته ای، استفاده از 
فضای پسا تحریم برای رونق اقتصادی را فرصتی مغتنم برای مسئولین دانست و گفت: از 

این فرصت می توان برای معرفی جاذبه های گردشگری کشور و استان قم استفاده نمود.

حوادث
رئیس پلیس فتا استان قم خبرداد: 

دستگیری عامل هتک حیثیت 
یک شهروند در شبکه اجتماعی 

رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم، گفت:فردی که با ایجاد پروفایلی در شبکه 
اجتماعی بی تالک موجب هتک هیثیت یکی از شهروندان شده بود، دستگیر شد.

سرهنگ علی موالی در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در پی 
شکایت فردی مبنی بر اینکه شخص ناشناسی با ایجاد پروفایلی توهین آمیز با هویت وی در 
شبکه اجتماعی بی تالک موجب هتک حیثیت وی شده است بنابراین موضوع در دستور 
کار مأموران پلیس فتا استان قم قرار گرفت. به گفته وی پس از تشکیل پرونده و طی 
یکسری اقدامات فنی و تخصصی توسط کارشناسان این پلیس متهم شناسایی و با اخذ 
دستور از مقام قضایی استان دستگیر شد. سرهنگ موالی گفت:متهم در تحقیقات پلیس 
ابتدا منکر بزه انتسابی شد اما با دیدن ادله انکار ناپذیر به بزه انتسابی خود اعتراف و اذعان 

کرد هنگام نصب تانگو برای شاکی به اطلاعات هویتی وی دست یافتم.
رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم افزود:نامبرده نهایتاً به انضمام پرونده 

متشکله جهت سیر مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

رئیس پلیس آگاهی استان قم  تشریح کرد:

 جزییات دستگیری کلاهبردار2میلیاردی
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از شناسایی و دستگیری فردی خبر 
داد که از طریق خرید کالا به وسیله چک های جعلی و سرقتی از شهروندان2میلیارد ریال 

کلاهبرداری کرده بود.
سرهنگ احمد کرمی در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در پی 
شکایت فردی مبنی بر اینکه وی از سوی شخصی ناشناس مورد کلاهبرداری قرار گرفته 

موضوع در دستور کار مأموران پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت.
به گفته وی، متهم طی تماس با شاکی و معرفی خود با هویت جعلی تقاضای خرید 
گیره پلاستیکی لباس به مبلغ 17میلیون تومان می کند و شاکی نیز بار مذکور را در 
انباری در استان قم تخلیه و جهت دریافت ثمن معامله به همراه وی به بانک مراجعه و 
نامبرده در فرصتی مناسب متواری می شود. سرهنگ کرمی ادامه داد: سپس شاکی پس از 
بازگشت به محل تخلیه بار متوجه انتقال بار از محل مذکور می شود. رئیس پلیس آگاهی 
فرماندهی انتظامی استان قم افزود:با انجام تحقیقات لازم از مالک انبار مشخص شد متهم 
با ارائه مدارک هویتی جعلی و ارائه یك برگ چک جعلی اقدام به اجاره این ملک کرده و 
در یک هفته ای که مشغول به کار بوده پس از انجام کلاهبرداری از شاکی، مغازه را تخلیه 
کرده است. وی گفت:در ادامه با انجام تحقیقات فنی و اطلاعاتی مأموران آگاهی استان 
متهم را شناسایی و دستگیر کردند و نامبرده نهایتاً پس از تحویل به مرجع قضائی استان 
با قرار قانونی مناسب راهی زندان شد. سرهنگ کرمی اضافه کرد:با اعتراف به2میلیارد ریال 

کلاهبرداری از سوی متهم، همچنان تلاش جهت شناسایی سایر مالباختگان ادامه دارد.

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم  خبرداد:

مسمومیت 6  نفر بر اثر استنشاق گاز کلر
 رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: 6 تن بر اثر استنشاق گاز 

کلر در این استان مسموم شدند. 
محمدرضا حسنی ، افزود: این حادثه ساعت 5:16 دیروز بر اثر نشست گاز کلر در یکی 
از کارخانه های استان واقع در شهرک صنعتی محمودآباد واقع در کیلومتر 20 آزادراه قم 
- تهران رخ افتاد. وی اضافه کرد: چهار تن از این افراد که دچار مشکل تنفسی شده بودند، 
به بیمارستان کامکار قم منتقل شدند و یک تن نیز در محل حادثه توسط پرسنل اورژانس 
به صورت سرپایی درمان شد. وی در ادامه با اشاره به آمار مسمومیت به علت استنشاق 
گاز منواکسیدکربن در قم گفت: از آغاز فصل سرما تاکنون، دو تن بر اثر مسمومیت با گاز 

منواکسیدکربن در قم جان خود را از دست داده اند و 8 تن مسموم شده اند. 

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم :

واژگونی پژو در قم قربانی گرفت 
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: بر اثر واژگونی یک دستگاه 

پژو در این استان، یک تن جان خود را از دست داد. 
مهدی فراهانی افزود: در این حادثه که حدود ساعت 23  سه شنبه شب گذشته 
در جاده سلفچگان – نیزار رخ داد، دو تن نیز مجروح شدند که با توجه به وخامت حال 
مجروحان، دو دستگاه آمبولانس به محل حادثه اعزام شد. وی همچنین اظهار داشت: در 
حادثه برخورد یک دستگاه خودرو تویوتا با گاردریل که ساعت 6:56 روز 17 آبان ماه جاری 
در آزادراه قم - کاشان رخ داد، پدر و مادر خانواده قطع عضو شدند و فرزند سه ساله خانواده 
مجروح شد. وی در ادامه تصریح کرد: دوشنبه هفته جاری، استنشاق گاز منواکسید کربن 
منجربه مسمویت دختری 17 ساله شد که توسط پرسنل اورژانس به صورت سرپایی در 
محل، درمان شد. از آغاز فصل سرما تاکنون، دو تن بر اثر مسمومیت با گاز منواکسیدکربن 

در قم جان خود را از دست داده اند و هفت تن مسموم شده اند. 
عدم توانایی در کنترل وسیله نقلیه  علت حادثه

رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم  در خصوص علت این حادثه  گفت: 
علت عدم توانایی در کنترل وسیله نقلیه ناشی از تخطی از سرعت مطمئنه در جاده لغزنده 
واژگون شد. به گفته سرهنگ  اردشیر جمشیدی راد بر اثر این حادثه سرنشین خودرو 
مرد63ساله در محل فوت و یک نفر خانم حدودا35ًساله به شدت مصدوم و توسط اورژانس 
به بیمارستان منتقل شد. رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم به رانندگان توصیه 
کرد:با توجه به وضعیت جوی و جاده ای با احتیاط و سرعت مطمئنه حرکت کنند تا شاهد 

حوادث تلخ نباشیم.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبر داد:

کشف و ضبط پوشاک قاچاق
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان از کشف و توقیف مقدار زیادی پوشاک و البسه قاچاق 

در قم خبر داد.
مهدی ریاضی به کشف و ضبط مقادیر زیادی البسه قاچاق اشاره کرد و گفت: ماموران 
نیروی انتظامی استان قم هنگام بازرسی از یک خودروی سواری پژو در عوارضی قم – 
تهران موفق به کشف مقادیر زیادی پوشاک و البسه قاچاق شدند. وی در تشریح جزئیات 
این تخلف افزود: با توجه به عدم ارائه اسناد مثبته گمرکی شخص راننده خاطی شناخته 
شده و تمام محموله خودروی وی با عنوان قاچاق ضبط و توقیف شد. مدیرکل تعزیرات 
حکومتی استان قم ادامه داد: پرونده قاچاق برای این شخص تشکیل و به منظور رسیدگی 
به تخلف وی به شعبه ویژه قاچاق کالا و ارز این اداره کل ارجاع شد. ریاضی بیان کرد: 
نامبرده به پرداخت بیش از 100 میلیون ریال جزای نقدی برای قاچاق پوشاک و البسه در 

حق صندوق دولت محکوم شد.

فرمانده انتظامی استان قم گفت: آموزش در ابعاد مختلف 
زندگی انسان، یک موضوع کلیدی و محوری است.

به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سردار  کاظم 
مجتباییدر هشتمین کمیسیون قرارگاه جهادی ارتقاء تربیت 
و آموزش در جمع معاونان و رؤسای پلیس های تخصصی که 
در سالن جلسات ستاد فرماندهی انتظامی استان قم برگزار 
شد، عنوان داشت: آموزش از نظر فردی و شخصی و نیز در 
زندگی اجتماعی و شغلی، یک موضوع کلیدی و محوری 
است و همه انسان ها در ابعاد گوناگون زندگی نیازمند 
آموزش هستند. وی فعالیت بدون آموزش را به قدم گذاشتن 
در تاریکی تشبیه کرد و افزود: بدون آموزش نمی توان کاری 
را به درستی انجام داد و عاقبت کار نیز مشخص نیست، ولی 
اگر اقدامی از روی آگاهی و آشنایی انجام شود، روشن تر می 

توان حرکت و به اجرای مأموریت پرداخت.
فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه ارتقاء آموزش، 

میزان خطا در کارها را کاهش می دهد، بر اهمیت افزایش 
درک و بینش نسبت به مقوله آموزش تأکید کرد. 

سردار مجتبایی افزود: موضوع آموزش مقدماتی دارد که 

باید ایجاد شود و یکی از آن مقدمات باور است، مدیران و 
فرماندهان باید خودشان در درجه اول پش قراول و پیشتاز 
امر آموزش باشند و در حین اجرای آموزش نیز نظارت کافی 
داشته و سپس ارزیابی کاملی به عمل آورند تا آموزش، 

اثرگذاری لازم را داشته باشد.
وی با تأکید بر اینکه آموزش باید قابل سنجش و ارزیابی 
باید  بازرسی  و  نظارتی  اضافه کرد: مجموعه های  باشد، 
متولیان تربیت و آموزش را در تحقق این باور کمک کنند، 
همکاری و مشارکت همگانی می تواند امر آموزش را پویا 

کرده و امکان پیشرفت را فراهم کند.
فرمانده انتظامی استان قم تشکیل قرارگاه جهادی ارتقاء 
تربیت و آموزش را اقدامی بسیار مهم ارزیابی و ابراز امیدواری 
کرد: معایب آموزش با برنامه ریزی و در یک بازه زمانی 
مشخص مرتفع و هر رده بتواند دِین خود را به این حرکت 

جهادی ادَا کند.

آیت الله مکارم شیرازی با ابراز نگرانی و 
تاسف شدید از افزایش آمار طلاق در جامعه، 
خواستار آسیب شناسی دقیق و همه جانبه 
این مساله شد و یکی از عوامل مهم و مؤثر 
در افزایش طلاق ها را توسعه بی حساب و 

کتاب فضای مجازی دانست.
این مرجع تقلید صبح دیروز در جلسه 
درس خارج فقه خود که در مسجد اعظم 
قم برگزار شد، نسبت به افزایش آمار طلاق 
در جامعه ابزار نگرانی کرد و با بیان این که 
یکی از مسائلی که به صورت موریانه پایه 
نظام خانواده را فرو می ریزد، موضوع افزاش 
آمارهای طلاق است، گفت: در سال گذشته 
نسبت به سالیان قبل آمار طلاق افزایش 
یافته و این نگران کننده است، افزایش طلاق 
یعنی متزلزل شدن بنیان خانواده؛ وقتی این 
بنیان متزلزل و دچار گسست شد، کل نظام 

خانواده رو به ویرانی خواهد رفت.
 این مرجع تقلید با یادآوری روایتی از 
داشت:  اظهار  )ص(  اکرم  رسول  حضرت 
آن  باشد خدا  آن طلاق  در  که  ای  خانه 
را از رحمت خود دور می دارد، هیچ چیز 
مبغوض تر از طلاق نزد خدای متعال نیست.

 وی با بیان این که طلاق تبعات و آثار 
فردی و اجتماعی بسیاری دارد، گفت: یکی 
از تبعات طلاق بچه های بی سرپرست است 
که تبدیل به بچه های خطرناکی در جامعه 

می شوند.
بر  تاکید  با  مکارم شیرازی  الله  آیت   
آسیب شناسی دقیق و همه جانبه پدیده 
افزایش آمار طلاق در جامعه، خاطرنشان 
کرد: برخی عنوان می کنند که عامل این 
مساله فقر است، در حالی که بسیاری از 
البته  و  مرفه  های  خانواده  در  ها  طلاق 

تحصیل کرده است.
 استاد برجسته درس خارج حوزه علمیه 
قم تاکید کرد: یکی از عوامل این مساله 
ارتباط های نا مشروعی است که با استفاده 

از فضای مجازی ایجاد می شود.
آیت الله مکارم شیرازی در بخش دیگری 
ابراز داشت: وقتی فضای  از سخنان خود 

مجازی را توسعه می دهند عده ای به به 
و چه چه می کنند که پیشرفت کردیم و 
در صف کشورهای مترقی قرار گرفتیم؛ در 
حالی که نمی دانند در این فضا چه غوغایی 
برپا است و چه ارتباط های نا مشروعی وجود 

دارد که سبب جدایی می شود.
 آیت الله مکارم شیرازی با گوشزد کردن 
اندرکاران  دست  سنگین  و  مهم  وظایف 
فضای مجازی، خاطرنشان کرد: مسؤولان 
فضای مجازی کشور بار سنگینی بر عهده 
دارند؛ البته با این فضای مجازی کارهای 
در  اما  داد،  انجام  شود  می  مهمی  بسیار 
مقابل آسیب های شدید و خطرناکی دارد؛ 
باید کاری کرد جلوی آسیب ها گرفته شود؛ 

چراکه بسیاری از طلاق ها از اینجا نشات می 
گیرد و مردم این مساله را به طرق مختلف به 

اطلاع ما می رسانند.
که  این  یادآورشد:  تقلید  مرجع  این   
اند  گرفته  را جدی  مجازی  فضای  اخیرا 
بسیار خوب است، باید آموزش های لازم به 
جوانان داده شود، باید کار فرهنگی در این 
راستا انجام شود، امیدواریم همه به سهم 
خود در راستای کاهش آمار طلاق در جامعه 

اقدام کنیم.
بخش  در  شیرازی  مکارم  الله  آیت   
دیگری از سخنان خود در درس خارج با 
اشاره به حدیثی از امام حسن عسکری )ع( 
به بیان نکات اخلاقی برای حاضران پرداخت 
و تواضع را نعمتی دانست که کسی نسبت 

به آن حسادت نمی کند.
 وی با بیان این که تواضع دوستان فراوان 
برای انسان ایجاد می کند و باعث محبوبیت 
در جامعه می شود و سبب پیشرفت در 
کارها است، گفت: در محیط روحانیت نیز 
افراد بسیار محبوبی وجود داشته و دارند که 
این مساله نیز ناشی از تواضع آنان بوده است.

می  اگر  یادآورشد:  تقلید  مرجع  این   
خواهیم در جامعه نفوذ داشته باشیم و امر به 
معروف و نهی از منکر و تبلیغات ما در جامعه 
اثر داشته باشد باید در مقابل صغیر و کبیر 

تواضع داشته باشیم.

فرمانده انتظامی استان قم

 توجه به آموزش در زندگی یک موضوع کلیدی و محوری است

آیت الله مکارم شیرازی در درس خارج عنوان کرد:

توسعه فضای مجازی عامل افزایش طلاق

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: با 
جهش خوبی که در سال جاری در فضاهای فرهنگی و هنری 
استان قم ایجاد خواهد شد از این نظر یک دوره طلایی برای 
اهالی فرهنگ و هنر اتفاق خواهد افتاد که سرانه بهره برداری 

از این فضاها بسیار حایز اهمیت خواهد بود.
حجت الاسلام و المسلمین عباس دانشی در گفت و 
گویی اظهار کرد: یکی از برنامه های اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان قم این است، در ساختمان های فرهنگی 
کاربری  است، همان  اداره کل  این  اختیار  در  استان که 
فرهنگی و هنری در این بناها تحقق پیدا کند و اهالی فرهنگ 
و هنر قم بتوانند از حداکثر ظرفیت این مجموعه های موجود 

استفاده لازم و بهینه را ببرند.
وی در این رابطه افزود: از جمله این بناها، ساختمان 
مجتمع فرهنگی هنری شهید آوینی است که رایزنی ها و 
گفت و گوهایی را با سازمان مدیریت و برنامه ریزی داشته 
ایم تا اعتباری را برای تعمیرات و بهسازی مجموعه ساختمان 
پیشین فرهنگ و ارشاد در خیابان شهید لواسانی )ساحلی( 
جذب کنیم و ستاد اداره کل به این ساختمان منتقل شود 
و همه ظرفیت مجتمع شهید آوینی نیز در اختیار اهالی 
فرهنگ و هنر استان قرار بگیرد و به فعالیت های آنها 
اختصاص یابد. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
قم ادامه داد: یکی دیگر از اقدام های این اداره کل توسعه 
نگارخانه فرهنگ در خیابان شهیدان فاطمی )دورشهر( 
است که از دسترسی مناسب و آسانی برای علاقه مندان به 

هنرهای تجسمی و برگزاری نمایشگاه های گوناگون فرهنگی 
و هنری برخوردار است که ما این توسعه را ان شاءالله انجام 
خواهیم داد و کلاس های آموزشی جنب نگارخانه فرهنگ به 

طبقه های فوقانی ساختمان منتقل می شوند.
یابد،  نگارخانه فرهنگ توسعه می  اینکه  بیان  با  وی 
تخصصی  داوران  هیات  یک  انتخاب  با  کرد:  خاطرنشان 
این نگارخانه به صورت یک نگارخانه تخصصی در اختیار 
تولیدکنندگان آثار فرهنگی و هنری در رشته های گوناگون 
قرار خواهد گرفت و در صورت تامین اعتبار کامل حتی 
امیدواریم که این ساختمان را بتوانیم به طور کامل در اختیار 
بخش های مختلف فرهنگی و هنری استان قرار بدهیم و 
ستاد اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان قم نیز به 

ساختمان ارشاد در خیابان شهید لواسانی منتقل شود.
حجت الاسلام و المسلمین دانشی در رابطه با مدیریت 
ساختمان شهید آوینی و نگارخانه فرهنگ اظهار کرد: در 
قالب برون سپاری، کاهش تصدی و دستورالعمل های قانونی 
که در این حوزه داریم، عمل خواهیم کرد و اداره این مجموعه 
ها در اختیار بخش های گوناگون فرهنگی و هنری استان 

قرار خواهد گرفت.
وی در بخش دیگر سخنان خود، از افتتاح و بهره برداری 
تالار مرکزی شهر قم در سال جاری خبر داد و گفت: این 
تالار یکی از بزرگ ترین طرح های فرهنگی کشور است که 
ان شاءالله با رایزنی هایی که در این مدت؛ پس از مشغول به 
کار شدن در استان قم با مقامات استان و شهرستان داشته 

ایم این تالار در آستانه بهره برداری است.
وی افزود: این بشارت و مژده را به اهالی فرهنگ و هنر 
استان می دهم که ان شاءالله تالار مرکزی شهر قم با یک 
ظرفیت بسیار مناسب و شایسته در سال جاری و در صورت 
امکان در دهه فجر امسال به بهره برداری خواهد رسید و 
بدین ترتیب از نظر فضاهای فرهنگی یک دوره طلایی برای 
اهالی فرهنگ و هنر استان قم اتفاق خواهد افتاد که سرانه 
بهره برداری فضای فرهنگی قم با این تدابیر یک جهش 

خوبی خواهد داشت که بسیار حایز اهمیت خواهد بود.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم در این رابطه 
توضیح داد: در این همین راستا دکتر کاراندیش معاون 
ارشاد  و  فرهنگ  وزارت  انسانی  منابع  و  مدیریت  توسعه 
اسلامی سفری به قم داشتند و در دیدارهایی با استاندار و 
شهردار محترم،  این موضوع مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

وی گفت: دکتر سقاییان نژاد شهردار محترم قم عنایت 
ویژه ای به حل موضوع داشته اند و با حسن تدبیر، همراهی 
و همدلی که در جلسه دیدار معاون وزیر و شهردار قم وجود 
داشت و توجه خوبی که دکتر سقاییان نژاد به این مساله 
داشتند مسائل و مشکلات فی مابین شهرداری و این اداره 
کل که چند سال وجود داشت و شاید یکی از موانع بهره 
برداری از این تالار بزرگ بود رفع شد. وی اضافه کرد: جا دارد 
از شهردار و اعضای محترم شورای اسلامی شهر قم بویژه 
حجت الاسلام و المسلمین آتش زر که در جلسه هماهنگی 

حضور داشتند صمیمانه سپاسگزاری کنم.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

دوره طلایی اهالی فرهنگ و هنر قم در راه است

سرمقاله

اخبار

شهردار قم گفت: شهری که سالانه در 
آن 20 میلیون نفر زائر تردد می کنند نباید 
مشکل سرمایه گذاری داشته باشد و این 

مشکلات را قطعا برطرف خواهیم کرد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره 
به موضوع مدیریت شهری گفت: تعاملات 
در استان قم خوب است اما موضوع مدیریت 
واحد شهری امر بسیار مهمی است که نباید 

مورد غفلت واقع شود.
تك  استان  یك  قم  داشت:  اذعان  وی 
شهراست و همه ارگان ها نیز باید نظارت 
دقیق به آن داشته باشند، اما این نظارت ها 
نباید بیش از عرف باشد و ما به دنبال اجرای 
قانون هستیم و با همه سازمان ها و نهادها نیز 

ارتباط خواهیم داشت.
شهردار قم افزود: مدیریت شهری امر 
بسیار مهمی است که نباید فراموش شود و 
ما بر این امر تاکید داریم و معتقدیم در کنار 
آن و با همکاری دیگر نهادها می توانیم به 

نتیجه مطلوب برسیم.
سقائیان نژاد همچنین به موضوع سرمایه 
گذاری اشاره کرد و گفت: در این زمینه نیز 
باید به موضوعات زیربنایی توجه شود و 
بدانیم که قم دارای پتانسیل های بسیاری 

است که نباید از آن ها به سادگی گذشت.
وی ادامه داد: در شهری که سالانه 20 

میلیون زائر در آن تردد دارد نباید مشکل 
سرمایه گذاری داشته باشیم که این موضوع 

در حال رفع شدن است.
شهردار قم ادامه داد: البته می دانیم که 
سرمایه گذاران نیز از مجموعه شهرداری 
گلایه هایی دارند که در صدد رفع کردن 
آن ها هستیم و اقدامات خوبی نیز در این 

دوره انجام شده است.
بهره برداری از ادامه بلوار زائر 

تا پایان سال
شهردار قم از آمادگی کامل شهرداری 
قم برای فصل سرما خبر داد و گفت: برای 
فصل سرما آمادگی لازم را داریم و تجهیزات 

مورد نیاز نیز خریداری شده است گفت : 
ادامه بلوار زائر در حال احداث است و تا پایان 

سال این بلوار به بهره برداری می رسد.
سقاییان نژاد با اشاره به پیش بینی های 
صورت گرفته برای مقابله با فصل سرما بیان 
کرد: از دو ماه قبل معاونت خدمات شهری 
شهرداری قم پیش بینی های لازم را در 
خصوص فصل سرما انجام داده و وسایل و 
تجهیزاتی که مورد نیاز این فصل است تهیه 

و آماده سازی شده است.
وی بیان کرد: همچنین آسیب هایی 
که در سال های گذشته با آن روبه رو بودیم 
شناسایی شده و مشکلات برطرف شده 

است.
شهردار قم گفت: در روزهای گذشته 
شاهد بروز سیلاب بودیم که البته در سطح 
شهر قم هیچ مشکلی نداشتیم و مشکلی که 
در پردیسان به دلیل جاری شدن آب های 
بالادست بروز کرد به دلیل این بود کانالی 
که باید احداث می شد احداث نشده بود و 
در جلساتی که در استانداری برگزار کردیم 
قرار بر این شد که این کانال احیا و آماده 
سازی شود. وی بیان کرد: زیر پل جوادالائمه 
نیاز داشتیم  از بخش هایی بود که  یکی 
مشکلات آن برطرف شود و در این خصوص 

پیش بینی های لازم صورت گرفته است.
سقاییان نژاد گفت: در سطح رودخانه 
دو ساعت قبل از بروز سیلاب تمام محوطه 
از ماشین ها خالی شد و برخی از ماشین ها 
را نیز با جرثقیل به خارج از بستر بلوار زائر 
منتقل کردیم و در سطح شهر قم مانور عالی 
شکل گرفت. وی بیان کرد: برای فصل سرما 
آمادگی لازم را داریم و تجهیزات مورد نیاز 
نیز خریداری شده است و امیدواریم که در 

زمستان امسال شهری امن داشته باشیم.
شهردار قم در خصوص احداث ادامه بلوار 
زائر تا پردیسان بیان کرد: ادامه بلوار زائر در 
حال احداث است و تا پایان سال این بلوار به 

بهره برداری می رسد.

شهردار قم: 

قم نباید مشکل سرمایه گذاری داشته باشد

قائم مقام شهردار قم گفت: شناخت نیازهای فرهنگی، 
اولویت بندی آن ها، موضوع محوری فعالیت ها و بومی سازی 
موضوعات و شناسایی ظرفیت های مردمی نقش مهمی در 

ارتقا فرهنگ شهروندی دارند.
ابراهیم معتمدی در جلسه کمیته فرهنگ شهروندی 
شهرداری قم اظهار کرد: ارتقا فرهنگ شهروندی نخستین و 

مهمترین وظیفه کمیته فرهنگ شهروندی است.
وی افزود: تغییر رفتارها نخستین گام در این زمینه 

محسوب می شود که باید به دقت مورد توجه قرار گیرد.
قائم مقام شهردار قم با بیان اینکه ریشه تغییر رفتارها 
به این باز می گردد که فرهنگ موجود چیست گفت: تنوع 
فرهنگی در قم بسیار زیاد بوده و گونه های مختلفی از فرهنگ 
در این شهر قابل مشاهده است. وی ادامه داد: کار فرهنگی 
در حوزه رفتاری ریشه ای تر از سایر حوزه هاست و باید با 

مشارکت مردمی در این راستا گام برداشت.
قم  ساکنان  از  زیادی  درصد  اینکه  بیان  با  معتمدی 

مهاجرانی از سایر شهرها هستند گفت: این امر بر تنوع 
فرهنگی و سختی کار تغییر رفتارها تاثیرگذار است.

قائم مقام شهردار قم خاطرنشان کرد: تغییر رفتارهای 
و  است  تخصصی  و  ریشه ای  کاری  شهروندی  فرهنگ 
تفاوت های زیادی با اقدامات عمرانی دارد بنابراین کمیته 
فرهنگ شهروندی باید ابتدا مسیری را که می خواهد بپیماید 

به درستی شناسایی کند.
وی افزود: شناخت نیازهای فرهنگی در قم، اولویت بندی 
آن ها، موضوع محوری فعالیت ها، بومی سازی موضوعات و 
شناسایی ظرفیت های مردمی و سازمان های فرهنگی و 
استفاده از آن ها اقداماتی هستند که باید در کنار پرهیز از 

موازی کاری به آن ها پرداخت.
مولفه های  در  اهداف  تحقق  اینکه  بیان  با  معتمدی 
مشخص نیازمند فعالیت مجدانه در چندین جبهه است 
تصریح کرد: همچنین استفاده از ظرفیت رسانه ها و مهمتر از 
آن، تبلیغ چهره به چهره در این زمینه امری مهم محسوب 

می شود.
قائم مقام شهردار قم به تبلیغات محیطی در زمینه 
فرهنگ شهروندی پرداخت و عنوان کرد: همه ظرفیت ها در 

این زمینه باید مورد توجه و تاکید قرار گیرند.
و  وی تصریح کرد: صدا و سیما، روزنامه ها، سایت ها 
فضاهای مجازی همگی در حوزه رسانه می توانند به عنوان 
به  شهروندی  فرهنگ  توسعه  زمینه  در  مهم  ظرفیتی 
شهرداری کمك کنند همچنین حوزه علمیه نیز ظرفیتی مهم 
در این زمینه محسوب می شود و کمك کار مدیریت شهری 

خواهد بود.
معتمدی با بیان اینکه ظرفیت های خوب فرهنگی در 
سطح شهر قم وجود دارد گفت: گروه های منسجم موجود 
می توانند تبلیغ چهره به چهره را در میان مردم فعال و از این 
طریق به شهرداری کمك کنند البته مهم آن است که به این 
نقطه برسیم که برای تحقق اهداف مد نظر باید به همکاری 

با یکدیگر بپردازیم.

قائم مقام شهردار قم عنوان کرد: 

ضرورت بومی سازی الگوها برای ارتقاء فرهنگ شهروندی 

سعید شیرکوند *

آگهی مزایده 
آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی 1947/54/99/1103 اصلی بخش دو قم مربوط 
به پرونده اجرائی کلاسه 9204030011000078 به موجب پرونده اجرائی کلاسه 
بایگانی 9200078 ، له بانک پاسارگاد، و علیه: شرکت مهیار فروردین و غیره مستند 
سند رهنی شماره 104686 تنظیمی دفترخانه اسناد رسمی شماره 15 قم، ششدانگ 
پلاک ثبتی شماره 1947/54/99/1103 اصلی به شماره ثبت 81659 در صفحه 232 
دفتر 448 واقع در بخش دو قم واقع در: قم، خیابان توحید )نیروگاه(، خیابان سید 
معصوم، 20 متری احداثی، کوچه شماره 7، پلاک 10 متعلق به آقای مهدی دارابی از 

طریق مزایده به فروش می رسد: 
حدود و مشخصات مورد مزایده: شمالا: بطول 7/75 متر دیواریست به دیوار باقیمانده. 
شرقا: بطول 12/92 متر دیواریست به ساختمان احداثی در پلاک 1947/54 اصلی. 
جنوبا: بطول 7/60 متر درب و دیوار به کوچه 4 متری بن بست. غربا: بطول 13/15 
متر دیواریست به ساختمان احداثی در پلاک 54 فرعی. ساختمان مذکور در دو طبقه 
همکف و اول میباشد. نوع اسکلت مصالح بنائی، نما ساختمان سیمان، تاسیسات حرارتی 
و برودتی کولر آبی و بخاری گازی، کف موزائیک، پنجره ها پروفیل فلزی، دورچینی 
بام 1/40 متر، کف بام موزائیک می باشد. با توجه به مشخصات فوق الذکرو مصالح 
بکار گرفته شده و عمر ساختمان از نظر کارشناس رسمی دادگستری قیمت عرصه و 
اعیانی ملک به شرح ذیل ارزیابی می گردد: 1 – ارزش عرصه به متراژ 100 متر مربع 
ازقرار هر متر مربعی 4/500/000 ریال جمعا 450/000/000 ریال. 2 – ارزش اعیانی 
طبقه همکف به متراژ 83 متر مربع از قرار هر متر مربعی 2/000/000 ریال جمعا 
166/000/000 ریال. 3 – ارزش اعیانی طبقه اول 75 متر مربع از قرار هر متر مربعی 
2/500/000 ریال جمعا 178/500/000 ریال. 4 – ارزش اعیانی سرپله 10 متر مربع 
از قرار هر متر مربعی 2/500/000 ریال جما 25/000/000 ریال. 5 – ارزش حیاط 
سازی و انشعابات آب، برق و گاز جمعا 17/500/000 ریال. بنابراین ملک مذکور از نظر 
کارشناس رسمی دادگستری جمعا به ارزش 846/000/000 ریال )معادل هشتصد و 
چهل و شش میلیون ریال( ارزیابی و اعلام می گردد. مزایده ملک مذکور از ساعت 9 الی 
12 روز یکشنبه مورخ 1394/9/29 در اجرای ثبت قم واقع در خیابان ساحلی انجام می 
شود. مزایده از مبلغ پایه 846/000/000 ریال معادل هشتصد و چهل و شش میلیون 
ریال شروع و به بالاترین قیمت فروخته می شود حق الحراج و نیمعشر دولتی مازاد بر 
مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات 
و عوارض شهرداری و آب و برق و گاز و غیره تا تاریخ حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن 
معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود. خریداران می بایست مبلغ 
پایه را بعنوان سپرده شرکت در مزایده به حساب این اداره واریز نمایند و در صورت 
توافق بر واریز غیر نقدی بر اساس توافق اقدام خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با 
تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد،مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت 

انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده و مازاد طبق مقررات وصول خواهد شد. 
مهدی روز خوش – مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم



3 اقتصادی

خرید تضمینی شیر تنها
مسکنی برای دامداران است 

مدیرعامل اتحادیه مرکزی دامداران گفت: خرید تضمینی ش��یر تنها، مس��کنی برای 
دامداران است اما درمان قطعی این مشکل این است که قدرت خرید مردم افزایش یابد.

 عل��ی رضا عزیزالهی مدی��ر عامل اتحادیه مرکزی دام��داران ، درخصوص طرح خرید 
تضمینی شیر خام از دامداران اظهار داشت: از آذر ماه سال گذشته 170 هزار تن شیر خام 
از دامداران توسط سازمان تعاون روستایی خریداری شده که درحال حاضر حجم و سقف 
خریداری محصول تنها می تواند از کاهش قیمت شیر خام جلوگیری کند و از طرفی تا 

حجم خرید تضمینی توسعه پیدا نکند قیمت به سقف ستاد تنظیم بازار نخواهد رسید.
 وی افزود: در واقع افزایش حجم خرید تضمینی شیر از سوی وزارت جهاد کشاورزی یا 
دولت به نرخ 1440 تومان از دامداران و تبدیل آن به شیر خشک صادراتی و خامه در بازار 

داخلی ضرر و زیان هایی را برای آنها در برخواهد داشت. 
وی مدیرعام��ل اتحادیه مرکزی دامداران در ادامه گفت: بنابراین توس��عه حجم خرید 
تضمینی شیر تنها با افزایش منابع سازمان تعاون روستایی امکان پذیر است زیرا با توجه به 

منابع موجود خرید تضمینی در سال بیش از 200 هزار تن نخواهدبود. 
وی خاطر نشان کرد:  خرید تضمینی شیر تنها مسکنی برای دامداران است اما درمان 
قطعی این مشکل این است که قدرت خرید مردم افزایش یابد. زیرا بعد از اجرای هدفمندی 
یارانه ها قدرت خرید مردم تعدیل شده و لازم است که این قدرت احیا شود تا مردم کالاها 

را به قیمت واقعی بخرند. 
 مدیرعامل اتحادیه یادآور شد: درواقع دولت باید به افزایش قدرت خرید مردم کمک کند 
به طوری که منابع و تسهیلاتی در جهت حمایت به صنعت خودرو اختصاص داد و لازم 

است برای حمایت از این صنعت نیز منابع و امکاناتی را درنظر بگیرد.
 وی تصریح کرد: متاسفانه عدم تمکین کارخانه های لبنی به خرید شیرخام به نرخ مصوب 
مشکلاتی را برای دامداران به وجود آورده زیرا باتوجه به افزایش قیمت محصولات لبنی از 

17 ماه گذشته تا کنون قیمت شیرخام ثابت مانده است.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,060,000یک مثقال طلا

937,250یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,160,000سکه بهار آزاد ی

9,185,000سکه امامی

4,640,000نیم سکه

2,510,000ربع  سکه

1,670,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,000,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

تغییر نرخ سود بانکی چه تاثیری بر سوددهی صنعت بیمه می گذارد؟

 رویارویی شرکت های بیمه با معضل نقدینگی 
گزارش/ سیاوش اتابک

علی صلاحی نژاد درباره میزان تاثیر کاهش نرخ سود بانکی بر صنعت بیمه اظهار داشت: 
»صنعت بیمه در حال حاضر به دلیل ساختار مالی و تعهداتی که برای خود ایجاد کرده، 
دچار کسری ذخایر است و هر تصمیمی که سودآوری آنها را تحت تاثیر قرار دهد، می تواند 

شرکت های بیمه را به سمت بحران مالی سوق دهد.«
وی تصریح کرد: »اتخاذ تصمیم کاهش سود بانکی، برای صنعتی که جهت پرداخت 
خسارت های بیمه گذاران، ناچار به نگهداری حداقل 30 درصد منابع خود در بانک است، 
به طور طبیعی زیان هنگفتی را به همراه خواهد داشت و شرکت های بیمه، به خصوص 
شرکت هایی که در حال حاضر نیز با مشکلات مالی مواجهند را در شرایط بحرانی و کما 

قرار خواهد داد.«
تاثیر بر بیمه های زندگی

عضو انجمن حرفه ای صنعت بیمه با اشاره به اینکه با کاهش نرخ سود بانکی یکی از 
مهم ترین بخش های صنعت بیمه که از این تصمیم تاثیر خواهد  پذیرفت، بیمه های زندگی 
است، گفت: »کاهش سود بانکی منجر به کاهش سود تضمینی بیمه های زندگی خواهد 
شد و از این رو، مطلوبیت خرید بیمه های زندگی، برای بیمه گذاران کاهش خواهد یافت و 

عملا یکی از مهم ترین بخش های سودآور صنعت بیمه، دچار رکود خواهد شد.«
وی اضافه کرد: »این رکود ضمن آسیب به روند رو به رشد بیمه های زندگی که برای 
توسعه صنعت بیمه بسیار حیاتی به نظر می رسد، شرکت های بیمه را با مشکلاتی از قبیل 

نقدینگی و کاهش سودآوری مواجه خواهد کرد.«
صلاحی نژاد همچنین با اشاره به آیین نامه 68 بیمه های زندگی و مستمری، نرخ سود 
تضمینی بیمه های زندگی 18 درصد برای 5 سال اول در نظر گرفته شده است، متذکر 
شد: »با کاهش سود بانکی و براساس تضمینی که شرکت های بیمه در قبال بیمه گذاران 
دارند، یقینا شرکت های بیمه در 5 سال آتی با کاهش سودآوری در این رشته مواجه 

خواهند شد.«
تاثیر منفی تصمیم جدید بر سود شرکت های بیمه

عضو انجمن حرفه ای صنعت بیمه در ادامه درباره میزان تاثیر سود بانکی بر سود سالانه 
شرکت های بیمه نیز اظهار داشت: »سود شرکت های بیمه از دو محل یعنی فعالیت های 
بیمه ای و سرمایه گذاری تامین می شود. از طرفی، شرکت های بیمه، معمولا از فعالیت های 
بیمه ای، متحمل زیان بسیار زیادی هستند و سود فعالیت های سرمایه گذاری است که 

شرکت ها را قادر به ادامه حیات می کند.«
این فعال صنعت بیمه تاکید کرد: »با توجه به این که شرکت های بیمه براساس آیین نامه 
60 بیمه مرکزی می بایست حداقل 30 درصد منابع خود را نزد بانک ها نگه دارند، بدیهی 
است که کاهش سود تاثیر بسیار بدی بر روی سودآوری شرکت های بیمه دارد. این در 
حالی است که برخی از شرکت های بیمه در حال حاضر نیز، زیان شناسایی می کنند و بنیه 
ضعیف شده شرکت های بیمه )بر اساس کاهش سود بانکی از 22 به 20 درصد در سال 

94(، با این تصمیم دولت ضعیف تر خواهد شد.«
لزم بازنگری در قوانین

صلاحی نژاد درباره احتمال ایجاد تغییر در برخی از قوانین مالی و سرمایه گذاری صنعت 
بیمه با توجه به تصمیم جدید دولت، اظهار داشت: »این تصمیم، یقینا باعث کاهش 
مطلوبیت بانک ها، برای سرمایه گذاری خواهد شد و از طرفی می تواند موجب رونق ساخت 

و ساز و پروژه های عمرانی شود.«
عضو انجمن حرفه ای صنعت بیمه توضیح داد: »با توجه به کاهش سود شرکت های 
بیمه از محل سپرده  گذاری بانک ها، شرکت های بیمه می توانند از محل سرمایه گذاری در 
سایر پروژه ها نظیر پروژه عمرانی و ساخت و ساز این زیان را تعدیل کنند، ولی با توجه به 
ساختار و محدودیت های سرمایه  گذاری تعریف شده در آیین نامه 60 بیمه مرکزی، این امر 

نمی تواند محقق شود.«
وی با مهم و ضروری دانستن بازنگری در آیین نامه سرمایه گذاری )آیین نامه 60(، گفت: 
»علاوه بر این، کلیه قوانین بخش های صنعت بیمه که به نحوی از این تصمیم دولت تاثیر 

می پذیرند، نیازمند بازنگری و به روزرسانی هستند.«
صلاحی نژاد در پایان تصریح کرد: »بر همین اساس از بیمه مرکزی به عنوان نهاد ناظر و 
هدایت کننده صنعت بیمه انتظار می رود که با تشکیل کمیته ای ویژه نسبت به بازنگری 
قوانین و مقررات موجود اقدام کند و با در نظر گرفتن تمامی ملاحظات اقتصادی، مالی 
و فنی، بسته سیاستی ویژه ای برای شرکت های بیمه ارائه کند تا شرکت های بیمه بتوانند 
با کمترین آسیب از این شرایط گذر کنند. به هر میزان که نهاد ناظر در تدوین این بسته 
پیشنهادی، دقت کند و از تمام توان کارشناسی صنعت بیمه استفاده کند عبور از این گردنه 

سخت، آسان  خواهد بود.«

کیفیت محصولات و کالاهای تولیدی ارتباط مستقیمی با 
توسعه یافتگی دارد. به باور کارشناسان، برخورداری از علم 
و دانش کافی و به کاربستن ِ استانداردهای لازم می تواند 

زمینه ساز بهبود کیفیت در تمام عرصه ها شود. 
کیفیت محصولات و خدمات در جهان کنونی نمونه یی 
از سلامت جامعه و درجه ی توسعه یافتگی آن ها به شمار 
می رود. رعایت کیفیت بر خلاف تصور بیشتر مردم، تنها 
تولید کالاهای خانگی را شامل نمی شود بلکه مواد غذایی، 
خدمات و هر آنچه را در اطراف محیط زندگی وجود دارد، 
همچون هوا را نیز دربر می گیرد. به عنوان مثال کاهش 
مصرف نمک، مواد قندی، روغن و بهبود سبک زندگی از 
برنامه های بهبود کیفیت مواد غذایی است. در مجموع باید 
گفت که توسعه کیفیت، وظیفه و رسالت تمامی سازمان ها 

و دستگاه ها محسوب می شود. 
گذاری  نام  کیفیت  ملی  روز  عنوان  به  آبان  هجدهم 
شده که هدف از آن، توجه به مباحث مهم کشور است. 
کارشناسان این روز را فرصتی مغتنم می دانند که فعالان 
در حوزه های مختلف کشور در یک فضای فرهنگی گرد 
هم آیند و به بحث و تبادل نظر در این زمینه بپردازند؛ امری 
که نقش بسزایی در پیشبرد توسعه دارد. از این رو به منظور 
پاسداشت چنین روزی هر ساله به سازمان هایی که در 
بهبود کیفیت کسب و کار، فعالیت چشمگیری انجام داده و 
در این راستا موفق ظاهر شده اند، از طرف رییس جمهوری 

هدایایی اعطا می شود. 
نیره پیروزبخت رییس سازمان ملی استاندارد ایران به 
مناسبت روز کیفیت در پیامی از اهمیت این روز سخن 
گفت و بیان داشت: »تحولات روزافزون اجتماعی و اقتصادی 
در کشور و ضرورت پاسخگویی به مخاطبان استاندارد و 
کیفیت، شرایط جدیدی را برای بروز و ظهور مفاهیم نوین 
مدیریت کیفیت فراهم آورده است. با مطالعه ای گذرا از 
یک دوره 10 ساله کاملا مشهود است، نگرش های قدیمی 
دیگر جوابگوی نیازهای مشتریان کالا و خدمات در جامعه 

پساتحریم جمهوری اسلامی ایران نیست. 
در رویکرد نوین استانداردسازی، سازمان ملی استاندارد با 
همکاری انجمن مدیریت کیفیت ایران و سایر دستگاه های 
ذی ربط به تبیین راهبرد ملی کیفیت می پردازد. امروزه 
شعار »نهضت کیفیت، رقابت پذیری، موفقیت پایدار« می 
تواند ابعاد مشخصی از نقطه عزیمت را در راه رسیدن به 
امیدوارم دستاوردهای  ما روشن سازد.  برای همه  هدف 
افتتاحیه دوازدهمین دوره جایزه ملی کیفیت ایران، عرصه 
ای نو برای ایجاد رقابت و به تبع آن افزایش کیفیت در 

گستره تولید و خدمات در میهن اسلامی فراهم آورد. 
برای رعایت استاندارد در گام نخست باید دانست کیفیت 
به چه معنا است، کیفیت به زبان ساده به معنی ویژگی 
بتواند  که  است  با کیفیت  کالایی  و  محسوب می شود 

رضایت مشتری ها را به خود جلب کند. 
تعریف های متفاوتی در  کارشناسان و صاحب نظران 
مورد معنی های کیفیت ارایه کرده اند، به عنوان نمونه در 
یکی از تعریف های آن، آمده است که کیفیت خوب، نوعی 
ارزانی به شمار می رود و کیفیت زمانی حاصل می شود که 

مشتریان به جای محصولات به شما باز گردند. 
رضایت  میزان  »افزایش  موضوع  بر  ها  تعریف  تمامی 
مشتریان« توافق دارند. در جوامع کنونی تولید کالای با 

کیفیت تضمین کننده ی ماندگاری واحد تجاری در بازار 
رقابت است. نقطه رو در روی کیفیت، انحصار است که با 
بستن راه برای تولید کالای در خور و مناسب مانع پیشرفت 
جوامع می شود. زیرا در محیط های رقابتی، تولیدکنندگان 
برای جلب نظر مشتری ها مجبورند با به روزرسانی مداوم 
اطلاعات و تکنولوژی در چرخه تولید، کالاهایی ارایه کنند 
که کیفیت آن نسبت به نوع پیشین بهتر باشد. در این 
میان صنایعی که توان رقابت نداشته باشند از صحنه رقابت 

حذف خواهند شد. 
یکی از عمده ترین اهداف سند چشم انداز بیست ساله 
کیفیت  سطح  بالابردن  پایدار،  توسعه  به  رسیدن  برای 
کالا و خدمات است و در این زمینه بنگاه های اقتصادی 
با رعایت کیفیت و استاندارد می توانند در افزایش سود 
آوری، کاهش فقر در جامعه و در نهایت دستیابی به توسعه، 
نقش مهمی ایفا کنند. اما با وجود این که در این سند، 
راهکارهای رسیدن به توسعه هدف گذاری شده است اما 
اکنون به دلیل رعایت نشدن استاندارد و کیفیت از طرف 
برخی، مسیر رسیدن به سند چشم انداز به کندی پیموده 

می شود. 
محمد شریعتمداری معاون اجرایی رییس جمهوری در 
مراسم بزرگداشت روز ملی کیفیت در سال گذشته با تاکید 
بر نامناسب بودن کیفیت در بخش تولید، گفته است که 
آنچه در این زمینه از جمله نقطه های ضعف در ایران به 
شمار می رود، مکانیزم اطلاعات و پیش سنجی اطلاعات 
است که اگر به این موضوع توجه نشود، تنها نام کیفیت می 
ماند و از داخل چیزی از آن باقی نخواهد ماند. سازمان ملی 
استاندارد ایران باید از فعالیت های اجرایی فاصله بگیرد تا 

بتواند در مسیر ارزیابی و کنترل کیفیت گام بردارد. 
»حمید نظری « کارشناس مدیریت کیفیت به مناسبت 
روز کیفیت در گفتگو با پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا 
در بیان تفاوت کیفیت و استاندارد، گفت: کیفیت به معنی 
اجرای استاندارد است و این 2 موضوع به طور کامل از 
را مشخص  کیفیت  راه  استاندارد  هستند.  جدا  یکدیگر 
می کند. علامت استاندارد معیار مناسبی برای تعیین میزان 
استاندارد  نشان  که  است  روشن  نیست،  کالاها  کیفیت 
نسبت به دیگر علامت های جهانی برای مردم جامعه ما 
ملاک پر اهمیتی نیست. به همین منظور سازمان استاندارد 
علامت  اهمیت  ایجاد  و  آرم  این  شناساندن  برای  باید 

استاندارد بهتر عمل کند. 
کارشناس نظارت و مدیریت کیفیت با اشاره به اینکه 
استاندارد معیارهایی جهانی دارد، اظهار داشت: تشخیص 
این موضوع که کشور چه میزان از معیارهای بین المللی 
و جهانی فاصله دارد، بسیار دشوار است. زیرا در بسیاری از 
زمینه های کیفیت، رسیدن به مقیاس جهانی، کار یک روز 
و یک ماه نیست و رسیدن به این هدف نیازمند پیمودن 
مسیری طولانی است که زمان زیادی را به خود اختصاص 
می دهد. هر میزان تکنولوژی بالاتر باشد استانداردهای 

کیفی محدودتر می شود. 
حمید نظری با بیان این که سازمان استاندارد، نظارت 
لازم را بر کیفیت کالاهای دارای این علامت ندارد، بیان 
داشت: دلیل این مشکل این است که هنوز ابزار لازم برای 
از طرفی  ندارد.  کالاها وجود  از  بسیاری  کیفیت  تعیین 
آزمون و تست کالاهای دارای تکنولوژی همچون خودرو، 

تلفن همراه و نظام هایی از این دست بسیار زمانبر خواهد 
بود. سازمان استاندارد می تواند با شرکت های صاحب 
تکنولوژی، قراردادی امضا و بر پایه آن، انجام دادن آزمون 
تعیین کیفیت را به آن ها محول کند. به این ترتیب گزارش 
شرکت های طرف قرارداد می تواند ملاکی برای سنجش 
کیفیت قرار گیرد و از طرفی این سازمان می تواند روی 
کیفیت کالاهای دارای این علامت نظارت لازم را داشته 

باشد. 
وی با اشاره به این که افراد جامعه می توانند به عنوان 
فیلتر دوم نظارت بر کیفیت عمل کنند، یادآور شد: در 
ایران سازمانی به نام »سازمان حمایت از حقوق مصرف 
کنندگان« وجود دارد که مشتری ها می توانند شکایت 
ها و اظهارنظرهای خود را به گوش مسوولان برسانند. به 
این ترتیب و با همکاری مردم می توان نسبت به اطلاعاتی 

مناسب دست یافت. 
نظری درباره توان رقابت کالاهای ایرانی با تولید دیگر 
کشورها در زمینه کیفیت، گفت: در زمینه تولید کالای با 
کیفیت باید گفت که بسیاری از محصول های ایرانی دست 
کم نسبت به کالاهای چینی کیفیت بالاتری دارند و توصیه 
می شود که مردم جامعه تلاش کنند تا بیشتر از کالای 
ایرانی استفاده کنند. اما به دلیل قیمت بالای محصول های 
تولید داخل مردم جامعه از خرید محصول داخلی اجتناب 
می کنند. به دلیل فراگیر شدن این روند، رقابت در تولید 
کالاهای داخلی کاهش می یابد که در نتیجه آن، به راحتی 

کالای خارجی، جایگزین کالای داخلی می شود. 
از  هوا  کیفیت  که  نکته  این  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
مهمترین موارد تاثیرگذار بر روی زندگی و سلامت انسان ها 
است، تصریح کرد: این مورد از کیفیت مناسبی برخوردار 
نیست و این نبود کیفیت در کلان شهرها به ویژه پایتخت 
به دلیل حجم زیاد تردد بیشتر است. عامل اصلی آلودگی 
هوای تهران مناسب نبودن کیفیت بنزین محسوب می شود. 
اگرچه خودروها نیز به دلیل های مختلف همچون فرسوده 
شدن و مشکل های فنی بر روی میزان آلودگی هوا تاثیر 
گذار هستند، اما در این زمینه رتبه ی نخست را بنزین 
نامناسب دارد. بنابراین بهترین راه برای کاهش آلاینده های 

هوا و بهبود کیفیت آن، چاره اندیشی برای بنزین است. 
برای  شهرداری  که  موضوع  این  بیان  با  نظری  حمید 
کاهش میزان آلودگی و افزایش کیفیت آن، اقدام به ایجاد 
ایستگاه های دوچرخه کرده است، گفت: روشن است که 
این دست اقدام ها می تواند موثر واقع شود، اما با دوچرخه 
نمی توان تردد خودروها را به صورت عمده کاهش داد زیرا 
هیچ فردی برای مسیرهای طولانی و برای رسیدن به محل 
کار و مدرسه که نیاز به وقت کافی دارد، از دوچرخه استفاده 
نمی کند. باید به این نکته توجه داشت که بهبود کیفیت 

هوا در گرو بهبود کیفیت بنزین است. 
سازمان  کرد:  تاکید  پایان  در  کیفیت  کارشناس  این 
استاندارد باید ابزار قدرت بیشتری داشته باشد و به عنوان 
تصمیم گیر اصلی مطرح شود تا این گونه نظرهای خود 
را در مجمع استاندارد و کیفیت اسلامی اعمال کند. البته 
اعطای این حق به سازمان استاندارد مستلزم این است که 
سازمان یاد شده علم کافی را در زمینه کیفیت و قدرت 
اجرایی لازم را داشته باشد تا بتواند تصمیم های کارشناسی 
شده خود را به نهادها یا شرکت های مورد نظر اعمال کند.

کیفیت کالا، نیازمند توجهی فزاینده 

دردسرهای 38 میلیون حساب راکد؛

خانه تکانی پاییزی بانک ها
  مقامات بانک مرکزی اعلام کرده اند که براساس 
برنامه ریزی های جدید، قرار است هر فرد فقط یک 
حساب بانکی داشته باشد و تمامی حساب ها کددار 
شوند، در عین حال 38 میلیون حساب بانکی راکد هم 

مسدود شد. 
مقامات بانک مرکزی آخرین اقدامات، برنامه ها و 
دستورات این بانک به بانک های کشور برای ساماندهی 
حساب های راکد و بدون شناسه و کد ملی را تشریح 

کردند.
حساب های بانکی واحد می شوند 

با  ارجمندنژاد مدیرکل مقررات، مجوزها و مبارزه 
پولشویی بانک مرکزی در این باره گفت: بسیاری از 
حساب ها با این مضمون، متعلق به افرادی است که 
است.  نشده  بسته  حساب ها  این  و  شده اند  مرحوم 
حساب هایی متعلق به مثلا 20 یا 30 سال پیش است 
که آن زمان هنوز کد و شماره ملی وجود نداشت، یا 
حساب ها متعلق به افرادی است که سال ها پیش از ایران 
رفته اند و دیگر بازنگشته اند و یا اگر رجوع کرده باشند، 

به بانک مراجعه نداشته اند.
این مقام مسئول در بانک مرکزی با بیان اینکه تعداد 
حساب های فاقد کد شناسایی کم است و بانک مرکزی 
به بانک ها دستور داده است که در اولین مراجعه این 
افراد برای دریافت خدمات، شماره ملی آنها را اخذ کند، 
البته در حال حاضر این حساب ها تعدادشان کاهش 
یافته و اصلاحات شان رو به اتمام است اما برخی از 
حساب ها متعلق به اشخاص حقوقی است که تعداد آنها 

بیشتر است، این حساب ها فاقد شناسه ملی است.
اشخاص  برای  ملی  شماره  اینکه  به  اشاره  با  وی 
حقیقی و شناسه ملی برای اشخاص حقوقی است که 
باید بانک ها آنها را اخذ کنند، تصریح کرد: با همکاری 
سازمان ثبت، لازم است که اشخاص حقوقی شناسه 
ملی خود را به بانک ها برای دریافت خدمات ارائه دهند.

خارجی  اشخاص  کرد:  خاطرنشان  نژاد  ارجمند 
حقیقی و حقوقی هم باید شماره فراگیر اتباع خارجی را 
از مراجع ذی ربط دریافت کنند و به بانک مربوطه ارائه 
دهند تا مشکل مسدودی حساب شان رفع شود؛ به ویژه 
برای اشخاص حقیقی دقت بیشتری باید صورت گیرد. 
به عنوان مثال، برخی از موسسات غیرمجاز یا برخی 
موسسات قرض الحسنه که بنا به عللی به مشکلاتی 
برخورد کردند و در بانک ها ادغام شدند، دارای چنین 
حساب های فاقد شناسه ملی بودند که به بانک هایی که 
در آنها ادغام و یا تجمیع شدند، منتقل شد و در حال 
حاضر به سرعت در حال کاهش این حساب ها هستیم.

پولشویی  با  مبارزه  و  مجوزها  مقررات،  مدیرکل 

بانک مرکزی در بخش دیگری از سخنان خود درباره 
ساماندهی و تجمیع حساب های متعدد افراد در یک 
حساب اظهارداشت: اشخاص اعم از اینکه حقیقی یا 
حقوقی باشند، می توانند در شرایط فعلی حساب های 
متعددی به منظور کارهای مختلف داشته باشند و این 
بستگی به ساختارهای مالی شرکت ها و وضعیت حقیقی 
و حقوقی افراد دارد. تعداد شرکت ها در کشور بالا است 
و اینکه گفته می شود چندین حساب بانکی متعلق به 
افراد است، میانگین حساب ها در نظر گرفته شده است.

به گفته وی، حساب های متعدد برای افراد، پدیده 
ای نیست که به تازگی اتفاق افتاده باشد و متعلق به 
سالیان پیش است که شرکت ها برای مقاصد مختلف، 
حساب های مختلفی را در بانک ها افتتاح کرده اند؛ به 
همین ترتیب امکان دارد که افراد حقیقی هم بنابه علل 
مختلف در چند بانک حساب داشته باشند. فی نفسه 
طبق مقررات فعلی بانکی این امر منعی ندارد اما براساس 
برنامه جدید بانک مرکزی، قرار است که این حساب ها 
به سمت یک حساب واحد و یونیک پیش بروند که این 
کار زمان بر است، زیرا نیازمند همکاری برخی دستگاه ها 
است. براساس این برنامه ریزی، هر فرد فقط دارای یک 

حساب بانکی خواهد بود.
دلایل ایجاد حساب های راکد بانکی

همچنین حمیدرضا آذرگون مدیر مجوزهای بانکی 
بانک مرکزی هم در این باره گفت: حساب های متعدد 
بانکی، میراث ساختار سنتی دهه های گذشته است و 
بخشی از این حساب ها راکد است. این حساب ها در 
گذشته باز شده و هر فردی ممکن است که آنها را داشته 
باشد و مبالغ جزئی هم در آنها باقی مانده باشد. این 
حساب ها ماهیتا عندالمطالبه است و متقاضی باید آن را 
تعیین تکلیف کند و این کار از عهده بانک ها خارج است.

وی با اشاره به اینکه بخشی از این حساب ها باعث 
ایجاد دردسرهایی برای بانک ها از جمله هزینه نگهداری 
در دیتاها می شود، تصریح کرد: این در حالی است که 
براساس قانون فعلی، هرکسی می تواند تعدد حساب 
داشته باشد و این امر نیازبه اصلاح قوانین دارد. به عنوان 
مثال، فردی از شهری به شهر دیگر نقل مکان کرده 
و در شهر قبلی دارای حسابی است که مانده آن 10 
هزار تومان است. بخشی از بزرگ شدن آمارهای این 

حساب های راکد مربوط به همین موضوعات است.
دستورات تازه بانک مرکزی به بانک ها

فرید کیان مدیر اداره مبارزه با پولشویی بانک مرکزی 
هم درباره 38 میلیون حساب بانکی راکد عنوان کرد: 
این 38 میلیون حساب فاقد کدملی و شناسه ملی 
هستند و یا متعلق به اتباع بیگانه فاقد شناسه ملی 

هستند. این حساب ها به نحوی نیست که فعال باشد اما 
عمده این حساب ها مسدود است. به عبارت دیگر، این 
حساب ها مسدودی برداشت دارند و فعالیت بانکی برای 

دارنده آنها امکان پذیر نیست.
این مقام مسئول در بانک مرکزی از دستورات بانک 
مرکزی به چند بانک در دو روز پیش برای مسدود کردن 
حساب های اشخاص حقیقی فاقد کد ملی خبرداد و با 
بیان اینکه این بانک ها اینگونه حساب ها را نبسته بودند، 
گفت: تمام افراد کشور در حال حاضر دارای کد و شناسه 
ملی هستند و بانک مرکزی نمی پذیرد که حساب بانکی 
فاقد کد ملی باشد و این موضوع در دستور کار قرار 

گرفته است.
وی به حساب های شرکت های حقوقی، اتباع خارجی 
و غیره که دارای شناسه ملی نیستند و البته تعداد آنها 
زیاد نیست، اشاره کرد و تعداد این حساب ها را 4 میلیون 
حساب دانست و اظهارداشت: اینها باید از مراجع مربوطه 

شناسه ملی را دریافت کنند.
کیان تصریح کرد: تعداد زیادی از 38 میلیون حساب 
بانکی سالیان قبل افتتاح شده اند اما بانک ها براساس 

قانون نمی توانند آنها را ببندد اما بانک مرکزی به بانک ها 
اعلام کرده که هیچگونه خدماتی را به دارندگان این 
حساب ها ارائه نکنند تا دارنده آن مجاب به مراجعه به 
بانک شود. بانک ها از این حساب ها به عنوان »مسدود 
برداشت« یاد می کنند و در اولین مراجعه دارنده، حساب 

قابل استفاده خواهد شد.
 براساس آخرین آمار اخذ شده از بانک ها و موسسات 
اعتباری در پایان تیرماه سال جاری، کل حساب های 
بانکی بالغ بر 410 میلیون و 661 هزار و 216 حساب 
است که این تعداد شامل حساب های متعلق به اشخاص 
حقیقی و حقوقی ایرانی و خارجی است. از این تعداد، 
372 میلیون و 102 هزار و 60 حساب دارای شماره 
ملی یا شناسه ملی و یا شماره فراگیر اتباع خارجی 

هستند.
تعداد حساب های بانکی فاقد شماره ملی، شناسه ملی 
یا شماره فراگیر اتباع خارجی 38 میلیون و 559 هزار 
و 156حساب است که از این تعداد، صرفا  2 میلیون 
و 442 هزار و 171 حساب فاقد شماره، فعال هستند. 
36 میلیون و 116 هزار و  985 حساب هم اگرچه 

فاقد شماره هستند، لیکن مسدود شده اند تا در اولین 
مراجعه مشتریان به بانک ها و موسسات اعتباری، شماره 

یا شناسه آنها اخذ و در سوابق درج شود.
تعداد کل حساب های اشخاص حقیقی ایرانی 400 
میلیون و 101 هزار و 48 حساب است و از این تعداد، 
366 میلیون و 394 هزار و 458 حساب دارای شماره 
ملی و تعداد 33 میلیون و 706 هزار و 590 حساب فاقد 
شماره ملی است. از این تعداد، 33 میلیون و 219 هزار 
و853 حساب مسدود شده تا دارندگان آنها در اولین 
فرصت، اطلاعات لازم را برای تکمیل پرونده های خود 
در بانک یا موسسه اعتباری تکمیل کنند و صرفا تعداد 
486 هزار و 737 حساب فاقد شماره ملی متعلق به 
اشخاص حقیقی در کلیه بانک ها و موسسات اعتباری 

وجود دارد که فعال است.
از مجموع 410 میلیون و 661 هزار و 216 حساب 
بانکی در کشور،  تنها 486 هزار و 737 حساب یعنی 
حدود 0.12 درصد )12 مورد در هر 10.000 حساب 
بانکی( متعلق به اشخاص حقیقی ایرانی در کشور دارای 

فعالیت است که فاقد شماره ملی است.

آگهی فقدان سند مالکیت
 آقای علی حسن زاده فرزند حسن با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام 
داشته که سند مالکیت اصلی بشماره مسلسل 836935 مربوط به پلاک 10613/46 
اصلی واقع در بخش 1 ثبت قم در صفحه 193 دفتر 118 ذیل ثبت 14307 بنام 
بحجت ثریا ثبت و سند تسلیم شده است سپس مع الواسطه طی سند قطعی 
171362- 1394/01/09 دفترخانه 20 قم به علی حسن زاده فرزند حسن منتقل 
شده که سند بعلت نامعلوم مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را 
نموده است . لذا مراتب باستناد تبصره یک  اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در 
یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد 
خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 
مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار 
بگیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی 

برابر مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 
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 برانکو: 

داوران صادقانه داوری کنند
سرمربی تیم فو تبا ل پر سپولیس می گوید نباید کار به جایی می رسید که وزارت ورزش 

و جوانان به داوری ها ورود می کرد.
برانک��و ایوانکوویچ درباره آخرین وضعیت تیم فو تبا ل پر س��پولیس، اظها ر کرد: پس از 
تعطیلاتی که س��پری کردیم طی روزهای گذشته جلسات تمرینی خوبی را پشت سر 
گذاشتیم و بازیکنانم با انگیزه در تمرینات شرکت داشتند. آن چیزی که باعث خوشحالی 
من شده این است که همه بازیکنانم بدون مصدومیت در کنار هم و با هم تمرین می کنند. 
البته فرشاد احمدزاده و محمد انصاری مشکل کوچکی داشتند که آن هم جدی نیست. 
بابک حاتمی هم به تازگی از بند مصدومیت رها شده و چند روزی است در تمرینات ما 

حضور دارد تا خود را به مرز آمادگی برساند. 
وی درباره تغییر زمین تمرین پر سپولیس، اظها ر کرد: با توجه به مشکلاتی که زمین 
چمن ورزشگاه "درفشی فر" با آن مواجه است مسئولان ورزشگاه در صدد هستند تا چمن 
ورزشگاه را ترمیم کنند بنا بر این مجبور هستیم ورزشگاه محل تمرینمان را برای مدتی به 
جای دیگری منتقل کنیم. بر همین اساس با بررسی های که انجام داده ایم قرار است از 
هفته  آینده در ورزشگاه "هما" تمریناتمان را انجام دهیم تا پس از آماده شدن ورزشگاه 

درفشی فر، به آنجا برگردیم. 
سرمربی تیم فو تبا ل پر سپولیس با بیان این که هدف تیمش کسب عنوان قهرمانی در 
لیگ اس��ت، عنوان کرد: درست است که از جام حذفی حذف شده ایم اما شرایط خوبی 
در لیگ داریم و می توانیم به هدفمان یعنی کس��ب عنوان قهرمانی دس��ت پیدا کنیم. 
ما با جدیت تمرین می کنیم و این پتانس��یل  را داریم که با ارائه بازی های خوب و البته 
تماشاگرپسند بتوانیم به قهرمانی دست پیدا کنیم. فراموش نکنید که ما فقط هفت امتیاز 
با تیم صدرنشین جدول فاصله داریم و جبران کردن این امتیاز و رسیدن به صدر جدول 

برای پر سپولیس کار سختی نیست. 
سرمربی تیم فو تبا ل پر سپولیس ا ضافه  کرد : خوشحالم که هر دفعه که لیست تیم  ملی 
اعلام می شود تعداد ملی پوشان ما هم بیشتر می شود. من هم برای آن بازیکنانی که به 
تیم  ملی دعوت می شوند و هم برای باشگاه و هو اد ا ران خوشحال هستم. مطمئنا حضور 
این بازیکنان در تیم  ملی هم به خودشان کمک می کند و هم برای تیم ما مفید خواهد 
بود. امیدوارم که تیم  ملی ایران با حضور این بازیکنان در دیدار مقابل ترکمنستان و گوام 

بازی های خوبی را به نمایش بگذارد.
 برانکو به اشتباه های داوری که در هفته های گذشته علیه تیمش رخ داده اشاره کرد و 
گفت: متاسفم کار به جایی رسید که وزارت ورزش و جوانان به این قضیه ورود کرد. نباید 
این گونه می ش��د و خود فدراس��یون فو تبا ل هم باید جریان را مدیریت می کرد. این که 
اشتباه های داوری به حدی برسد که وزارت ورزش و جوانان مجبور شود به آن ورود کند 
اصلا خوب نیست. با این حال امیدوارم که در بازی های آینده اشتباه های داوری به حداقل 
برسد.  او در پایان در پاسخ به این سوال که پیشنهادش برای بهبود شرایط داوری چیست 

گفت: من فقط از داوران می خواهم که با صداقت قضاوت کنند. 

عزم رضا یزدانی برای کسب مدال در المپیک
کاپیتان تیم ملی کشتی آزاد ایران از عزم خود برای حضور در المپیک گفت و تاکید 
کرد: هدفم حضور در المپیک و کس��ب مدال خوشرنگ این رقابت هاست تا بتوانم دل 

مردم را شاد کنم. 
رضا یزدانی درباره آغاز دومین اردوی تیم ملی کشتی آزاد و آخرین وضعیت خود اظهار 
کرد: خدا را شکر وضعیت خوبی دارم و از اردوی قبلی تمریناتم را آغاز کردم. خوشبختانه 
در تمرینات از ناحیه ساق پا که به تازگی مصدوم شدم مشکلی احساس نکردم و باید آرام 

آرام در طول چند ماه مانده تا المپیک به اوج آمادگی برسم.
 دارن��ده 2 م��دال طلای جهان افزود: در ح��ال حاضر بر تمرینات قدرتی تمرکز داریم 
و بر روی تش��ک نیز مرور فن انجام می دهیم. هنوز تمرینات کش��تی را آغاز نکرده ایم و 
تمریناتمان خیلی سنگین نیست. من نیز پس از مصدومیت شدیدی که داشتم نتوانستم 
به صورت جدی تمرین کنم و باید به مرور با تمرینات و حضور در چند تورنمنت خود را 

به آمادگی مطلوب برسانم. 
وی درباره حضور در تورنمنت علی اف آذربایجان که قرار است اوایل آذرماه در این کشور 
برگزار شود و اینکه آیا آمادگی حضور در این جام را دارد یا خیر نیز گفت: تا آن زمان به 
آمادگی نسبی می رسم و به احتمال زیاد در این تورنمنت حاضر می شوم. البته باید ببینم 
نظر کادر فنی درباره حضور من در این تورنمنت چیست چرا که تازه تمرینات خود را آغاز 

کرده ام و از لحاظ آمادگی بدنی در شرایط ایده آلی نیستم.
 یزدانی با بیان اینکه باید با برنامه ریزی مناسب طی چند ماه آینده خود را برای حضور 
در رقابت های انتخابی تیم ملی برای المپیک آماده کنم، خاطرنشان کرد: ان شاءالله خود 
را به آمادگی ایده آل خواهم رس��اند تا با موفقیت در رقابت های انتخابی جواز حضور در 
المپیک را به دست بیاورم و پس از آن به کسب مدال در المپیک و شادکردن دل مردم 

امید زیادی دارم. 
وی تصریح کرد: در المپیک قبلی با بدشانس��ی تمام و به علت مصدومیت ش��دید 
نتوانس��تم به هدفم برس��م اما این بار امیدوارم مدال خوشرنگ المپیک را نیز بدست 
بیاورم و برای کشورم افتخار آفرینی کنم. اگر پیش از حضور در مسابقات جهانی لاس 
وگاس نیز مصدوم نمی شدم به طور قطع به این رقابت ها اعزام می شدم اما مصدومیت 

مانع این امر شد.

در مسیر جام جهانی فوتبال 2018

 ایران – ترکمنستان، سیلی از غایبان در تیم ملی

تیم های ملی فو تبا ل ایران و ترکمنستان در چارچوب ر قا بت های 
مرحله انتخابی جا م جها نی 2018 روسیه  امروز پنج شنبه در ورزشگاه 

آزادی به مصاف یکدیگر می روند.
تیم های ملی فو تبا ل ایران و ترکمنستان از ساعت 15 امروز در 
ورزشگاه یکصد هزار نفری آزادی به مصاف یکدیگر می روند. در گروه 
D علاوه بر ایران که میزبان ترکمنستانی هاست، در همین روز هند و 
گوام نیز در ورزشگاه سریکانتیراو شهر بنگلور مقابل یکدیگر صف آرایی 
خواهند کرد. عمانی ها استراحت دارند اما چهار تیم دیگر این گروه به 

مصاف یکدیگر می روند.
* احساس ضعف در خط دفاعی تیم  ملی

تیم  ملی فو تبا ل ایران علاوه بر مشکلات عدیده برای دیدار مقابل 
ترکمنستان از شرایط نه چندان مطلوبی برای دیدار مقابل گوام نیز 
برخوردار است. در دیدار مقابل ترکمنستان قطعا سیدجلال حسینی و 
پژمان منتظری که از مهره های اصلی خط دفاعی کا ر لوس کی روش در 

تمامی دیدارهای گذشته تیم  ملی بودند غایب هستند.
 هر دو مدافع تیم  ملی در شرایطی دچار مصدومیت شدند که 

کی روش قطعا شرایط جدیدی را در این پست با تیم  ملی تجربه 
خواهد کرد.  علاوه بر این دو مهره ارزشمند سردار آزمون نیز به دلیل 
مصدومیتی که هفته  گذشته در دیدار روستوف دچار آن شد عملا 
دیدار مقابل ترکمنستان را از دست داده و هر سه این بازیکنان ممکن 

است در مقابل گوام نیز غایب باشند. 
علاوه بر این آندرانیک تیموریان و سعید عزت اللهی که ویزای گوام 
آنها دچار مشکل شده است به کشورهایی که در آن توپ می زنند رفتند 
تا مشکل روادید خود را حل کنند. بنا بر این به نظر می رسد که این دو 

بازیکن برای دیدار مقابل ترکمنستان غایب باشند هر چند که بازگشت 
آنها هنوز در هاله ای از ابهام قرار دارد. بنا بر این کماکان مشخص نسیت 
دو مهره دیگر تیم  ملی به این دیدار خواهند رسید. مهدی طارمی نیز 
به دلیل دو اخطاره بودن به دیدار مقابل ترکمنستان نخواهد رسید. تا در 
خط حمله نیز تیم  ملی دچار مشکل باشد و کی روش که از بسیاری از 
این بازیکنان به صورت مهره ثابت استفاده می کرد شرایط به کارگیری 

از آنها در این دیدار را نداشته باشد. 
* گروه D مرحله انتخابی جا م جها نی 2018 

تیم  ملی فو تبا ل عمان با 5 بازی،11 امتیاز تفاضل گل 6+، تیم  ملی 
فو تبا ل ایران 8 امتیاز و تفاضل گل 9+ و تیم ملی فو تبا ل ترکمنستان 
با 5 بازی، 7 امتیاز و تفاضل گل 1-، تیم ملی فو تبا ل گوام با 5 بازی و 
7 امتیاز و تفاضل گل 5 –، تیم ملی فو تبا ل هند با 5 بازی، صفر امتیاز 
و تفاضل گل 2- تیم های اول تا پنجم گروه D مرحله انتخابی جا م 

جها نی 2018 روسیه را تشکیل می دهند.
 عمانی ها این هفته  استراحت خواهند کرد تا چهار تیم دیگر این 
گروه که سه تیم آنها شانس صعود را دارند، دیدارهای حساس را 
به معرض نمایش بگذارند. قطعا هر یک از این تیم ها در برهه زمانی 
حاضر امتیازی را از دست دهد از شانس مسلم خود برای صعود خواهد 
کاست. بنا بر این به خوبی مربیان و بازیکنان این تیم ها می دانند که باید 
با دست پر از زمین بازی خارج شوند چرا که هر امتیاز برای آنها به منزله 

از دست رفتن جا م جها نی پیش رو تلقی خواهد شد.
 * ایران – ترکمنستان 

تیم  ملی فو تبا ل ایران علی رغم پیش بینی ها در دیدار رفت مقابل 
که  این  علی رغم  ملی پوشان  شد.  متوقف  تساوی  با  ترکمنستان 
از ورزشگاه شهر داش آغوز خارج  پر  با دست  تصور می کرد ند که 
شوند اما نتوانستند یک امتیاز بیشتر از این بازی را به دست بیاورند. 
پایتخت شان  این که  با کارشکنی خود علی رغم  ترکمنستانی ها 
عشق آباد است ورزشگاه محل بازی را حدود 600 کیلومتر دورتر 

انتخاب کردند تا کار ایرانی ها سخت تر شود.
امروز در ورزشگاه آزادی که یکی از بزرگترین ورزشگاه های دنیاست 
تیم  ملی ایران به مصاف رقیبی خواهد رفت که در دیدار رفت از هیچ 
امکانی برای توقف ایران دریغ نکرد. توقع می رود تا علی رغم شرایط 
جوی خاص در بازی فردا هو اد ا ران تیم  ملی را تنها نگذارند، چرا که 
لیست کا ر لوس کی روش در این بازی محدود خواهد بود و مهره های 

اصلی او نیز در این دیدار حضور نخواهند داشت. 

سجادی:خیال همه راحت، کاندیدای فوتبال نمی شوم
معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش 
و جوانان ضمن رد ورودش به انتخابات فدراسیون فوتبال، 
گفت: برای من که 30 سال پیش رئیس فوتبال بودم، 

جالب نیست دوباره به این فدراسیون ورود داشته باشم.
 نصرالله سجادی با حضور در غرفه مهر در بیست و 
در  خبرگزاری ها،  و  مطبوعات  نمایشگاه  دوره  یکمین 
بر ورود ویژه وی به  نامه اخیر وزیر ورزش مبنی  مورد 
سرپرست  نامه  دنبال  به  که  فوتبال  داوری های  بحث 
مقابل  دیدار  به قضاوت  اعتراض  در  پرسپولیس  باشگاه 
ذوب آهن ارسال شد، ضمن بیان مطلب فوق اظهار کرد: 
البته دستور ورود ویژه به بحث داوری های فوتبال صرفا 
برای پرسپولیس نبود، بلکه در این نامه وزیر ورزش دستور 
رسیدگی به قضاوت های انجام شده در رابطه با همه تیم 

هایی که فعالیت حرفه ای دارند را، داده است.
وی در این رابطه ادامه داد: در همین رابطه 2 روز پیش 
نشستی با آقایان کفاشیان، تاج، اسدی و همچنین ریاست 
دپارتمان داوری، کمیته داوران برگزار کردیم و طی آن 
قضاوت های انجام شده طی 11 هفته گذشته فصل جاری 
لیگ برتر مورد تحلیل قرار گرفت، ضمن اینکه گزارشی هم 
در مورد قضاوت های فصل گذشته این مسابقات ارائه شد.

سجادی تاکید کرد: در ادامه این بررسی ها قرار است 
یکشنبه هفته آینده نشستی با پیشکسوتان و کارشناسان 
داوری که البته در حال حاضر قضاوت نمی کنند، داشته 
باشیم. ضمن اینکه روز دوشنبه هم طی نشستی با مدیران 
عامل هر 16 تیم لیگ برتری نظرات و صحبت های آنها 
را پیرامون قضاوت مسابقات مورد بررسی قرار می دهیم تا 
در مجموع این نشست ها به یک جمع بندی در رابطه با 

موضوع مربوطه برسیم.
معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش 
و جوانان با تاکید بر اینکه هدف این است اشتباهات داوری 
فوتبال در کوتاه مدت و تا حد ممکن به حداقل برسد تا در 
آینده شاهد انتقادات کمتری در این زمینه باشیم، در مورد 
اینکه آیا ورود وزارت ورزش به بحث داوری فوتبال ادامه دار 
خواهد بود، گفت: موضوع داوری جزو وظایف فدراسیون 
فوتبال است اما طی هفته های گذشته اشتباهات داوری 
در مورد برخی از تیم ها و به ویژه پرسپولیس بیشتر شده 
بود و همین مسئله می طلبید تا رسیدگی و ورود داشته 
باشیم، اما در آینده این به عهده خود فدراسیون است تا در 

این زمینه نظارت کامل و لازم را داشته باشد.
آتی  انتخابات  کاندیداهای  از  یکی  سجادی  »نصرالله 
فدراسیون فوتبال است، این موضوع را تایید می کنید؟«، 
این پرسش خبرنگاری  به  معاون وزیر ورزش در پاسخ 
گفت: اساسا خیلی صحبت هایی که در این زمینه مطرح 
می شود، نیستم. شاید کسانی که این صحبت ها را می 
کنند، نمی دانند یا یادشان رفته که من 30 سال پیش 
که  نیست  جالب  و  ام  بوده  فوتبال  فدراسیون  رئیس 
دوباره به این فدراسیون ورود داشته باشم. از طرف من با 
قاطعیت بنویسید تصمیمی برای کاندیدا شدن در انتخابات 

فدراسیون فوتبال ندارم تا خیال همه راحت شود.
سجادی در این رابطه و در پاسخ به این پرسش که »پس 
چگونه چنین صحبت هایی در رابطه با کاندیداتوری شما 
مطرح می شود؟«، گفت:گفتم که 30 سال پیش که این 
آقایان به دنیا نیامده بودند، من رئیس فدراسیون فوتبال 
بودم، یعنی سال 64؛ الان دوباره بیایم و رئیس شوم که 

چه شود؟
طرف  از  که  ای  نامه  به  اشاره  با  ورزش  وزیر  معاون 
30 عضو مجمع فدراسیون تیروکمان مبنی بر برگزاری 
انتخابات این فدراسیون و اصلاح اساسنامه آن به وزارت 
ورزش ارسال شده، گفت: به هر حال آنها درخواستی داده 
اند که قابل رسیدگی است و حتما به آن توجه خواهیم 

داشت.
»دوره مدیریت داورزنی در فدراسیون والیبال بهمن ماه 
به پایان می رسد در حالی که تیم ملی باید یکی دو ماه بعد 
از آن در رقابتهای گزینشی المپیک شرکت کند، با توجه 
به این موضوع و انتخابات این فدراسیون قبل از مسابقات 
گزینشی برگزار می شود یا به بعد از آن موکول خواهد 
شد؟«، سجادی در پاسخ به این پرسش خبرنگاری گفت 
به هر حال طبق اساسنامه ثبت نام از کاندیداها دو ماه 
پیش از پایان مدیریت فدراسیون انجام می شود و بعد از 
آن در اولین فرصت برگزاری انتخابات را خواهیم داشت. با 
مسئولان این فدراسیون صحبت کرده ایم، آنها تاکید دارند 
که انجام شدن این انتخابات در موعد مقرر تاثیری روی 
عملکرد تیم ملی نخواهد داشت، البته شاید این موضوع در 
بسیاری از رشته ها تاثیرگذار باشد، اما در والیبال تاثیری 

ندارد و انتخابات را به موقع برگزار می کنیم.
سجادی در بخش پایانی صحبت های خود و در رابطه با 
اختلافات کی روش و اسدی که همچنان ادامه دارد، گفت: 
به نظرم فدراسیون فوتبال باید تدبیری ویژه بیندیشد، این 
فدراسیون باید در اداره امور جدی تر باشد. صحبتم به ویژه 
روی مدیریت فدارسیون است و اینکه هر کسی در جایگاه 

خودش باشد.

رئیس هیئت کونگ فو و هنرهای رزمی استان قم خبر داد؛

رقابت کونگ فوکاران قم برای کسب سهمیه 
مسابقات قهرمانی آسیا

محمد رشید اظهار کرد: بعد از کسب مدال مسابقات جهانی کونگ فو اکنون فرصت 
بسیار خوبی مهیا شده تا کونگ فوکاران قم در رقابت های قهرمانی کشور و انتخابی تیم 

ملی سهمیه حضور در پیکارهای آسیایی را کسب کنند. 
وی ادامه داد: کونگ فو قم در مسیر رشد و پیشرفت قرار دارد و کسب مدال از میادین 
برون مرزی یکی از مهمترین اهداف و برنامه های هیئت کونگ فو و هنرهای رزمی است که 
با توجه به وجود ظرفیت و توانمندی در بین کونگ فوکاران قم با جدیت دنبال می کنیم.  
رئیس هیئت کونگ فو و هنرهای رزمی استان قم با بیان اینکه کونگ فوکاران قم از امروز 
برای آسیایی شدن برابر حریفان خود به میدان می روند، اضافه کرد: تک تک نفرات تیم 
زیر نظر مربیان خود به خوبی تمرین کرده اند و برای موفقیت در این رقابت ها ش��رایط 
خوب��ی دارند.  وی ادامه داد: کونگ فوکاران قم برای به دس��ت آوردن پیراهن تیم ملی 
کونگ فو کش��ورمان در مسابقات قهرمانی 2015 مردان آسیا از امروز به مدت دو روز با 
رقبا پیکار می کنند و ما امیدواریم که روند رو به رشد و موفقیت های کونگ فو قم با کسب 
مدال از این پیکارها و به دست آوردن سهمیه تیم ملی استمرار یابد.  رشید خاطرنشان 
کرد: با توجه به در پیش بودن مسابقات کونگ فو قهرمانی بزرگسالان آسیا ، رقابت های 
کونگ فو قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی با حضور چهره های شاخص از سراسر ایران 
برگزار می شود و زنجانی ها از این پیکارها میزبانی می کنند.  وی یادآور شد: این در حالی 
است که رقابت های کونگ فو قهرمانی مردان آسیا قرار است در دی ماه سال جاری یعنی 
کمتر از دو ماه دیگر به میزبانی کش��ورمان و در اس��تان کرمانش��اه به انجام برسد و به 
همین دلیل پیکارهای انتخابی تیم ملی از حساسیت بالایی برخوردار است.  رئیس هیئت 
کونگ فو و هنرهای رزمی استان قم افزود: بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته از سوی کادر 
اجرایی فدراسیون کونگ فو و هنرهای رزمی کشورمان، مسابقات انتخابی تیم ملی در قالب 
پیکارهای قهرمانی کشور و در پنج وزن به انجام خواهد رسید.  وی ابراز کرد: این دوره از 
مسابقات از امروز به میزبانی هیئت کونگ فو و هنرهای رزمی استان زنجان و در پنج وزن 
منهای 58، 63، 68، 73 و 78 کیلوگرم برگزار خواهد شد، به همین منظور تیم هیئت 
قم با ترکیبی کامل به این مسابقات اعزام شده است.  رشید افزود: در ترکیب تیم هیئت 
قم مرتضی خدا بنده لو در وزن منهای 58 کیلوگرم، مهدی صبری در وزن منهای 63 
کیلوگرم، مهدی حسین پوردر وزن منهای 68 کیلوگرم، حسین مهربان در وزن منهای 73 
کیلوگرم و ابوالفضل سمیاد در وزن منهای 78 کیلوگرم عضو هستند و مرتضی ابریان به 

عنوان مربی و حامد خواجه وند به عنوان سرپرست در کنار این تیم قرار دارند.

در مرحله دوم لیگ برتر بسکتبال با ویلچر صورت می گیرد؛

ایثار ماهان تندیس قم در فکر تداوم پیروزی ها 

تیم های ریشه دار ایثار ماهان تندیس قم و هیئت زنجان که در سال های اخیر بازیکنان 
نخبه زیادی را به س��طح اول بسکتبال با ویلچر کشور معرفی کرده اند امسال در گروه 

نخست مقدماتی لیگ برتر با یکدیگر هم گروه شده اند. 
ایثار ماهان تندیس قم و هیئت زنجان در فصل گذشته رقابت های لیگ برتر بسکتبال با 
ویلچر باشگاه های کشور با یکدیگر هم گروه بودند که طی آن در چهار رویارویی آنها سه 
بار نماینده قم به برتری رسیده و یک بار نیز زنجانی ها در مرحله مقدماتی موفق به کسب 
پیروزی شدند.  زنجانی ها با مربی مطرح و نام داری همچون کمال عشق که سال ها سابقه 
مربیگری و سرمربیگری تیم  ملی بسکتبال با ویلچر کشورمان را نیز بر عهده داشته امسال 
در گروه نخست مقدماتی با نمایندگان قم، مرکزی و هرمزگان هم گروه هستند اما گویا آنها 
توان مقابله با رقبای خود را ندارند.  این تیم که در سال های اخیر بازیکنان بزرگی همچون 
مرتضی ابراهیمی و ابراهیم احمدی دو ملی پوش مطرح بسکتبال با ویلچر کشورمان را 
معرفی کرده  اس��ت امسال به دلیل از دست دادن چندین مهره  کلیدی و شاخص خود 
چندان حال و روز خوشی ندارد.  تیم بسکتبال با ویلچر هیئت زنجان در بازی های مرحله 
نخست از فصل جاری رقابت های لیگ برتر بسکتبال با ویلچر باشگاه های کشور در سه 
بازی متوالی به تیم های شهرداری اراک، آلومینیوم المهدی هرمزگان و ایثار ماهان تندیس 

قم با نتایج دور از انتظار باخته  و قعرنشین جدول رده بندی است. 
 این تیم هر سه شکست خود در مرحله نخست را با اختلاف گل های زیادی پذیرفته 
و اکنون در بین چهار تیم حاضر در گروه نخس��ت رتبه آخر را در اختیار دارد و چنانچه 
همین روند را ادامه بدهد برخلاف فصل گذش��ته که یکی از تیم های حاضر در مرحله 
نهایی بود، ممکن است در پلی آف از گردونه بازی ها حذف شود.  تیم بسکتبال با ویلچر 
ایثار ماهان تندیس قم در مصاف رو در رو با تیم هیئت زنجان از مرحله نخست لیگ برتر 
با نتیجه 75 بر 45 به برتری رسیده و پیش بینی می شود در بازی دوم از مرحله گروهی 
نیز که روز جمعه هفته جاری در بندرعباس به انجام می رسد، بار دیگر نماینده زنجان را 

شکست بدهد. 
 نکته جالب توجه در خصوص این دو تیم، حضور آنها در مرحله نهایی بازی های فصل 
گذشته بود و در شرایطی که بازی ها به میزبانی تیم بسکتبال با ویلچر ایثار ماهان تندیس 
قم برگزار می شد، زنجانی ها توانستند در قم شاگردان عباس خاکی را شکست بدهند و 
موقعیت این تیم برای قهرمانی را به شدت به خطر بیندازند.  اما باخت زنجانی ها در مصاف 
با نمایندگان آمل و اصفهان بار دیگر به نماینده قم امید قهرمانی دارد و در نهایت ایثار 
ماهان تندیس قم بالاتر از تیم های پیام مخابرات اصفهان ، شهرداری آمل و هیئت زنجان بر 

سکوی نخست لیگ برتر سال 1393 ایستاد.

کشتی قم در انتظار افق روشن آینده
گزارش/ حامد اسماعیلی

رشته کشتی یکی از رشته های همیشه موفق و مدال آور محسوب 
می شود که از گذشته با کسب مدال های رنگارنگ در بازی های آسیایی، 
المپیک و مسابقات جهانی توانسته است به نوعی خود را به عنوان ورزش 

اول کشور معرفی کند.
با بررسی تعداد و کیفیت مدال های کشورمان در بازی های آسیایی، 
دوره های گذشته المپیک و مسابقات بین المللی مختلف به سهم قابل 

توجه کشتی در افتخارآفرینی برای ورزش ایران پی می بریم.
در قم نیز رشته کشتی توانسته است به تدریج سری میان سر ها 
درآورد و با کسب مدال های قابل توجه و عناوین متعدد عنوان هیئت 

ورزشی پیشرو را از آن خود کند.
کشتی قم در حال حاضر در سطح کشور در بخش فرنگی کاملا 
شناخته شده است و توانسته در بخش قهرمانی، مدال های قابل توجهی 

از رویدادهای مختلف را در رده های سنی گوناگون از آن خود کند.
کشتی قم معمولا در اردوی تیم های ملی در رده های مختلف سنی 
نماینده دارد و در بخش های جانبی نظیر داوری و مربیگری نیز توانسته 

است نمایندگان غرورآفرینی را به کشتی ایران و جهان معرفی کند.
اسامی پرتعداد مدال آوران در عرصه ملی و کسب 35 تا 45 مدال 
ملی،  تیم  انتخابی  کشوری،  رویدادهای  از  قم  کشتی  برای  سالانه 
بین المللی، آسیایی و جهانی به خودی خود نشان دهنده سطح کیفی 

بالای کشتی در قم است.
*آزاد یا فرنگی؟ مسئله این است

گرچه کشتی ایران در دهه 70 طلایی ترین دوران خود در کشتی 
آزاد را پشت سر گذاشت اما به تدریج کفه ترازو به سود کشتی فرنگی 
سنگین شد و حاصل آن رشد کشتی فرنگی هم در تیم های ملی و هم 

در استان ها بود.
در استان قم تمرکز رشد و توسعه کشتی در 10 سال اخیر روی 
کشتی فرنگی قرار گرفته است و آنچه کشتی قم امروز در حال درو 
کردن آن است حاصل تلاش های این دوران پرکار کشتی در قم است.

نگاهی به فهرست قهرمانان و عناوین کسب شده توسط کشتی گیران 
قمی در میادین مختلف نشان می دهد تقریبا تمام این عناوین در کشتی 
فرنگی به دست آمده  و کشتی قم در بخش آزاد در سطح کشور حرفی 

برای گفتن ندارد.
فاصله بین کشتی فرنگی و آزاد به سرمایه گذاری تک بعدی در کشتی 
فرنگی بر می گردد که دارای چالش و امتیاز خاص خود است؛ چالش 
از این نظر که کشتی آزاد در این برنامه کاملا گوشه نشین شده  و امتیاز 
از این نظر که شانس مدال آوری و عضویت در تیم های ملی در کشتی 

فرنگی افزایش پیدا کرده است.
با این حال، مسئولان هیئت کشتی استان قم طی یک سال گذشته 
با بررسی این موضوع تصمیم به اعمال تغییراتی در کشتی آزاد گرفتند 
و برگزاری مسابقات پایه بخش آزاد را در دستور کار قرار دادند تا در بلند 

مدت به رشد تک بعدی کشتی قم پایان دهند.
حلوایی: مشکل اصلی کشتی قم نبود اسپانسر است

رئیس هیئت کشتی استان قم معتقد است قم در کشتی ظرفیت هایی 
بیش از این دارد اما مشکل اصلی کشتی قم نبود اسپانسر است که 

برنامه های هیئت کشتی را محدود می کند.
محسن حلوایی اظهار کرد: کشتی قم در بخش پایه و در ادامه در 
رده سنی بزرگسالان در سال های اخیر حضور خوبی در مسابقات 
قهرمانی کشور و رویدادهای بین المللی و برون مرزی داشته است و حتی 

ظرفیت هایی بیش از این دارد.

وی افزود: برنامه ما برای ایفای نقش پررنگ تر در کشتی کشور حضور 
در لیگ کشتی فرنگی بزرگسالان است که طی دو سل اخیر این برنامه 
را عملی کرده ایم اما مشکلات مالی برنامه ما در این زمینه را محدود 

کرده است.
رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: امسال برای حضور در لیگ بر تر 
کشتی فرنگی حامی مالی نداشتیم و همین مسئله سبب شد نتوانیم با 
تیم قدرتمندی وارد لیگ شویم و از کشتی گیران جوانی استفاده کردیم 
که بیشتر به دنبال کسب تجربه از مقابله با فرنگی کاران بر تر بزرگسال 

کشور بودند.
حلوایی عنوان کرد: سال گذشته با عنوان صبای قم در لیگ بر تر 
شرکت کردیم و حتی جواز حضور در مسابقات باشگاه های جهان را به 
دست آوردیم اما حمایت باشگاه صبا از تیم کشتی حداقلی بود و قسمت 

اعظم هزینه های آن تیم از بودجه شخصی پرداخت شد.
رئیس هیئت کشتی استان قم تصریح کرد: کشتی قم در جایگاه 
مناسبی در سطح کشور قرار دارد اما ظرفیت ما بیش از این است و 
در صورتی که بخش خصوصی از کشتی قم حمایت کند، کشتی قم 

قله های بلندتری را فتح خواهد کرد.
علیزاده پورنیا و دیگر مدال آوران

چهره ویژه کشتی قم در سال های اخیر، یک فرنگی کار پرتلاش اما 
کمی بداقبال به نام هادی علیزاده پورنیا بوده است که حالا یکی از 

گزینه های حضور در المپیک تابستانی ریودوژانیرو است.
علیزاده پورنیا که در سال های اخیر در مسابقات قهرمانی آسیا، 
یونیورسیاد دانشجویی، مسابقات بین المللی پرتعداد و رقابت های جهانی 
برای تیم ملی روی تشک رفته است حالا با موفقیت در رقابت های 
انتخابی تیم ملی و کسب مدال طلای این رقابت ها نشان داده که عزمی 

جدی برای کسب سهمیه حضور در المپیک 2016 دارد.
وی پس از مصدومیت های سریالی خود که در دو سال گذشته تاثیری 
جدی بر عملکرد و پیشرفت وی داشته حالا در حال تمرینات پرفشار 
و سنگین است تا بتواند جایگاه خود در تیم ملی کشتی فرنگی را بار 

دیگر به دست آورد.

این کشتی گیر قمی در سال 2014 در مسابقات جهانی کشتی تیمی 
تهران همراه با تیم ملی قهرمان شد اما آسیب دیدگی وی در مسابقات 
بین المللی مجارستان سبب شد وی پای خود را به تیغ جراحان بسپرد 
و به دلیل همین مصدومیت و ناآمادگی، بازی های آسیایی اینچئون را 

از دست بدهد.
در بخش کشتی با کمربند یا آلیش نیز کشتی قم توانسته است 
به پیشرفت هایی دست پیدا کند که مدال برنز حمیدرضا زارعی در 

مسابقات کشتی باکمربند قهرمانی آسیا بخشی از این پیشرفت ها بود.
محمدجواد رضایی کشتی گیر نوجوان قم نیز یکی دیگر از افتخارات 
اخیر کشتی قم است که توانست در مسابقات کشتی فرنگی نوجوانان 

آسیا در هند در وزن 46 کیلوگرم صاحب نشان نقره قاره کهن شود.
علیرضا نجاتی نیز در مسابقات کشتی نوجوانان جهان در اسلواکی 
توانست مدال برنز جهان را کسب کند و علی اصغر شهبازی هم در رده 

سنی نوجوانان در مسابقات قهرمانی آسیا نایب قهرمان شد.
رضایی: کشتی قم نگاه خاصی به رده های پایه دارد

دبیر هیئت کشتی استان قم معتقد است کشتی قم نگاه خاصی به 
رده های پایه دارد و برگزاری مسابقات پرتعداد در رده سنی پایه به رشد 

کشتی گیران قمی در بعد فنی کمک می کند.
احمد رضایی اظهار کرد: رشد هر رشته ورزشی در بعد قهرمانی ارتباط 
مستقیم با موضوع آموزش، استعدادیابی و اعزام ورزشکاران جوان به 
مسابقات مختلف دارد که این روند در هیئت استان قم در حال اجرا 

است.
وی افزود: کشتی قم نگاه خاصی به رده های پایه دارد و اگر امروز 
فرنگی کاران قم در مسابقات مختلف کشوری می درخشند و برای مثال 
سه مدال طلای جوانان کشور را کسب می کنند یا در فهرست تیم های 
ملی قرار می گیرند، این موفقیت ها حاصل همین نگاه خاص و دقیق 

است.
دبیر هیئت کشتی استان قم گفت: در طول سال، مسابقات مختلف 
تحت عناوین گوناگون در کشتی قم برگزار می شود و فرنگی کاران و 
آزادکاران در این مسابقات علاوه بر اینکه محک می خورند، بیشتر و 

بیشتر میدان می بینند و هر چه سطح تجربی کشتی گیران ما بالا تر رود 
در میادین کشوری موفق تر خواهیم بود. 

رضایی عنوان کرد: خوشبختانه کشتی قم تنها در بخش پرورش 
کشتی گیر موفق عمل نکرده بلکه در حوزه مربیگری، یک مربی جوان 
و موفق به نام روح الله میکاییلی نقش مهمی در موفقیت فرنگی کاران 
قم داشته است و در بخش داوری نیز سعید عباسی به عنوان یک داور 

بین المللی افتخار کشتی قم محسوب می شود.
بازگشت مسابقات بین المللی یادگار امام به قم

مهم ترین خبر منتشر شده از کشتی قم در هفته های اخیر بازگشت 
مسابقات بین المللی جام یادگار امام به قم بوده است.

مسابقات بین المللی جام یادگار امام تا چند سال پیش به صورت 
سنتی همه ساله در قم برگزار می شود اما از سال 91 به دلیل عدم 
توانایی میزبانی قم از این مسابقات، از قم رخت سفر بست و طی سه سال 
اخیر در شهرهای دیگر برگزار شد. محسن حلوایی رئیس هیئت کشتی 
استان قم نیز چند هفته پیش اعلام کرد که این مسابقات امسال بار 
دیگر به قم باز می گردد و در روزهای پایانی سال تنور ورزش قم را گرم تر 
خواهد کرد. برگزاری این مسابقات در قم می تواند شور و شوق زیادی 
را به کشتی قم بازگرداند و حضور ستارگان کشتی ایران و چند تیم 
خارجی در این مسابقات به میزبانی قم، یک پوئن بزرگ برای کشتی قم 
خواهد بود. میزبانی از این مسابقات البته یک تبصره دارد و آن، حمایت 
مسئولان استانی از هیئت کشتی استان قم در زمینه تامین هزینه ها و 
مخارج برگزاری این مسابقات در قم است که علت اصلی مهاجرت این 

مسابقات در سال های گذشته بوده است.
هیئت کشتی استان قم ابراز امیدواری کرده است نهادهای استانی و 
شهری حتی اگر توانایی کمک مالی مستقیم و نقدی را نداشته باشند به 
روش غیر مستقیم و از طریق معرفی حامیان مالی، هیئت کشتی را در 

راه برگزاری این مسابقات معتبر حمایت کنند.
 برگزاری یک رویداد وررزشی با اعتبار بین المللی، کارنامه شهری 
با ویژگی های قم را بیش از پیش درخشان کرده و فرصت خوبی برای 

تزریق نشاط اجتماعی به مردم قم است.



علمی و سلامت

میوه های چربی سوز پاییزی
 که لاغرتان می کند 

با فرا رسیدن پاییز می توان با مصرف میوه و سبزیجات فصل به حفظ وزن مناسب کمک 
کرد.

دکتر شیر آلی متخصص پوست و زیبایی و تناسب اندام گفت: میوه ها و سبزیجات شامل 
مواد غذایی هستند که میزان کالری کمی دارند و با خوردن آن فرد احساس سیری می کند و 
همین عامل مانع از پرخوری می شود به خصوص مصرف میوه ها و سبزیجات پاییزی با توجه 
به این فصل که در آن هستیم به تناسب و حفط اندام بسیار می تواند کمک کند. از آنجایی که 
یک سوم مردم جهان با چاقی و مشکلات آن روبه رو هستند مصرف مداوم و روزانه سبزیجات 
و میوه ها برای پیشگیری از چاقی ضروری و اثربخش است. طبق برخی آمار نیمی از ایرانیان 
نیز دچار اضافه وزن و چاقی هستند.  وی افزود: باید روزانه حدود 5 تا 7 واحد میوه و سبزی 
مصرف شود زیرا چربی سبزیجات نیز بسیار پایین و یا فاقد کلسترول است از این رو مصرف 
سبزیجات می تواند از بروز بیماری های قلبی در افراد نیز جلوگیری کند. میوه های پاییزی مثل 
توت فرنگی پاییزی، سیب، گلابی، کیوی و سبزیجات و صیفی جات مثل کلم بروکلی، کاهو، 
چغندر، بلال ،قارچ، کدو تنبل، کرفس و .. مواد غذایی پرطرفداری هستند که از اضافه وزن 
جلوگیری کرده و حتی باعث لاغری می شود.  این متخصص تناسب اندام اظهار داشت: افرادی 
که قصد لاغری دارند کرفس زیادی می خورند؛ به خاطر این که این سبزی کم کالری است. 
ساقه های کرفس سرشار از آب است. کرفس سرشار از فیبر است و همین فیبرها یک ماده 
مغذی سالم ساخته است. قارچ اشتها برانگیز و مغذی و در عین حال کم کالری است. هر نصف 
فنجان قارچ حاوی 10 کالری انرژی است. این ماده غذایی پرطرفدار کم و بیش فاقد چربی 
است و دارای فیبر، پتاسیم، سلنیوم، ریبوفلاوین، تیامین، اسیدفولیک، ویتامین ب6 و زینک 
)روی( است. باید بدانید دو هفته مصرف منظم قارچ خام باعث کاهش وزن خواهد شد.  وی 
در خصوص گلابی و کیوی و سیب که در کاهش وزن نقش دارند، بیان کرد: گلابی سرشار 
از فیبر است و به کنترل دستگاه گوارش کمک می کند. این ماده غذایی حاوی فیبری به نام 
پکتین است که احساس سیری طولانی مدت ایجاد می کند و جلوی پرخوری را می گیرد. 
همچنین یک عدد سیب یک میان وعده ایده آل، خوش طعم و کم کالری محسوب می شود . 
هر 100 گرم کیوی به زحمت 60 کالری وارد بدن می کند. همین میوه ی کم کالری حاوی 
میزان زیادی پتاسیم، کلسیم و به ویژه ویتامین C است همچنین سرشار از آب است که باعث 
تامین آب کافی برای سلول های بدن می شود. بنابراین به هدف لاغری نزدیک تان می کند.   
دکتر شیرآلی خاطرنشان کرد : بی تردید با خوردن هیچ میوه ای نمی شود در عرض یک شب 
لاغر و خوش اندام شد و اصلا هیچ ماده ی غذایی معجزه آسایی برای لاغری وجود ندارد در 
واقع این اراده و تلاش شماست که معجزه می کند. اما با این حال می توانید در چهارچوب یک 

رژیم غذایی سالم با کمک برخی از میوه ها سریع تر به هدف تان برسید.

کبد چرب در کودکان بیشتر از بزرگسالان 
قربانی می گیرد 

مراقب کبد کودکان چاق خود که شاخص توده بدنی BMI آنان بالاتر از حد مجاز 
است، باشید.

ناصر ابراهیم دریانی، فوق تخصص بیماری های گوارشی و استاد دانشگاه علوم پزشکی 
تهران و رئیس بخش گوارش بیمارستان امام خمینی )ره( با بیان اینکه کبد چرب عارضه ای 
است که بروز آن مرتبط با سن خاصی نیست و در تمام سنین دیده می شود، گفت: عوارض 
کبد چرب در کودکان به مراتب خطرناکتر از این عارضه در بزرگسالان است.  وی در ادامه 
افزود: از این رو به والدین کودکان چاق توصیه می شود در این رابطه نسبت به کودک خود 
توجه بیشتری داشته باشند.  استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران با اشاره به اینکه بروز عارضه 
کبد چرب متأسفانه دارای هیچ علائم خاصی نیست، گفت: این عارضه بدون علامت است 
و اغلب به طور اتفاقی در سونوگرافی افراد مشخص شده و پزشک به فرد متذکر می شود که 
دچار عارضه کبد چرب شده است.  دکتر ابراهیم دریانی، ادامه داد: از این جهت به افرادی 
که دچار چربی خون بالا، بیماری دیابت و چاقی به خصوص در ناحیه شکم و کمر هستند 
و یا شاخص توده بدنی BMI آنان بالاتر از 35 باشد انجام سونوگرافی نسبت به پیشگیری 
از بروز یا پیشرفت این عارضه در بدن خود اقدام کنند.  وی در ادامه افزود: جمع چربی در 
کبد، التهاب در کبد و در نهایت سیروز یا خشک شدن کبد مراحل پیشرفت این عارضه 
است.  رئیس بخش گوارش بیمارستان امام خمینی در پایان خاطرنشان کرد: مصرف بیشتر 
سبز ها و میوه ها و پرهیز از پرخوری و خوردن نوشابه های گازدار و شیرینی جات و غذاهای 
چرب از جمله راهکارهایی است که از بروز و تشدید عارضه کبد جلوگیری می کند علاوه 

بر اینکه انجام ورزش و کاهش وزن نیز از دیگر اقدامات ضروری در همین رابطه است.

در روزهای ابری هم کرم ضد آفتاب 
فراموش نشود 

خیلی ها با فرا رسیدن فصل زمستان دیگر کرم ضد آفتاب استفاده نمی کنند، در صورتی 
که باید در هر یک از فصول سال از آن به عنوان محافظ در برابر اشعه ی نور خورشید مورد 

استفاده قرار بگیرد.
دکتر زهره تهران چی متخصص پوست و مو گفت: بسیاری از افراد معتقدند که استفاده 
از کرم ضد آفتاب تنها برای فصل تابستان می باشد و دیگر فصل زمستان یا در کنار دریا 
زیاد مهم نیست، اما در روزهای ابری حتماً در فضای باز هنگامی که کار یا ورزش می کنید 
به علت عبور اشعه ی ماوراءبنفش اثرات مضری را در فرد دارد.  وی ادامه داد: این اشعه ها 
با عبور از ابر به علت طیف های نور خورشید می توانند سبب لک و سایر عوارض پوستی 
می شود.  این متخصص پوست در خصوص نوع پوست ها بیان کرد: نوع پوست هر فرد 
می تواند چرب، خشک و مرطوب باشد، در واقع در پوست های چرب باید فرد کرم ضد 
آفتاب فاقد چربی استفاده کند، برای پوست خشک کرم مرطوب، هنگام ورزش و شنا 
از کرم های ضد آفتاب خاص ورزش که آب تأثیری بر آن نگذارد مورد استفاده قرار گیرد. 

وی اظهار کرد: پوست کودکان به علت بافت چربی خیلی کمی که دارند، باید با کرم 
ضد آفتاب مختص کودکان با spf پایین از پوست شان محافظت کنند، تا کمتر در معرض 
نور خورشید قرار گیرند.  تهران چی گفت: رنگ پوست هم بی تأثیر در جذب نور نیست 
به صورتی که اگر رنگ پوست روشن باشد به علت رنگدانه های ملانین نور را بیشتر در 
خود جذب می کند، اما در افراد پوست تیره این مورد کمتر است.  این متخصص پوست 
و مو تصریح کرد: در فصل زمستان آفتاب مایل می تابد، که این تابش مایل نیز حتی در 
پوست های نازک هم بی تأثیر نیست.  وی در پایان خاطرنشان کرد: برخی کرم های ضد 
آفتاب به علت وجود اکسید روی و اکسید تیتانیوم سبب تغییر رنگ پوست فرد می شود 
که این موجب شده بسیاری از آقایان از کرم ضد آفتاب استفاده نکنند بنابراین با پیشرفت 

تکنولوژی این ذرات به صورت ریز ذره می شوند.

به این دلایل قرص جوشان مصرف کنید! 
قرص های جوشان به علت خاصیتی که دارند جذب آنها به شرایط دستگاه گوارش و 

فرمول ساخته شده قرص بستگی دارد.
شهاب اولیایی متخصص تغذیه با اشاره به مزیت های قرص های جوشان گفت: از 
مزیت های مهمی که قرص های جوشان دارند این است که چون اکثر قرص های ویتامین 
C و کلسیم قرص های بزرگی هستند، هضم شان برای بدن سخت است، ولی وقتی به 
صورت جوشان باشد مایع شکل است و در واقع راحت تر جذب بدن بیمار یا فرد مصرف 
کننده است و بنابراین برای افرادی که مشکل بلع دارند مثل کودکان و سالمندان مصرف 
این قرص ها توصیه می شود.  وی با بیان اینکه حالت جذب این قرص ها بستگی به شرایط 
دستگاه گوارش دارد، تصریح کرد: بعضی از قرص ها هستند که در شرایط اسیدی بهتر 
جذب می شوند و بعضی ها هم در شرایط قلیایی و... که همه اینها بستگی به شرایط دستگاه 
گوارش دارد، بنابراین در کنار این گونه قرص ها ویتامین هایی را قرار می دهند که شرایط را 
برای جذب هموار می کنند و در واقع بیشتر بستگی به فرمول خود قرص دارد.  متخصص 
تغذیه اظهار داشت: در مورد مضر بودن این قرص ها چیزی اعلام نشده، ولی ممکن است 
موادی که کنار این قرص ها قرار می دهند برای عده ای مشکلاتی را به وجود آورند و هضم 
در معده و دستگاه گوارش را به کندی انجام دهد.  این متخصص خاطرنشان کرد: برای 
بیماران و کودکانی که مشکلات بی اشتهایی دارند و معمولاً از داروها فرار می کنند این 
قرص های جوشان مفید است، زیرا این قرص ها به صورت آبمیوه در می آیند و قبول 

کردنشان راحت تر و ماندگاری و پایداری آنها بیشتر است.

چرا برخی نمی توانند طعم و بوی شیر را 
تحمل کنند؟ 

عدم تحمل لاکتوز موجود در شیر یکی از عوامل پرهیز از نوشیدن شیر در افراد است.
سید مرتضی صفوی، متخصص تغذیه با اشاره به اینکه برخی به دلیل عوارضی که دچار 
آن می شوند نمی توانند شیر بخورند گفت: لاکتوز موجود در شیر برای دستگاه گوارش 
همگان قابل هضم نمی باشد و از این رو برخی به هنگام خوردن شیر دچار مشکلاتی 
می شوند.  وی در ادامه افزود: دل درد، حالت تهوع و استفراغ از جمله مشکلاتی است 
که برخی افراد به هنگام خوردن شیر دچار آن می شوند.  دکتر صفوی در رابطه با دیگر 
عواملی که برخی از افراد از خوردن شیر پرهیز می کنند، گفت: عدم علاقه به نوشیدن شیر 
به علت حساسیت به بو و طعم و شکل شیر نیز از جمله مواردی است که برخی افراد شیر 
نمی خورند.  این پزشک خاطرنشان کرد: با انجام تست لاکتوز در چنین افرادی و مشخص 
شدن عدم تحمل لاکتوز در سیستم گوارشی آنان، خوردن دیگر فرآورده های شیر مانند 

ماست و پنیر و... به این افراد توصیه می شود.
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تیمی از دانشمندان کانادایی یک 
چگونگی  از  جدید  کاملا  دیدگاه 
شکل گرفتن خون انسان را کشف 

کرده اند. 
دیدگاه  کل  محققان،  گفته  به 
مورد  در  درسی  کتاب های  سنتی 
شکل گرفتن خون در حقیقت اصلا 

وجود ندارد. 
محققان با مجموعه ای از آزمایشات 
انواع  که  کنند  مشاهده  توانستند 
بسرعت  خون  سلول های  مختلف 
طی  نه  و  بنیادی  سلول های  از 
تصور  این  از  پیش  که  شیوه هایی 

می شد، شکل می گیرند. 
این تحقیق همچنین دیدگاه کتاب های درسی در مورد ثابت ماندن سیستم توسعه خون 

پس از شکل گیری را به چالش کشیده است.
 به گفته محققان، یافته های آن ها نشان می دهد که سیستم خون، دو لایه بوده و بین رشد 

اولیه انسان و بزرگسالی در حال تغییر است.
 این تیم علمی برای ارائه تعریف جدید از ساختار توسعه خون به نقشه برداری از اجداد 
احتمالی نزدیک به 3000 سلول منفرد از 33 جمعیت سلول های بنیادی و پیش ساز که از 

نمونه خون افراد در سنین و مراحل مختلف زندگی گرفته شده بود، پرداختند.
 برای افراد مبتلا به اختلالات و بیماری های خونی، کاربرد بالینی بالقوه یافته های جدید 

بسیار چشمگیر بوده و و مسیر متمایزی را در درمان شخصی باز می کند.
 همچنین کاربردهای نویدبخشی برای ارتقای تلاش جهانی در پزشکی احیا برای ساخت 

انواع سلول بالغ مانند پلاکت ها یا سلول های قرمز خون توسط مهندسی سلول وجود دارد. 

مواد چاپ سه بعدی سمی هستند

روش ابداعی محققان دانشگاهی برای هم راستاسازی مواد یک بعدی
پژوهشگران دانشگاه فردوسی مشهد طی یک طرح پژوهشی موفق به ارائه روشی برای 

هم راستاسازی مواد یک بعدی و کامپوزیتهای آن ها شدند.
 دکتر مجید بنی آدم، استادیار گروه آموزشی مهندسی شیمی دانشگاه فردوسی مشهد 
و از محققان طرح در توضیح این طرح با اشاره به اینکه مواد مستحکم مکانیکی در صنایع 
مختلف مانند حمل ونقل، تولید انرژی و ... دارای کاربردهای زیادی هستند، گفت: در بین مواد 
مختلف، پلیمرها از جمله مواد سبک و نسبتا مستحکم هستند که در قیاس با فلزات از قیمت 

کمتری برخوردار هستند.
وی یکی از راه های بهبود خواص مکانیکی پلیمر را افزودن تقویت کننده های نانومقیاس 
به ساختار آنها و ساختن کامپوزیت دانست و ادامه داد: مواد بهبود دهنده از هندسه به سه 
گروه صفر بعدی )نانوذرات و میکروذرات(، یک بعدی )نانولوله ها، نانوسیم ها، الیاف( و دو بعدی 

)صفحات( تقسیم می شوند.
استادیار گروه آموزشی مهندسی شیمی دانشگاه فردوسی مشهد با اشاره به اینکه تا کنون 
روش های مختلفی برای هم راستاسازی بهبود دهنده های یک بعدی معرفی شده است، یادآور 
شد: مهمترین اشکال این روش به جای ماندن مواد مغناطیسی و اثرات نامطلوب آن بر کیفیت 

کامپوزیت تولیدی است.
بنی آدم در خصوص روش پیشنهاد شده در پتنت ارائه شده گفت: در این طرح ذرات یک 
ماده مانند آهن به مخلوط ماتریس و مواد تقویت کننده اضافه می شود. سپس با اعمال میدان 
مغناطیسی و قبل از سخت شدن کامپوزیت، ذرات از آن بیرون کشیده می شوند. حرکت 
ذرات مغناطیسی در حین بیرون آمدن، تنش های موضوعی برشی در مخلوط ایجاد می کند 

که باعث هم راستا شدن مواد تقویت کننده یک بعدی می شود.
وی با اشاره به اینکه این طرح ابتدا در ستاد ویژه توسعه فناوری نانو پیشنهاد و داوری شد، 
گفت: با همکاری این ستاد و همچنین حمایت ها و تشویق موثر مسؤولان دانشگاه فردوسی 
مشهد، این طرح که با تلاش دکتر مرتضی مغربی، استادیار گروه آموزشی مهندسی شیمی و 
احسان معاصری، دانش آموخته مقطع کارشناسی مهندسی شیمی دانشگاه فردوسی مشهد 
اجرایی شده است، در اداره ثبت اختراعات و علائم تجاری ایالات متحده )USPTO( به 

ثبت رسید.

بنی آدم در خصوص دستاوردهای این طرح برای صنعت کشور خاطرنشان کرد: نتایج این 
طرح در بهبود خواص کامپوزیت های مختلف با انواع بهبود دهنده های یک بعدی مانند فیبرها، 
نانولوله ها و مانند آنها می تواند مورد استفاده قرار گیرد که این مواد در صنایع مختلف مانند 

هواپیماسازی، کشتی سازی، ساخت توربین بادی و غیره مفید خواهد بود.
وی در پایان از همکاران گروه مهندسی شیمی و معاونت پژوهشی دانشگاه فردوسی مشهد 

و نیز ستاد ویژه توسعه فناوری نانو تشکر و قدردانی کرد. 

نخستین آزمایش خون جهان برای تعیین دقیق 
اختلالات ژنتیکی جنین

دانشمندان دانشگاه پلایموث انگلستان یک آزمایش خون دقیق، کم خطر و غیر تهاجمی 
را طراحی کرده اند که می تواند گروه خونی، جنسیت و اختلالات ژنتیکی در نوزادان متولد 

نشده را شناسایی کنند.
پرفسور نیل آونت، رهبر این پژوهش اظهار کرد: اگر چه گروه خون جنین و تعیین جنسیت 
آن بیشتر از یک دهه است که با استفاده از خون مادر انجام می شود، اما این تحقیقات یک 

روش بسیار دقیق و حساس تشخیص دی ان ای جنین را ثابت می کند.
این آزمون توسعه یافته می تواند بر روی مادرانی که در معرض خطر بیماری های ژنتیکی 
وابسته به X مغلوب از جمله هموفیلی و دیستروفی عضلانی دوشن هستند و مادرانی که 

نوزادان آن ها در معرض خطر بیماری همولیتیک قرار دارند، انجام شود.
این آزمون بدون نیاز به مراجعه های متعدد می تواند ازخ ونی که در مراحل اولیه بارداری از 

مادر گرفته شده، استفاده کند.
آزمون سنتی آمنیوسنتز با سوزن انجام می شود و به اندازه یک درصد احتمال سقط جنین 
در آن وجود دارد. اما شیوه جدید نشانگر یک روش نسبتا کم خطر برای شناسایی زودهنگام 
برخی بیماری ها است که به نوبه خود منجر به تشخیص زودهنگام شده و درمان هایی را که 

هم به نفع مادر و هم به نفع نوزاد باشد، ممکن می سازد.

ارائه تعریف جدید از شکل گیری خون

پژوهش جدید دانشگاه ریورساید کالیفرنیا نشان می دهد 
که برخی از مواد چاپ سه بعدی، سمی هستند.

این آزمایش بر روی جنین  ماهی انجام شد و نتایج آن 
می تواند به تجدید نظر در مورد قوانین مرتبط با مواد چاپ 

سه بعدی منجر شود.
طراحی های سه بعدی با فناوری که از آن در ساخت همه 
چیز از کفش دوندگان گرفته تا ابر خودروها استفاده می شود، 
از همیشه محبوب تر هستند. با توجه به استفاده فزاینده 
گسترده از این فناوری، گروهی از محققان معتقدند که توجه 
بیشتری باید صرف این موضوع شود که مواد رایج چاپ 

سه بعدی ممکن است مضر باشند.
محققان دانشگاه ریور ساید کالیفرنیا برای این پژوهش دو 
نوع مختلف از چاپگرها را مورد بررسی قرار دادند. یکی از این 
چاپگر ها با استفاده از نور، مواد مایع را به جامد تبدیل می کرد 
و چاپگر دیگر که مقرون بصرفه تر نیز بود، پلاستیک را برای 

ایجاد ساختارهای مختلف ذوب می کرد.

نام  به  چاپگر  یک  با  خاص  طور  به  دانشمندان  این 
Stratasys Dimension Elite که از روش پلاستیک 
 Formlabs ذوب شده استفاده می کرد و یک مدل 1+ از

که یک مدل رزین مایع بود، کار کردند.
این پروژه تا حدودی به طور تصادفی هنگامی که ویلیام 
گراور، استاد دانشگاه ریورساید یک چاپگر سه بعدی را برای 
کمک به تحقیقات آزمایشگاه خود به منظور تحقیق بر روی 
جنین گورخرماهی خریداری کرد، شروع شد. محققان متوجه 
شدند که پژوهش به خوبی پیش نمی رود زیرا جنین ها بعد 
از اینکه در معرض قطعات چاپی سه بعدی قرار می گرفتند، 
می مردند. این کشف که کاملا به صورت طبیعی انجام شد، 
با آزمایش دو چاپگر صورت گرفت که برای ساخت صفحات 
پلاستیکی 2.5 سانتی متری استفاده می شدند و منجر به یک 
پژوهش کامل در مورد سمی بودن مواد چاپی سه بعدی شد. 
این دو صفحه سپس در ظروف آزمایشگاهی حاوی جنین 
گورخرماهی قرار داده شدند و نرخ بقا و تخم گذاری آن ها 

مورد بررسی قرار گرفت.
قطعات ساخته شده از هر دو نوع چاپگر، اثرات منفی بر 
روی این نرخ ها داشت، هر چند که این امر با مرگ بیش 
از نیمی از جنین ها در طول سه روز در مواد چاپ شده با 
رزین مایع مشهودتر بود و همه جنین ها در طول یک هفته 
جان سپردند.این مواد نه تنها منجر به کشته شدن همه 
جنین های موجود در ظروف آزمایشگاهی شد، بلکه همچنین 
ناهنجاری های رشدی 100 درصدی را در تخم ها به همراه 
داشت. این پژوهش تنها ابعاد منفی را بررسی نکرد، بلکه به 

جستجوی راه حل های ممکن نیز پرداخت.
محققان در تلاش برای کاهش سمیت قطعات مایع تولید 
شده از رزین، آن ها را به مدت یک ساعت در معرض نور 
فرابنفش قرار دادند. آن ها دریافتند که با پایان یافتن این 
فرآیند، سمیت قطعات به طور قابل توجهی کاهش یافت و 
دانشگاه ریورساید کالیفرنیا، حق ثبت اختراع این تحقیق را به 

نام خود ثبت کرد. 

مبارزه با حساسیت دندان ها
معمولا ایجاد حساسیت و درد در دندان ها به دلیل وجود حفره خالی در آنهاست. 
نوشیدنی های سرد و گرم، شیرینی جات و یا حتی یک باد سرد می تواند سبب ایجاد 
درد در دندان های هر چند به ظاهر سالم شود. ایجاد حساسیت در دندان ها به دلیل 
ساییدگی پایین ترین و یا بالاترین قسمت دندان ها رخ می دهد. این قسمت ها پر از 

لوله های کوچک با انتهای عصبی بسیار حساس می باشند.
 آیا شما نیز از ایجاد حساسیت در بعضی دندان هایتان رنج می برید؟ پس لطفا شش 

روش زیر را دنبال نمایید.
از خمیر دندان های مخصوص دندان های حساس استفاده کنید

بر روی بسته بندی بعضی از خمیردندان ها نوشته شده " برای دندان های حساس" .اگر 
دچار حساسیت دندان هستید، از این نوع خمیر دندان استفاده کنید.

بعضی از آن ها حاوی ماده ی فعالی به نام نیترات پتاسیم هستند که باعث پوشیده شدن 
سر لوله های عصبی کوچک دندان می شود و جلوی دردناک شدن دندان را می گیرد. 
نکته مهم این است که باید تا مدت های طولانی از این نوع خمیردندان ها استفاده نمایید 

تا مشکل کاملا رفع شود.
شیوه ی مسواک زدن تان را تغییر دهید

اگر شما از آن دسته از افرادی هستید که از مسواک نرم برای تمیز کردن دندان ها 
استفاده نمی کنید، با علاقه از دندان هایتان مراقبت نمی کنید و یا زمان مسواک زدن 
تان بسیار کوتاه است، بدانید که به زودی نعمت داشتن دندان های سالم را از دست 
خواهید داد. شستشوی دندان ها با یک مسواک سخت و محکم به مینای دندان تان 
آسیب می رساند. همچنین مسواک زدن دو سه دقیقه ای تقریبا هیچ فایده ای نخواهد 
داشت. همیشه برای تمیز کردن دندان هایتان وقت بگذارید و شیوه ی مسواک زدنتان 
را تغییر دهید. این کار سبب کاهش حساسیت دندان ها و تضمین سلامتی آن ها است.

از مصرف غذاهای اسیدی و برخی نوشیدنی ها خودداری کنید
نوشیدنی های الکلی، آب میوه و غذاهای اسیدی مانند پرتقال و ترشی جات مینای 
دندان را تحت تأثیر سوء قرار می دهند. مصرف این قبیل مواد غذایی را محدود کرده و 
سعی کنید 20 دقیقه بعد از مصرف آن ها دندان هایتان را مسواک بزنید )زودتر از 20 
دقیقه مسواک نزنید و در هنگام مسواک زدن مواظب مینای دندان تان باشید تا مسواک 
سخت به آن آسیب نرساند(.  حتی اگر دندان هایتان کاملا سالم است، این ایده ی خوبی 
است که مصرف غذاها و نوشیدنی های اسیدی را محدود کنید تا دندان هایتان برای 

همیشه سالم بماند، زیرا از دست دادن مینای دندان غیر قابل برگشت است.
از دندان پزشک کمک بگیرید

اگر کار از کار گذشته  و دیگر منع غذاهای اسیدی و استفاه از خمیردندان های 
مخصوص و... مؤثر واقع نمی شود، نزد دندان پزشک بروید. او معمولا برای حل این مشکل 
از وارنیش فلوراید و یا رزین های پلاستیکی بر روی دندان های حساس استفاده می کند.

ساییدن دندان هایتان را متوقف کنید
اگر در هنگام تنش و استرس، دندان هایتان را روی هم می سایید، قبل از اینکه مینای 
دندانتان از دست برود، چاره ای برای رفع آن بیاندیشید. اغلب این مشکل در هنگام 
خواب پیش می آید و افراد متوجه آن نمی شوند. سردرد و یا فک درد می تواند نشانه 
ی بروز این مشکل باشد. سعی کنید مشکلات و تنش های روحی تان را حل کنید تا به 

دندان هایتان آسیبی نرسد.
عقب نشینی لثه را درمان کنید

به طور معمول ریشه ی دندان ها با لثه پوشیده شده است و اگر لثه در قسمت اتصال به 
ریشه ی دندان دچار ساییدگی و عقب نشینی شده، برای درمان آن چاره ای بیاندیشید. 
یکی از راه های درمان، پیوند بافت به این ناحیه است. یکی از دلایل عقب نشینی لثه، 
سخت مسواک زدن است. سعی کنید با مسواک زدن صحیح از ایجاد چنین مشکلاتی 

جلوگیری نمایید.

داشتن شکمی صاف یک شبه حاصل نمی شود. خوشبختانه می شود با تکیه بر برخی مواد 
غذایی و صدالبته داشتن تحرک بدنی مناسب به هدف تناسب اندام و داشتن شکمی صاف تر 
امیدوار بود.   انسان همیشه میل به زیبایی و تناسب اندام داشته و دارد. البته شاید در روزگارانی 
شکم و پایین تنه ی بزرگ و پهن مد روز بود. اما امروزه مشخص شده است که شکم بزرگ 
نه تنها زیبا نیست بلکه به سلامتی نیز آسیب می زند. البته در برخی موارد نیز شکم بزرگ به 
دلیل مشکلات گوارشی و نفخ و تجمع گاز است که باید ابتدا این مشکلات رفع شوند. توجه 
داشته باشید که داشتن شکمی صاف یک شبه حاصل نمی شود. خوشبختانه می شود با تکیه 
بر برخی مواد غذایی و صدالبته داشتن تحرک بدنی مناسب به هدف تناسب اندام و داشتن 
شکمی صاف تر امیدوار بود. در این مطلب شما را با چند ماده ی غذایی مفید که مشکلات 

گوارشی را رفع کرده و شکم را صاف تر می کنند آشنا می کنیم. لطفاً با ما همراه باشید.
ریشه ی گیاه بابا آدم

مغربی ها از این گیاه دارویی در آشپزی زیاد استفاده می کنند چون برای سلامتی روده ها 
فوق العاده است. این گیاه به پیشگیری از ناخوشی های گوارشی کمک می کند چون حاوی 
میزان قابل توجهی باکتری های مفید است. ریشه ی گیاه باباآدم باعث کاهش تولید سبوم شده 
و به این ترتیب جوش و آکنه را کاهش می دهد. زمانی که مشکلات گوارشی رفع شوند و معده 
و روده ها خالی از نفخ و گاز شوند مطمئن باشید شکمتان به میزان زیادی صاف تر می شود.

بادام
درست است که بادام یک ماده ی غذایی پرکالری است )634 کالری در هر 100 گرم بادام( 
اما در عین حال یکی از مغزهای سرشار از آنتی اکسیدان و فیبر است که هر دو به بهبود 
اوضاع گوارش و داشتن شکمی صاف تر کمک می کنند. برای رسیدن به این منظور بهتر 
است روزانه 3 تا 4 عدد بادام )نه بیشتر( میل کنید تا از ریزه خواری دور باشید و قند خونتان 

بهتر کنترل شود.
زنجبیل

زنجبیل شهرت زیادی در کنترل حالت تهوع دارد. این ریشه ی پرخاصیت برای افرادی که به 
هنگام بیدار شدن از خواب احساس دل درد دارند مفید است. البته خواص زنجبیل به همین 
جا ختم نمی شود. شما می توانید برای مقابله با التهاب های احتمالی بدنتان و همچنین بهبود 
گوارش و صاف شدن شکمتان هر روز صبح چند گرم زنجبیل به چایتان اضافه کرده و نوش 
جان کنید. یادتان باشد که زنجبیل سوخت و ساز بدن را بالا می برد و شما را به هدف تناسب 

اندام نزدیک تر می کند.
سرکه سیب

سرکه یک محصول تخمیر شده است. در نتیجه سرشار از باکتری های مفید برای فلور روده 
بوده و باعث حفظ سلامت دستگاه گوارش می شود. هر چه سلامت دستگاه گوارشتان بالاتر 
باشد می توانید امید بیشتر به هضم چربی ها و شکمی صاف تر داشته باشید. توصیه می کنیم 

که سالادهایتان را با سرکه میل کنید.
رازیانه و تخم رازیانه

رازیانه با نفخ مقابله می کند و ارزش این را دارد که وارد برنامه ی غذایی شود. می توانید تخم 
رازیانه را از عطاری ها خریداری کنید و خودتان را از نفخ و گاز حفظ کنید. خود رازیانه نیز فواید 

زیادی برای بدن دارد. شما می توانید از آن خورشت تهیه کرده و میل کنید. 
 توجه داشته باشید که این گیاه کم کالری است و از 90 درصد آب تشکیل شده است. در 
نتیجه می تواند به راحتی شما را سیر کرده و از پرخوری دور کند. رازیانه همچنین باعث افزایش 
ادرار شده و آب زیاد تجمع یافته در بافت ها را از بدن دفع می کند. در نتیجه علاوه بر رفع نفخ 

و گاز و صاف کردن شکم به لاغری و تناسب اندام کلی بدن نیز کمک می کند.
نعنا فلفلی

بعد از صرف غذا بخصوص بعد از شام، خوردن یک فنجان دم کرده ی نعنا می تواند راه حل 
مناسبی برای رفع نفخ و بهبود گوارش باشد. این گیاه همچنین برای پیشگیری از سندرم روده 
ی تحریک پذیر مفید است. اگر بعد از غذا احساس سنگینی و نفخ می کنید به سراغ نعنا بروید.

Miso خمیر میسو
میسو خمیری نرم و به عبارتی خمیر سویا است که از تخمیر غلات به دست می آید. از 
این خمیر برای تهیه ی سوپی به همین اسم استفاده می شود و بسیار خوشمزه است. البته 
خوشمزه بودن تنها ویژگی این سوپ نیست. سوپ میسو باعث بهبود گوارش می شود. این 
سوپ حاوی میکروارگانیسم هایی است که به بهبود گوارش بخصوص بعد از مصرف آنتی 
بیوتیک ها کمک زیادی می کند. اگر از دل درد رنج می برید و مدام شکمتان نفخ و باد کرده 

است می توانید به دنبال این غذای ژاپنی باشید.
گلابی

گلابی یک میوه ی پاییزه ی فوق العاده است. این میوه حاوی سوربیتول است که باعث بهبود 
عملکرد روده ها می شود. گلابی همچنین حاوی فیبرها و آب بوده و یک میوه ی کم کالری 
محسوب می شود. در نتیجه یک میوه ی فوق العاده برای داشتن شکمی صاف و لاغری است.

 تخم گیاه خار مریم
می توانید تخم گیاه خار مریم را از عطاری ها تهیه کنید. این داروی گیاهی باعث سم زدایی 
از دستگاه گوارشی شده و مانند یک ماده ی ضدالتهاب عمل می کند. اگر دچار نفخ شکم و یا 
مشکلات گوارشی هستید می توانید به این دانه ها اعتماد کنید. مصرف روزانه ی این گیاه به 
افزایش تولید صفرا کم کرده و مشکلات گوارشی را رفع می کند. در نتیجه شما شکم صاف 
تری خواهید داشت. بهتر است با توجه به میزان نفخ با عطار مشورت کرده و بر طبق دستور 

از این گیاه بهره ببرید.
مارچوبه

مارچوبه سرشار از آب و فیبر است. این سبزی با خاصیت در بهبود عملکرد دستگاه گوارش 
نقش دارد و در عین حال به کلیه ها در جهت دفع مواد زائد از بدن کمک می کند. چون حاوی 
ترکیبات ادرارآور است. هر 100 گرم از این گیاه 25 کالری دارد بنابراین علاوه بر صاف کردن 

شکم به لاغری بدنتان نیز کمک می کند.
آرتیشو یا کنگرفرنگی

از آرتیشو برای تهیه ی مکمل های غذایی استفاده ی زیادی می شود. این گیاه را ستاره ی 
لاغری و دفع توکسین های بدن می دانند. آرتیشو باعث رفع مشکلات گوارشی و یبوست شده 
و به صاف شدن شکم کمک می کند. این سبزی پرخاصیت سوزش معده را تسکین می دهد 

و از تخمیر مواد غذایی که منجر به بروز گاز و نفخ می شود جلوگیری می کند.

تولید پوشاک از تار عنکبوت مصنوعی
تار عنکبوت بقدری سبک و محکم است که از آن برای ساخت جلیقه های ضدگلوله 
و پروتزهای مصنوعی استفاده می شود و اکنون یک شرکت ژاپنی با موفقیت توانسته تار 

عنکبوت مصنوعی را از پروتئین  تهیه کند.
 Moon برای ساخت این محصول موسوم به North Face و شرکت Spiber شرکت 
Parka )نیم تنه ماه( با یکدیگر همکاری کرده اند. نمونه پیش ساخت آن ها از یک ماده 

خارجی درخشان از جنس تار عنکبوت مصنوعی QMONOS برخوردار است.
این لباس نام خود را از درخشش مهتاب مانندش و همچنین اشاره ای به برنامه آپولو 

گرفته است.
رنگ این لباس نیز به تقلید از رنگ گوی طلایی عنکبوت در حال تار تنیدن ساخته شده 
است. اگرچه پارچه های نادری از تار عنکبوت واقعی ساخته شده اند، اما عنکبوت ها زمانی که 

در جای محدودی قرار می گیرند، معمولا یکدیگر را می کشند.
شرکت Spiber اطلاعات زیادی در مورد فرآیندش ارائه نکرده اما در بیانیه ای خبری 

اعلام کرد که پروتئین ها از طریق یک فرآیند تخمیر میکروبی ایجاد می شوند.
پرورش پروتئین ها می تواند جایگزین قابل دوامی برای مواد مبتنی بر نفت مانند نایلون و 

پلی استر باشد که لباس های اجرایی را تحت سلطه خود دارند. 
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یک راه برای پاک شدن گناهان!
این روزها خیلی از دوستی های ما خلاصه شده است به کپی کردن چند پست و استیکر 
یا نهایتاً چند دقیقه چت کردن در ش��بکه های اجتماعی. حتی مدتهاست صدای بعضی 

رفقایمان را نشنیده ایم ...
 یک لبخند. یک دیدار شیرین. یک گفتگوی گرم. یا فشردن دستهای مهربان یک دوست. 
در مکتب اسلام، "صمیمیت" فقط یک نیاز عاطفی نیست، یک دستور و یک برنامه است. 
صمیمیت اس��لامی به قول امروزی ها، یک بس��ته دارد؛ دقیق و حس��اب شده؛ متعادل و 
کاربردی.  در روایات اهل بیت )علیهم الس��لام( توصیه های فراوانی داریم برای چگونگی 
برخورد با اطرافیان؛ دستورات ریز و درشتی که بخش زیادی از آن ها، عوامل ایجاد یا تقویت 
صمیمیت میان ماست. پس می شود بسته ی صمیمیت را قسمتی از سیستم آداب معاشرت 
اس��لام بدانیم. یعنی اسلام از اهالی خود انتظار دارد که بخشی از معاشرت هایشان کاملًا 
صمیمی باشد و برای این منظور، راهکارهای بینشی و رفتاری خاص دارد. رسول خدا صلی 
الله علیه و آله فرمود: "بهترین افراد با ایمان کسانی هستند که با مؤمنین انس می گیرند، 
و کس��ی که با دیگران انس نگیرد و دیگران با او مأنوس نش��وند در او خیری نیست. و نیز 
فرمود: "بدترین مردم کس��ی است که مؤمنان را دش��من بدارد و آنها هم او را در قلبشان 
دشمن بدارند. بدترین مردم افراد سخن چین و کسانی هستند که بین دوستان جدایی می 
اندازند، و از مردم عیبجویی می کنند، خدا در روز قیامت به آنان به نظر رحمت نمی نگرد و 
مقام آنان را بالا نمی برد. سپس امیرمؤمنان علیه السلام این آیه را تلاوت فرمود: " هُوَ الَّذی 
َّفَ بیَْنَ قُلُوبهِِم " بررسی کامل بسته ی صمیمیت اسلامی، در  أیََّدَکَ بنَِصْرِهِ وَ باِلمُْؤْمِنینَ وَ ألَ
توان یادداشت کوتاه ما نیست؛ اما در حد معرفی فرازهایی از آن، ذائقه ی خواننده ی عزیز را 
می توان شیرین کرد. آن چه که منابع قرآنی و حدیثی، روایت می کنیم، هم اثبات می کند 
که اصل صمیمیت در جایگاهی خاص، در دین ما هست؛ و هم کم و بیش، از رازهای ایجاد 

صمیمیت پرده برداری می کند.
1- گفتگوهای گرم؛ دیدارهای شیرین

در زندگی به سبک اهل بیت )علیهم السلام(، ارتباط مستمر با دوستان مؤمن و هم قطار، 
جایگاه ویژه و بی بدیلی دارد. چیزی که در روایات بر آن اصرار و تأکید شده، این است که 
پیروان اهل بیت علیهم السلام دورهم جمع شوند و این گونه، سخنان و مرام امامان خود 
را زنده نگه دارند. کسانی که تجربه کرده اند، تصدیق می کنند که با استمرار این مجالس 
مؤمنانه، صمیمیتِ عمیقی میان این دوستان شکل می گیرد. در کتاب الاخوان آمده است 
که امام صادق )علیه السلام( )به یکی از شیعیان( فرمود: "آیا )شما دوستان و شیعیان( با یک 
دیگر همنشینی و گفتگو دارید؟ عرض کردم: بلی، فرمود: این مجلس ها را دوست می دارم." 
امام باقر )علیه الس��لام( فرمود: "خدا بیامرزد بنده ای را که یاد ما را زنده نگه دارد. شخص 
شنونده سؤال می کند زنده نگه داشتن یاد شما چگونه است؟ فرمود: به ملاقات یک دیگر 

رفتن )مؤمنین( و با هم به گفتگو پرداختن در نزد کسانی که ثابت قدم هستند."
خیثمه گوید: امام صادق )علیه السلام( به من فرمود: "به دوستان ما سلام برسان، و آنها را 
به تقوای الهی سفارش کن، ثروتمندشان از فقیر، و نیرومندشان از ضعیف دیدار کند و زنده 
آنها در تشییع جنازه مردگان حاضر و به خانه های یک دیگر رفت و آمد نمایند، زیرا ملاقات 
کردنشان باعث زنده ماندن فضایل ما، و امور دین است. سپس فرمود: خدا رحمت کند بنده 

ای را که فضایل ما و احکام مربوط به دین را زنده نگه دارد."
 یک نکته: 

هشداری برای سبک زندگی هایمان: این روزها خیلی از دوستی های ما خلاصه شده است 
به کپی کردن چند پست و استیکر یا نهایتاً چند دقیقه چت کردن در شبکه های اجتماعی. 
حتی مدت هاست صدای بعضی رفقایمان را نشنیده ایم؛ این در حالی است که روایاتی که 
بیان شدند، تأکید صریح دارند بر ملاقات و رفت و آمد مؤمنان با یکدیگر. برای کمرنگ نشدن 

این فرهنگ در جامعه مان فکری کنیم!
2- انس و الفت: 

َّفَ بیَْنَ قُلُوبهِِمْ لوَْ أنَفَْقْتَ ما فیِ  ُ هُوَ الَّذی أیََّدَکَ بنَِصْرِهِ وَ باِلمُْؤْمِنین وَ ألَ "...فَإنَِّ حَسْبَکَ اللهَّ
َّهُ عَزیزٌ حَکیمٌ )انفال62- 63( "... َّفَ بیَْنَهُمْ إنِ َ ألَ َّفْتَ بیَْنَ قُلُوبهِِمْ وَ لکِنَّ اللهَّ الْأَرضِْ جَمیعاً ما ألَ

خدا برای تو کافی است او همان کسی است که تو را با یاری خود و مومنان تقویت کرد. و 
در میان دلهای آنها الفت ایجاد نمود، اگر تمام آنچه روی زمین است صرف می کردی که در 
میدان دلهای آنها الفت بیفکنی نمی توانستی ولی خداوند در میان آنها الفت ایجاد کرد او توانا 
و حکیم است." اگرچه طبق فرمایش آیه ی بالا، ایجاد الفت، تنها کار خداست؛ اما مؤمنان هم 
در این زمینه وظیفه هایی دارند. حداقل وظیفه دارند که موانع انس و الفت میانشان را برطرف 
کنند یا مقدمات آن را در حد توان فراهم نمایند.  در کتاب مجالس شیخ طوسی، امام صادق 
)علیه السلام( از علی بن ابی طالب )علیه السلام( نقل کرده است که: از رسول خدا )صلی الله 
علیه و آله( شنیدم که فرمود: "بهترین افراد با ایمان کسانی هستند که با مؤمنین انس می 
گیرند و کسی که با دیگران انس نگیرد و دیگران با او مأنوس نشوند در او خیری نیست. و نیز 
فرمود: "بدترین مردم کسی است که مؤمنان را دشمن بدارد و آنها هم او را در قلبشان دشمن 
بدارند. بدترین مردم افراد سخن چین و کسانی هستند که بین دوستان جدایی می اندازند، و 
از مردم عیبجویی می کنند، خدا در روز قیامت به آنان به نظر رحمت نمی نگرد و مقام آنان را 
بالا نمی برد. سپس امیرمؤمنان علیه السلام این آیه را تلاوت فرمود: " هُوَ الَّذی أیََّدَکَ بنَِصْرِهِ 
َّفَ بیَْنَ قُلُوبهِِم " در کتاب الاخوان آمده است که امام صادق )علیه السلام( )به  وَ باِلمُْؤْمِنینَ وَ ألَ
یکی از شیعیان( فرمود: "آیا )شما دوستان و شیعیان( با یک دیگر همنشینی و گفتگو دارید؟ 

عرض کردم: بلی، فرمود: این مجلس ها را دوست می دارم.
3-  خوش رویی و لبخند: چهره های صمیمی از دور قابل تشخیص اند. خیلی ساده؛ با 
یک لبخند و یک روی خوش. در فرهنگ اهل بیت )علیهم السلام(، چهره ی مؤمن همیشه 
این گونه اس��ت. مکارم الخلاق به نقل از ابو درداء می نویسد: رسول خدا صلی الله علیه و 
آله هرگاه لب به سخن می گشود، با لبخند همراه بود.  امام صادق علیه السلام فرمود: "هر 
که به چهره برادر خود لبخند زند، آن لبخند برای او حس��نه ای باشد.  امیر مؤمنان علیه 
السلام فرمود: برخورد خوش، پیوند برادری را استوارتر می کند.  حضرت در توصیف مؤمن 
فرمود:"خنده روی است و گشاده رو، نه ترشروی و تجسّس کننده."  در روایت دیگری از امام 
علی علیه السلام آمده است: "چون با برادران خود رو به رو شدید و دست دادید و خوشرویی 
و گش��اده رویی نشان دادید، هنگام جدا شدن گناهانتان ریخته است." و فرمود: "بهترین 
وسیله ای که مردم با آن دل های دوستان خود را به دست می آورند و کینه ها را از دل های 
دشمنانشان می زدایند، خوشرویی هنگام برخورد با آنان است و جویای احوال آنان شدن در 

غیابشان و گشاده رویی با آنان در حضورشان."
4- دست دادن )مصافحه(

خوشبختانه این عامل صمیمیت میانمان پررنگ است. پس شنیدنِ ارزش و فواید آن از زبان 
معصومین علیهم السلام، شیرین و لطیف است. پیامبر خدا صلی الله علیه و آله فرمود: "با 
یکدیگر دست دهید؛ زیرا دست دادن کینه و کدورت را از بین می برد."  امام باقر علیه السلام 
فرمود: "هرگاه مؤمن با مؤمن دست دهد، در حالی از یکدیگر جدا شوند که گناهانشان پاک 
شده باشد.   از مجموع دستورالعمل های قرآنی و روایی، برمی آید که مهم ترین معیار در 
اءُ  ِ وَ الَّذینَ مَعَهُ أشَِدَّ دٌ رسَُولُ اللهَّ معاشرت های صمیمی، "ایمان" است. آیه ی معروف "مُحَمَّ
ارِ رُحَماءُ بیَْنَهُم ")فتح 29( نیز مرزبندی کلی را به روشنی بیان می کند.  و نکته ی  عَلیَ الکُْفَّ
آخر این که، در بسته ی صمیمیت اسلامی، صمیمیتِ خانوادگی، بخش ویژه ای دارد با ریزه 
کاری های دقیق و فراوان. علاوه بر عوامل کلیِ صمیمیت میان مؤمنان، دستورات خاصی 

برای خانواده ی صمیمی در دست داریم که فرصتی وسیع برای بررسی می طلبد. 

سریال هایی که صدای قومیت ها را درآوردند؛

رسانه ملی یا رسانه پایتخت نشینان؟ 

گزارش/کتایون کیخسروی:

 سال هاست که در سریال های تلو یزیونی و برنامه های مختلف 
از لهجه بازیگر ، گوینده و عوامل حاضر در برنامه به عنوان ابزاری 
در جهت جذاب تر شدن آن برنامه یا سریال استفاد می شود و البته 
سال هاست که اعتراض ها و گلایه های مردم و قومیت های مختلف 
در نقاط مختلف کشور باعث شده بسیاری از این مجموعه های 
تلویزیونی با حاشیه های زیادی مواجه و حتی پخش برخی از آنها 

متوقف شود. 
آخرین برنامه ای که قربانی این اتفاقات شد برنامه »فیتیله « بود 
که سال ها پدر و مادرها را کنار کودکان شان پای تلویزیون نگه 
می داشت و جذابیتش را برای مدتی طولانی حفظ کرده بود اما 
در همین هفته جاری این برنامه هم به محاق توقیف گرفتار شد تا 
دوباره پرونده  تمسخر یا استفاده  درست از لهجه ها در تلویزیون باز 
شود  و مسوولان محلی،دست اندرکاران تلویزیون، برنامه سازان و 

البته مخاطبان تلویزیون در این باره اظهارنظر کنند.
البته که نظرها متفاوت و برخی از آنها قابل تامل است اما سوال 
اول در این خصوص  به خود تلویزیون برمی گردد و این که اگر 
واقعا رسانه،رسانه ملی است  و نگاه یکسانی به همه اقوام دارد 
چرا  هر از گاهی با استفادده از لهجه یا هویت یک  قوم مورد 
اعتراض و هجمه آنها قرار می گیرد؟ واقعا چه اتفاقی برای برخی 
مردم مناطق مختلف کشور رخ داده که  با کوچکترین اشاره ای 
به برخی لهجه ها فریاد اعتراض سر می دهند و خواستار توقف 
آن برنامه یا عذرخواهی سازندگانش می شوند؟ در چنین فضایی 
چگونه می شود به  ایده های مختلف برای ساخت برنامه های متنوع 
و سریال های متفاوت فکر کرد؟وقتی مشاغل مختلف تحمل باز 
نمایاندن کوچکترین اتفاقات مربوط به کاراکتری که در آن صنف 
مشغول به کار است را ندارند و با لهجه ها هم نمی شود سریا ل ها 
را متنوع کرد پس باید سراغ چه چیزی رفت؟ وقتی قرار  است 
یک مجموعه تلویزیونی، داستانی از یک بخش اجتماع خودمان 
را روایت کند چگونه می شود کاراکترهای قصه نه شغل داشته 

باشند نه لهجه؟
کارشناسان برنامه های تلویزیونی می گویند کمدی لهجه در تمام 
دنیا وجود دارد و استفاده از لهجه های مختلف برای خلق تیپ های 
گوناگون مورد استفاده قرار می گیرد اما یک نکته ظریف در این 
میان وجود دارد که باعث می شود برخی لهجه های شخصیت ها 
در تلویزیون ماندگار شود  و برخی دیگر مورد اعتراض قرار گیرد و  
عوامل ساخت آن برنامه یا سریال برای  ادامه کارشان یا روی آنتن 

فرستادن آن مجموعه به شدت تحت فشار باشند.
نکته این جاست که  استفاده از لهجه برای کارکترهای یک 
سریال باید معرف ویژگی آن نقش باشد، نه در جهت خنداندن 
مخاطب. در واقع لهجه باید برای تغییر موقعیت کاراکترها مورد 
استفاد واقع شود نه این که وسیله ای برای دست انداختن باشد و 
همین تفاوت هاست که  باعث شده مردم، برخی لهجه ها را بپذیرند 
و با برخی دیگر از سر عناد دربیایند. البته برخی نیز معتقدند اگر  
لهجه ها برای تیپ های مختلف مورد استفاده قرار بگیرد مشکلی 
ایجاد نخواهد شد اما هیچکس نمی تواند تضمین کند اگر در 
به هفت لهجه  با هفت تیپ مختلف  سریالی هفت شخصیت 
متفاوت حرف بزنند فردای پخش قسمت اول سریال  از هفت 

منطقه کشور فریاد اعتراض به سازندگان ان مجموعه بلند نشود!
 در  سال های گذشته تیپ های مختلفی در همین سریال های 
تلویزیونی با لهجه های متفاوت خلق شده اند که نه تنها با اعتراضی 
تمام  تقریبا  گرفتند.  قرار  هم  استقبال  مورد  که  نبودند  روبرو 
تیپ هایی که اکبر عبدی در سینما و تلویزیون  با لهجه آذری، 
خراسانی  و ... بازی کرده را می توان در این دسته قرار داد یا 
برای مثال شخصیت »تقی تاکسی« در »چاردویواری« ) با بازی 
آتیلا پسیانی(، »هومن« در »آشپز باشی« ) با بازی فرهاد اصلانی(، 
»مصیب مبارکی« در »گل های گرمسیری« ) با بازی پرویز فلاحی 
هدایتی(،  محمدرضا  بازی  با   ( «پاورچین«  در  »طغرل«  پور(، 
»حسام بیک« در »روزی روزگاری« ) با بازی محمود پاک نیت( 
و تمام بازیگران »قصه های مجید« ) از جمله مجید باقر بیگی و 
جهانبخش سلطانی( که به لهجه های آذری، کرمانشاهی، عربی، 
زابلی، محلی بختیاری ، اصفهانی و… حرف می زدند از لهجه برای  
بیشتر و بهتر در آمدن نقش شان استفاد کردند و ضمن رسیدن به 

خواسته شان هیچ گاه اعتراضی به آنها نشد.
در عین حال بعد از این که طی سال های گذشته حساسیت های 
لهجه ها  در سریال های  از  استفاده  به موضوع  نسبت  بسیاری 
تلویزیونی پیش آمد و این سوال از سوی نویسندگان سریال ها 
مطرح شد که » پس با چه چیزی می شود شوخی کرد؟« برخی 
از این نویسندگان با استفاده از تخیل خود دست به ابداع و اختراع 
لهجه های  تازه و من درآوردی زدند تا خیال شان از این اعتراض ها 
راحت شود اما این ابداعات هم  محدودیت هایی داشته و همیشه 
نمی توان  با خلق لهجه های تازه سریالی مثل »شب های برره« 

ساخت و مخاطب را راضی نگه داشت.
لهجه هایی که تلویزیون را به چالش کشیدند

مهراب قاسم خانی  یکی از نویسندگان سریال های تلویزیونی بعد 
از توقف پخش سریال »سرزمین کهن« در  مطلبی نوشته بود 
مردم تهران بی غیرت ترین مردم کشور به حساب می آیند چرا 
که سال هاست هر چه دزد و جنایتکار و خلافکار در سریال هاست 

تهرانی اند و صدای هیچ کدام از مردم تهران در نمی آید!
قاسم خانی که برای رساندن منظورش از افعال معکوس  در 
کشور  مردم  تمام  از  طعنه  به  بود،  کرده  استفاده  جمله هایش 
خواسته اجازه ندهند هیچ سریالی ساخته شود، اما واقعا این طور 
هم نبوده که تمام فیلم ها و سریال های لهجه دار مورد اعتراض واقع 
شود. همین نوروز امسال فیلم »ایران برگر« که در کل ایران فروش 
خوبی داشت، با وجود برخی حاشیه ها  در لرستان فروش خوبی 

کرد و اعتراضی هم برنیانگیخت. 
هر چند مسوولان تلویزیون در تیزرهای این فیلم از پخش 
قسمت های لهجه دار آن صرف نظر کردند و این مساله سوال هایی را 
به وجود آورد اما فروش خوب فیلم و پذیرفتن لهجه لری از سوی 
مردم لرستان نشان می داد اشراف مسعود جعفری جوزانی به  لهجه 
مردم موطنش  باعث شده  اعتراض  و جنجالی حول و حوش این 
فیلم به وجود نیاید. همچنین بعد از پخش سریال »در حاشیه« 
که البته  به خاطر اعتراض پزشکان  ابتدا مشکل پخش پیدا کرده 
بود  هیچ اعتراضی از سوی مردم قم به لهجه جواد رضویان که 
تیپ متفاوتی ساخته بود ،نشد تا رضویان بعدتر در برنامه خندوانه 
رضویان  البته  کند.  تشکر  قم   مردم   از  ویژه  اتفاق  این  بابت 
ریزه کاری هایی هم در اجرای این لهجه داشت و از اصطلاحات 

رایج و اصلی قمی ها استفاده نکرد هر چند این لهجه چندان برای  
نسل جدید هم آشنا نبود و می شد با برخی دستکاری ها تغییرش 

داد تا به کسی برنخورد.
نمونه های دیگری هم در سریال ها وجود داشت که  حساسیتی 
به دنبال نداشت تا مشخص شود نقش بازیگر در  درآوردن لهجه 
چقدر موفق بوده است. حمیدرضا آذرنگ که طی سال های اخیر به 
بازیگر ثابت کارهای برادران میرباقری تبدیل شده  در سریال های 
و  سمنان(  استان  بسطامی)  لهجه های  »شاهگوش«  و  »یلدا« 
کرمانشاهی را به شکلی اجرا کرد که کاراکترش را واقعی تر و 
پذیرفتنی تر جلوه دهد و هیچ اعتراضی هم به او نشد. در عوض  در 
نیامدن برخی لهجه ها در همان سریال »یلدا«  و البته سریال »در 
مسیر زاینده رود« به شدت توی ذوق می زد تا جایی که مهرداد 
ضیایی بازیگر و مسوول پرداخت لهجه بازیگران سریال مجبور شد 

بابت این اتفاق از معترضان اصفهانی عذرخواهی کند.
گذشته از این بحث طی سال های گذشته نمونه های بسیاری در 
تلویزیون داشته ایم که به خاطر استفاده از لهجه حاشیه دار شدند و 

مورد هجمه قرار گرفتند:
  رامبد و سیستانی ها

رامبد جوان با حضور در برنامه »بعضیا«ی شبکه یک با لهجه  
سیستانی حرف زد که این حرف زدن مورد اعتراض و هجمه 
شدیدی از مردم و مسوولان منطقه موجه شد تا جایی که رامبد در 
همین برنامه کنار دوست سیستانی اش محمدرضا هدایتی مجبور 
به عذرخواهی شد و گفت در زندگی اش نه کسی را مسخره کرده  
و نه به مسخره شدن کسی یا چیزی خندیده است.جوان مقابل 
دوربین برنامه زنده ضیا بهخاطر نابلدی اش در ادای لهجه سیستانی 
از همه عذرخواهی کرد و تاکید داشت اصلا بحث تمسخر در 
ذهنش نبوده است تا اوضاع را تلطیف کند. البته کار به همین جا 
ختم نشد و او با دعوت  از مردم سسیتان و بلوچستان به برنامه 
خندوانه و پرداختن بسیار به مشکلات و فرهنگ آن منطقه تمام 

دلخوری ها را از دل مردم استان جنوب شرقی کشور در آورد.
  تمسخر گیلانی ها در کلاه پهلوی

شمال  در  تلویزیون  از  زیادی  سریال های  اخیر  سال های  در 
کشور و منطقه گیلان  ساخته شده و طبعا بازیگران  هم باید به 
لهجه شیرین محلی حرف می زدند. جدا از سریال موفق »پس از 
باران« طی چند سال گذشته مجموعه های »گذر از رنج ها« و »از 
یادرفته« هم در فضای گیلان و با لهجه مردم این خطه روی آنتن 
رفت که اعتراضی در پی نداشت اما بعد از پخش سریال تاریخی 
»کلاه پهلوی« نمانیده مردم رشت در مجلس  گفت تمسخر لهجه 
گیلکی در تلویزیون تبدیل به امری عادی شده و برای  مسوولان 

سیما نامه ای اعتراض آمیز نوشت.  
اعتراض وزیر فرهنگ افغانستان به چارخونه 

اعتراض به لهجه ها در سریال های تلویزیونی فراتر از مرزهای 
داخلی رفت و حتی افغان ها هم به  این مساله وارد شدند. بعد از 
پخش سریال طنز »چارخونه« رایزن فرهنگی افغانستان  در ایران 
به خاطر استفاده از لهجه افغانی برای کاراکتری که با حیله و ترفند 
برای به دست آوردن پول  دست به هر کاری می زد اعتراض کردند. 
در ادامه وزیر فرهنگ افغانستان هم در صحبت با رایزن فرهنگی 

ایران در افغانستان از این مساله شکایت کرد.
  آبادانی ها هم معترض شدند

هر چند شخصیت جناب خان در خندوانه  با همین لهجه آبادانی 
به محبوبیت فوق العاده دست یافت  و لهجه آبادانی اش  هیچ گاه 
از سوی مردم این منطقه مورد اعتراض واقع نشد اما نماینده مردم 
آبادان به مسوولان تلویزیون معترض شد که چرا در سریال ها  تمام 
تیپ های دزد و معتاد و دروغگو اهل این خطه اند؟ این نماینده 
بابت نگه نداشتن حرمت آبادانی ها از سوی مسوولان تلویزیون به 

آنها معترض شده بود.  
سرزمین کهنی که به آخر نرسید 

پخش سریال تاریخی و پرهزینه »سرزمین کهن« که با وسواس 
زیاد کمال تبریزی و بعد از کلی حرف و حدیث روی آنتن رفته 
بود بعد از تنها چند قسمت قطع شد .علت این اتفاق اعتراض مردم 
خطه بختیاری به استفاده از دیالوگ های نامناسب خانواده ای بود 
که اصالت بختیاری داشتند. مردم این منطقه این سریال را تخریب 
هویت و توهین به بختیاری ها می دانستند تا با تشدید اعتراض ها  
و نقدهای مختلفی که به این سریال شد ضرغامی مدیر وقت 
سیما دستور توقف پخش »سرزمین کهن« را بدهد. با این حال 
مدتی بعد هیاتی از صدا و سیما برای صحبت رودررو با معترضان، 
مسوولان محلی  و ائمه جمعه به منطقه مورد اشاره سفر کردند تا 
بلکه مشکلات حل شود اما این سریال پرهزینه و پربازیگر همچنان 

در بایگانی تلویزیون خاک می خورد.
 دارا و ندار و اعتراض طراح اولیه

هر چند برخی معتقدند  لهجه کرمانشاهی  تیپ هایی که شهره 
لرستانی و رامین راستاد در این سریال بازی کرده اند خیلی خوب و 
درست از آب در آمده  اما خشایار الوند طراح اولیه قصه این سریال 
به خاطر  اهانت هایی که به قومیت های مختلف در این سریال 
شده بود از همه اقوام عذرخواهی کرد. الوند  البته صراحتا اعلام 
کرد به خاطر همین مساله این سریال از نظر ممیزی در تلویزیون 

بی نظیر بوده است!
 »فاصله ها« و یک شخصیت فرعی:

در سریال »فاصله ها« که چند سال قبل از شبکه سه پخش 
شد یکی از شخصیت های  سریال به لهجه لری حرف می زد که 
این سریال هم حاشیه هایی به دنبال داشت. شخصیت یاور با بازی 
محمد حمزه ای  که در رستوران  فاطمه گودرزی مشغول کار بود 
و نقشی در قصه اصلی سریال نداشت به لهجه لری حرف می زد تا 
مردم لرستان به سازندگان سریال معترض شوند که چرا همیشه 
افرادساده لوح  و پائین دست جامعه باید به زبان این خطه حرف 
بزنند. در ادامه این سریال حاشیه ها آنقدر زیاد شد تا کارگردان 
مجبور به کمرنگ کردن نقش  یاور در قسمت های بعدی شود 
اما جالب آنجا بود که خود بازیگر  نقش یاور به این اعتراض ها 

انتقاد کرد.
 دوبله برای خاموش کردن اعتراض ها

فلورا سام که در سریال های »باغ سرهنگ« و »توطئه فامیلی« 
از  لهجه های گیلکی و شیرازی برای جالب تر کردن کاراکترها 
و سریالش استفاده کرده بود در مجموعه »ما فرشته نیستیم« 
به خاطر استفاده از لهجه به مشکلات بزرگی برخورد. این اتفاق 
درست بعد از پخش سریال پرحاشیه »سرزمین کهن« رخ داد و 
حساسیت های به وجود آمده در مورد  استفاده از لهجه لری برای 
سه بازیگر »ما فرشته نیستیم« در نهایت باعث تغییراتی عجیب در 
این سریال شد که سابقه نداشت. دامنه اعتراض ها به لهجه لری 
سه بازیگر این مجموعه، سام را مجبور کرد برای آنها دوبلور بگذارد 

که این مساله با اعتراض همان بازیگران مواجه شد.
  دستکاری لهجه شمیرانی

سریال »جاده قدیم« به خاطر حسایت بیش از حد روی استفاده 
از لهجه ها  آسیب بسیاری دید و حاشیه های زیادی داشت، هر 
چند قصه اصلی سریال کوچ شخصیت های اصلی داستان از روستا 
به شهر بود و قاعدتا لهجه باید به کار برده می شد اما حساسیت های 
برخی  باعث خذف  سریال   پخش  از  قبل  تلویزیون  مسوولان 
بخش های آن و تاخیر طولانی در روی آنتن رفتنش شد. در نقطه 
مقابل البته  عوامل سازنده سریال تاکید داشتند لهجه استفاده شده 
در سریال یک لهجه کاملا ابداعی  و من درآوردی است  و حتی 
از دستکاری لهجه شمیرانی به دست آمده اما حساسیت ها آنقدر 
زیاد بود که تلویزیون یک گروه تشخیص لهجه تدارک دید و پای 
کار فرستاد. اعضای این گروه هم تشخیص دادند که لهجه مورد 
استفاده لری است، در حالی که هیچ آشنایی با این لهجه نداشتند، 
اما در نهایت یک سال طول کشید تا مدیران جدید سازمان اجازه 

پخش به این مجموعه را بدهند.
 پایتخت و تحملی که جواب داد

چهار سال قبل، و پس از روی آنتن رفتن مجموعه »پایتخت1« 
در نوروز 90  اعتراض ها به استفاده نادرست از لهجه مازندرانی در 
این سریال تبدیل به سوژه داغ رسانه ها شد .کم کم دامنه اعتراض ها 
بالا گرفت و تا واکنش نمایندگان مجلس و امامان جمعه چند شهر 
این استان شمالی پیش رفت  اما مسوولان سیما کاری به سیروس 

مقدم و سریال پرطرفدارش نداشتند.
این اعتراض ها  تا جایی پیش رفت که معترضان قبل از ساخت 
فصل دوم این سریال مقابل استانداری تحصن کردند و خواستار 
تعطیلی این پروژه شدند، دست آخر هم به مقدم و گروهش مجوز 
فیلمبرداری داده نمی شد اما بالاخره فصل دوم هم ساخته شد. 
عجیب این که بعد از روی آنتن رفتن فصل سوم »پایتخت« نیز 
برخی نمایندگان مجلس به لهجه مازنی کارکترهای این مجموعه 
طنز معتر ضشدند اما »پایتخت« به فصل چهار هم رسید و  این 
بیشتر مردم  بود که  آنجا  البته جالب  فراموش شد.  اعتراض ها 
مازندران از لهجه های استفاده شده در این سریال استقبال کردند 
و تعداد معترضان نسبت به  آن هایی که از لهجه مازنی نقی ، 

ارسطو،بابا پنجعلی و ... لذت می بردند

سخنی با همراهان در این سیر ملکوتی 

لام ، مجموعه مرور حکایت عشق در ساقی نامه  دٍ وَ آلهِِ الطّاهِرین عَلیَهِمُ السَّ بسِمِ اللهِ الرَّحمنِ الرَّحیمِ وَ صَلّ الله عَلی سَیّدنا مُحَمَّ
با هدف شرح و تفسیر فرمایش رسول الله ص در خصوص ارتباط قرآن با اهل بیت رسالت )ع(نگاشته گردیده و حقیر در این 

مجموعه نورانی ، بدنبال بیان آثار ولایت کبری در فرازهای کلام الله بوده ام و بنای تفسیر قرآن را به شیوه معمول نداشته ام .
حدیث شریف ثقلین و نیز بسیاری از احادیث و فرمایشات ائمه طاهرین )ع(درباره انطباق آیات قرآن با ولایت علی )ع(، نکته 
ای است ژرف که محور نگارش این مجموعه گردید ، لذا می توان گفت که برای اولین بار به فضل و عنایت پروردگار سبحان و 
لطف صاحب و مولایم حضرت بقیة الله عج ، به بررسی تمام آیات الهی و کیفیت ارتباط آنها با ولایت پرداخته و از هیچ آیه ای 

گذر ننموده ام .
امام صادق )ع(فرمود : همانا خداوند ولایت ما اهل بیت را قطب قرآن و قطب همه کتابهای آسمانی قرار داده است . محکمات 
قرآن بر گرد آن می  گردد ، و بدان ، کتابها ارزش یافته اند و ایمان از آن آشکار می گردد ، و رسول الله ص امر نمود که به قرآن 

و آل محمد )ع(اقتدا شود .
در این مجموعه نورانی ، هر آیه ای را چون منزلی بسوی مقصود در نظر داشته و بر خود لازم دیدم تا جهت ادای حق و حصول 
نتیجه ، در آن منزل توقف کنم و از معارف ملکوتی آیات و منازل راه بهره برم . وقتی به اشارت پیامبر بزرگوار ص و اهل بیت 
)ع(، قرآن صورت مکتوب علی )ع(است و علی )ع(تجلی و ظهور آیات الهی و صورت عملی کلام الله ، پس می بایست تک تک 
آیات قرآن با ولایت علی )ع(عجین باشد ، لذا نمی توان برخی از آیات قرآن را بررسی نمود و برخی دیگر را رها ساخت . پس 
عزم خویش را جزم کرده و با تأسی به مقتدای خویش گام در این بزم اهورایی نهادم و عاجزانه از درگاه حضرت حق جلّ شأنه 

مسئلت کردم وصول به مطلوب را .
رسول خدا ص ضمن اشاره به فضایل اهل بیت )ع(فرمود : ما کانون تنزیل و معنی تأویل هستیم ...

امیر مؤمنان علی)ع( فرمود : کسی از مردم با ما اهل بیت قیاس نمی  گردد . قرآن در مورد ما نازل گشته و کانون رسالت از 
میان ماست .

در طول تاریخ ، آثار بسیاری از بزرگان درباره انطباق برخی از آیات قرآن با ولایت امیرالمؤمنین )ع( نگاشته شده ، که البته با توجه 
به حدیث شریف ثقلین و دیگر فرمایشات معصومین )ع( ، نمی توان بدانها قناعت نمود . از سویی دیگر تفاسیر موجود نیز به این 
مطلب مهم بصورت اختصاصی نپرداخته و صرفاً بکار تفسیر و شرح آیات قرآن همت گماشته اند . حقیر بر این اعتقادم که همه 
آیات الهی در پس معانی ظاهری و اشارات خویش ، حامل نور قدسی ولایت کبری بوده و قائم به این حقیقت ملکوتی اند ، و این 

سرّ عظیم و ودیعه ربانی در بطن آیات مستتر می باشد .
صادق آل محمد )ع( فرمود : منظور از نماز و زکات و روزه و حج و ماه حرام و سرزمین حرام و خانه کعبه و قبله خدا و وجه الّله، 
ما هستیم . ماییم آیات و بینات ، و دشمنان ما در قرآن ، فحشاء و منکر و بغی و خمر و قمار و انصاب و ازلام و اصنام و بتها و جبت 

و طاغوت و مرده و خون و گوشت خوک هستند .
خداوند ما را آفرید و کرامت بخشید و به ما برتری داد و ما را امناء و حافظان و خزانه  داران خود بر آ نچه در آسمانها و زمین است ، 
قرار داد . در کتابش از ما نام برد و با بهترین نام  ها و دوست داشتنی  ترین آنها نزد خود ، برای ما کنایه آورد ، تا بر دشمنان مخفی 
و پوشیده بماند . دشمنان ما را در کتابش نام برد و با مبغوض  ترین نام  ها در نزد خویش و بندگان پرهیزگارش ، از نام آنها کنایه 

آورد و درباره آنان ضرب المثل زد . 
و نیز آن حضرت )ع( فرمود : ما ریشه و اصل هر نیکی هستیم و هر نیکی از شاخه  های ماست و از جمله این نیکی  ها ، توحید 
و نماز و روزه و فرو بردن خشم و بخشش خطاکار و رحمت بر فقیر و همراهی با همسایه و اعتراف به فضیلت اهل فضل است 
. دشمنان ما نیز ریشه هر شر و بدی هستند ، و هر بدی و زشتی از شاخه  های آنهاست . آنها دروغ و خبرچینی و بخل و قطع 
رحم و رباخواری و خوردن ظالمانه مال یتیم و تجاوز از حدودی که خداوند امر کرده است ، و ارتکاب گناهان ظاهر یا پنهان ، از 

زنا گرفته تا دزدی هستند ، و نیز هر امر زشت و ناپسندی از این قبیل ...
ولایت علی ع یگانه رکن شریعت و اساس دین مبین است که تمام فضایل و کمالات بدان وابسته می باشد ، پس هیچ آیتی 
از قرآن نیست جز آنکه بدان تکیه نموده و بر بستر نورانی اش جاری شده ، و این حقیقتی است روشن که در آئینه غدیر خم 

منعکس گردیده و اهل بصیرت بدان معترف اند .
رسول الله )ص( در اجتماع بزرگ غدیر خم فرمود : هان مردمان ، همانا علی و پاکان از 

فرزندانم از نسل او ع ، ثقل اصغرند و قرآن ثقل اکبر . هر یک از این دو 
از دیگر همراه خود خبر می دهد و با آن سازگار است . آن 

دو هرگز از هم جدا نخواهند شد تا در حوض کوثر بر 
من وارد شوند . هان ، بدانید که آنان امانتداران خداوند 

در میان آفریدگان و حاکمان او در زمین اویند .
هشدار که من وظیفه خود را ادا کردم . هشدار که 

من آنچه بر عهده ام بود ابلاغ کردم و به گوشتان رساندم 
و روشن نمودم . بدانید که این سخن خدا بود و من از سوی 

او س��خن گفتم . هش��دار که هرگز به جز این برادرم کسی نباید 
امیرالمؤمنین خوانده ش��ود . هش��دار که پس از من امارت مؤمنان برای 

کسی جز او روا نباشد ...
و نی��ز آن حضرت ص در ارتباط میان آیات قرآن با عل��ی )ع( فرمود : خداوند او را در 

کتابش وصف کرده و او را با آیه هایش ستایش فرموده است ، و خداوند در کتابش نشانه های 
او را بیان کرده است ...

پس نمی توان هیچ کدام از آیات قرآن را از این رکن اساسی بی بهره دانست و یا بصورت کلی بدان اقرار داشت 
بلکه توقف در هر آیه کلام الله را بر طالبان معرفت ولایت ، واجب می نماید . چه آنجا که آیه از احکام می گوید ، چه 

آنجا که شرح حکایت گذشتگان می دهد و چه آنجایی که به مباحث مختلفه شریعت پرداخته ، همه و همه بر یک محور استوار 
گشته و در بطن خویش از یک حقیقت سخن می گویند و آن ، ولایت امیرالمؤمنین و ائمه طاهرین) ع( می باشد .

پس با هدف ارتباط آیات با ولایت کبری ، بدین مجموعه بنگرید و معنایی فراتر از تفسیر ظاهری آیات را طلب کنید و معرفت 

خویش را به امام و حجت حق افزون نمایید ، که رسول الله ص فرمود : مَن مَاتَ وَ لمَ یعَرِف إمامَ زمَانهِِ ماتَ میتَةً جاهِلیَّة .
حقیر با استعانت از اهل بیت ع که حافظان قرآن و خزانه داران علوم و اسرار بلند الهی می باشند ، بدین امر عظیم قیام نموده ام 

و از پروردگار خویش مسئلت دارم توفیق خدمت به ساحت قدس ولایت و خاکساری بر آستان آل محمد )ع( را ...
پیامبراس��لام )ص( در روزغدی��ر خم فرمودند : هان مردمان ، هر آین��ه برتری های علی بن ابی طالب ع نزد خداوند عزّوجل 

برشمارم . پس هر کس از مقامات او خبر داد و آنها که در قرآن نازل فرموده ، بیش از آن اس��ت که من یکباره 
را شناساند ، تصدیق و تأییدش کنید .

لامُ عَلی مَنِ اتَّبَع الهُدی واَلسَّ
فرخ غدیرپور

پنج شنبه -بیست ویکم آبان ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3865

مجموعه مرور حکایت عشق در ساقی نامه به قلم استاد گرانقدر فرخ غدیرپور ) سفیرعشق( که برای نخستین 
بار به بررسی ارتباط میان تمام آیات قرآن با ولایت امیر مؤمنان علی )ع( پرداخته و شرح می دهد حدیث شریف 

ثقلین را در انعکاس کلام وحی ...
تا کنون دو جلد از این اثر نورانی منتشر گردیده که شامل سوره های حمد ، بقره و آل عمران می باشد .

لازم به ذکر است که چنین شرحی از قرآن با توجه به محوریت ولایت امیرالمؤمنین) ع( در تمام آیات در نوع 
خود بی نظیر است ...
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 هشتمین جلسه رسیدگی به پرونده موسوم به فساد نفتی در 
شعبه 15 دادگاه انقلاب روزه گذشته به صورت علنی برگزار شد.

بابک زنجانی متهم ردیف اول پرونده حدود ساعت 8:30 مانند 
جلسات گذشته با تدابیر امنیتی وارد دادگاه انقلاب شد.

 وکیل مدافع بابک زنجانی هم در دادگاه انقلاب حاضر شد.
 علی رغم پخش شایعه ای در فضای مجازی در شب گذشته مبنی 
بر بازداشت یکی از خواهران بابک زنجانی، خواهران وی در دادگاه 

انقلاب حضور داشتند.
بابک زنجانی قبل از آغاز رسمی جلسه دادگاه دقایقی با رسول 

کوهپایه زاده وکیل مدافع اش صحبت کرد.
وکلای شکات پرونده نیز قبل از شروع جلسه دادگاه، دقایقی را با 

هم گفت وگو کردند.
پیش از شروع جلسه دادگاه، بابک زنجانی به وکیل بانک مسکن 
گفت من پولم را می گیرم و کاری به شما ندارم که وکیل مدافع بانک 

مسکن خطاب به وی گفت که شما را به خیر و ما را به سلامت.
جلسه دادگاه حدود ساعت 9 صبح با قرائت آیاتی از قرآن کریم 

آغاز شد.
از غلامحسین صادقی قهاره  ابتدای جلسه قاضی صلواتی  در 
وکیل مدافع شرکت اچ  کی خواست تا با حضور در جایگاه شکایت 

خود را مطرح کند.
از  خود  صحبت های  ابتدای  در  کی  اچ   شرکت  وکیل مدافع 
دادسرای عمومی و انقلاب تهران، بازپرس و معاون دادستان، وزارت  
اطلاعات، معاونت حقوقی سپاه پاسداران و نیروی انتظامی و همچنین 

کارشناسان بانک مرکزی تشکر کرد.
وی بیان کرد: به نظرم بابک زنجانی تاکنون مطلبی را در ماهیت 
موضوع مطرح نکرده است و بیشتر به حواشی و مسائل جنبی 
پرداخته است. ما مسائل حاشیه ای را بررسی نمی کنیم آنچه در این 

جا بررسی می شود اصل کیفرخواست و دفاع از آن است.
وکیل شرکت اچ کی با بیان اینکه بحث ما از طرف شرکت نفت، 
بحث وصول بیت المال است، گفت: همان طور که می دانید کشورهای 
غربی به سرکردگی آمریکا و به بهانه غنی سازی برای ساخت سلاح 
اتمی ایران را هدف تحریم های ظالمانه قرار دادند تا اینکه در بهمن 
ماه سال 90 با تشدید تحریم ها، شرکت ملی نفت و شرکت های تابعه 
آن و بانک مرکزی و سایر بانک ها مشمول تحریم شدند. به نحوی 
که حمل و نقل محموله های نفت و فروش آن در بازارهای جهانی با 

مشکل جدی مواجه شد.
صادقی قهاره ادامه داد:  انباشت محموله های نفتی روی شناورها 
در آب های خلیج فارس، مقامات را نگران کرد. استفاده از شرایط 
تحریم  فرصت مناسبی برای افراد فرصت طلب بود، به جای این که در 
این بحران یار شاکری باشند، بار خاطری شدند. متاسفانه بابک زنجانی 
به همراه شرکا با ادعای دور زدن تحریم ها خود را قهرمان نشان دادند 
و مسئولان و مدیران شرکت نفت را به امور غیر واقع امیدوار کرده 
و بیش از دو میلیارد یورو از شرکت نفت را که برای بیت المال بوده 

به غارت بردند.
وی با بیان اینکه دادستان به خوبی تقاضای جزا برای برای 
متهمان در کیفرخواست کرده است گفت: از آنجا که در کیفرخواست 
اتهام افساد فی الارض از طریق اخلال در نظام اقتصادی با تشکیل 

شبکه  سازمان یافته عنوان شده، مطالب خود را ارائه می دهم.
وکیل مدافع شرکت اچ کی ادامه داد: آنچه که بابک زنجانی 
از قبل و در خلال مراوداتی که با سازمان ها و نهادهای دولتی و 
غیردولتی ادعا داشته، من را وادار می کند به دو نکته اساسی اشاره 
کنم. نخست اینکه وی خود را یکی از پاک ترین و دلسوزترین افراد 
نظام جمهوری اسلامی عنوان کرده و به تعبیر خودش بسیجی 
اقتصادی بوده است. دیگر اینکه خود را دارای چنان شرایط مالی 
فوق العاده و ثروت کلان و امکانات مالی در داخل و خارج از کشور 
عنوان کرد و گفت که به دلیل تمکن مالی وی برخی از مشکلات 

کشور حل شده است.
وی ادامه داد: در بیان شخصیت وی »ر. م« مدیر فروش سورینت 
قشم گفته که از سال 83 با وی آشنا بودم. وی دارای دو شناسنامه به 
نام های بابک زنجانی و دیگری به نام محمدرضا بابک روغنی زنجانی 
بوده است. در آن زمان فقط در یک شرکت آرایشی فعالیت داشته. 
نفر دیگر به نام »ن.ح« می گوید پدر بابک زنجانی از کارکنان راه آهن 
بوده و بابک زنجانی بعد از ظهر ها برای من کارهای تعمیری طلا انجام 

می داد و به بازار می برد.
وکیل مدافع شرکت اچ کی بیان کرد: بابک زنجانی با داشتن 
شناسنامه های جعلی اقدام به صدور چک های بلامحل می کرده است. 
وی با این شناسنامه های جعلی اقدام به افتتاح حساب در بانک هایی 
همچون ملت، پاسارگاد، سپه و غیره کرده بود. وی در دوران سربازی 
20 میلیون دلار را در بازار می فروخت و خود را فردی که سال ها 

تجارت بین الملل انجام داده، معرفی کرده است.

وی افزود: وی خود را راننده مرحوم نوربخش رئیس وقت بانک 
مرکزی معرفی کرده و بعد از ظهر ها میلیون ها ارز را می فروخته است، 

در صورتی که وی هیچ زمان راننده مرحوم نور بخش نبوده است.
وی در ادامه قرائت شکایات خود اسامی متهمان ردیف دوم و سوم 
را آورد که قاضی صلواتی از وی پرسید شکایت شما علیه متهمان 
دوم و سوم است که در همین هنگام متهمان ردیف دوم و سوم وارد 

جلسه دادگاه شدند.
صادقی قهاره در ادامه شکایت خود تاکید کرد:  مطالبات ما در 
رابطه با نفت خام و نفت کوره است. متهم وون کره و لیر ترکیه را 
به جای پرداخت به پیمانکاران صرف خرید اموال و سرمایه گذاری 
کرده است. وی عمده لیرها را به حساب صرافی وابسته به رضا ضراب 

واریز کرده است.
صادقی قهاره گفت: متهم دو شاخص را برای خود مطرح می کند 
یکی این که آدم مومن و ساده و پاکی است و دیگری این که آدمی 
با تمکن بالاست. در صورتی که اتهام اول متهم با این سوابق کیفری 
و عملکرد بزهکارانه ای که دارد درست نیست و نتیجه آن مشخص 
است. همچنین وی ادعا دارد که دارای تمکن مالی است در صورتی 
که از منابع شرکت نیکو و شرکت نفت منابع را بدست آورده و ثروت 
باد آورده ای را کسب کرده که صرف بلند پروازی های خود کرده است.

وکیل مدافع شرکت اچ کی تاکید کرد: مهمترین فعالیت متقلبانه 
بابک زنجانی مثبت نشان دادن صورت حساب ها است، مانند شرکت 

اچ کی و بانک مسکن.
صادقی قهاره با اشاره به گزارش پلیس آگاهی در مورد شخصیت 
بابک زنجانی گفت: در این گزارش آمده که بابک زنجانی در سال 93 
فرزند مرتضی متولد 1352 در جهت پیشبرد اهداف خود چندین 
شناسنامه داشته با اسامی و شماره شناسنامه های مختلف؛ از جمله 
بابک زنجانی فرزند علی به شماره شناسنامه 1200، بابک زنجانی 
فرزند مرتضی به شماره شناسنامه 59 و محمد بابک روغنی زنجانی 
فرزند مرتضی به شماره شناسنامه 1618 و با این شناسنامه های 
جعلی مبادرت به صدور چک های بلامحل و جعل اسناد کرده است، 
البته متهم در دفاع به بازپرس گفته که نباید نبش قبر کنید و این 
موضوعات مربوط به گذشته است و چرا آنها را پیگیری می کنید. در 
صورتی که ما در مرجع قضایی هستیم و سوابق متهم دارای ارزش 

است.
صادقی قهاره درباره شخصیت متهم اصلی پرونده موسوم به فساد 
نفتی در گزارشی دیگر گفت: در این گزارش آمده بابک زنجانی جوان 
40 ساله ای است که از سال 88 فعالیت خود را آغاز کرده و واردکننده 
لوازم آرایشی در کیش بوده و دارای سابقه  قاچاق ارز بوده است. وی 
توانسته در سال های اخیر با رانت های ایجاد شده در وزارت نفت و 
بانک مرکزی به نقطه ای برسد که خود را ثروتمند ترین فرد ایرانی 

معرفی کند.
وی با اشاره به مصاحبه بابک زنجانی با یکی از رسانه ها گفت: در 
این مصاحبه وی عنوان کرده که 64 شرکت داخلی و خارجی دارم 
و گفته که راننده رئیس بانک مرکزی بوده است. در صورتی که وی 

هرگز راننده مرحوم نوربخش نبوده است.
وی با تاکید بر این که بانک FIIB طرف حساب ما نیست و 
این بانک فقط یک وسیله برای کلاهبرداری بوده است گفت: بابک 
زنجانی در این مصاحبه گفته که من سال ها تجربه  کارهای بانکی 
دارم و بیشتر  ال سی های باز شده به رهبری من بوده است. من دنبال 
شرکت نفت نرفتم و آنها به دنبال من آمدند و به 15 بانک داخلی 

کمک کردم. این ادعاها کذب محض است.
وکیل مدافع شرکت اچ کی ادامه داد: مسئولان بانکی هرگز سراغ 
وی نرفتند و متهم از طریق »م.ش« متهم دیگر پرونده معرفی شد و 
»م.ش« وی را به عنوان فردی که خواستار خرید نفت است معرفی 
کرد. طبق توافق مدیران صندوق بازشستگی نفت و متهم ردیف اول 
و متهم ردیف دوم سه محموله به ارزش 300 میلیون یورو به شرکت 
ISO که وابسته به بانک زنجانی است واگذار شد و »م. ش« نیز این 
مطالب را نیز گفته و تایید کرده است. متهم ردیف دوم، بابک زنجانی 

را فردی فعال و باهوش معرفی کرده است.
وی با اشاره به گزارش سازمان بازرسی در مورد بابک زنجانی 
گفت: این سازمان در گزارش خود آورده که حسب تحقیقات صورت 
گرفته بابک زنجانی با مجموعه هایی در جابجایی ارز همکاری داشته و 
از طریق مجموعه نفت وارد خرید و فروش نفت شده است. وی قبل از 
این که در لیست تحریم  قرار گیرد فرصت داشته که وجوه را پرداخت 
کند ولی از انجام این کار به بهانه های واهی خودداری کرده است. وی 
به شرکت نفت گفته بود من پولها را در بانک ژاپن می برم و از آنجا به 
حساب شما واریز می کنم که این موضوع به هیچ وجه صحت نداشت. 

وی 11 فقره قرارداد با شرکت اچ کی داشته است.
در این هنگام بابک زنجانی گفت: قراردادی وجود ندارد که قرائت 
شود. پس از آن صادقی قهاره جزییات این 11 فقره قرارداد را بیان 

کرد.
رییس شعبه 15 دادگاه انقلاب، ساعت 10:30 اعلام تنفس 15 

دقیقه ای کرد.
پس از پایان تنفس، وکیل مدافع شرکت اچ کی گفت: باید از بابک 
زنجانی در خصوص رو ش های جدید و مجرمانه ای که به کار برده 

تشکر کرد.
صادقی قهاره با اشاره به مطالبی که بابک زنجانی در رابطه با یکی 
از شیوخ در دبی مطرح کرده بود گفت: بابک زنجانی گفته که زمانی 
که در دبی شیخ محمد برای بازدید آمده بود مرا دید و به شیخ حشر 
معرفی کرد و او پول را به من داد، اما دیگر هیچ صحبتی از شیخ 

حشر مطرح نشد.
وی ادامه داد: یکی از کارمندان متهم پرینت 15 صفحه ای را برای 
وی آورده و همان پرینت را وزارت اطلاعات برای بازپرس فرستاد. 
یعنی پس از کشف ارتباط بابک زنجانی با بیرون از زندان، اقدامات 
همراه کننده وی مشخص می شود. متهم و شرکایش روش های 
مجرمانه و نویی را با استفاده از امکانات ابداع و ایجاد کردند و از این 
حیث باید از بابک زنجانی تشکر کرد که صاحب روش های جدید 

در ایران است.
در  زنجانی  بابک  داد:  ادامه  کی  اچ  شرکت  مدافع  وکیل 
بازجویی های اولیه گفته که مبلغ یک میلیارد و 200 میلیون از مبالغ 
ال سی ها و محموله ها را به فردی در چین و فرد دیگری در امارات 
فروخته است و پول  آنها را گرفته و صرف خود کرده است. وی مدعی 
شده که از تایپیست شرکتش بازجویی کردند در حالی که فردی که 
ایشان تایپست می نامند سمت های بالایی داشته مانند خانم »م . م« 
به عنوان مدیرعامل یک شرکت و خانم دیگری »م.م« که مسئول 

تمام پیام های وی بوده است.
وی تصریح کرد: بابک زنجانی در دفاعیات خود گفته که شما چه 
کار به منشاء و منابع دارید، در حالی که وی منشاء را صرف خرید 
هواپیما کرده و همگی از پول های شرکت نفت بوده است. در سال 90 
که FIIB را می خرد، سابقه بازداشت داشته است. همچنین در سال 

86 وی متوسل به جعل شناسنامه می شود. متهم در دفاعیات خود 
از لفظ LC عدول کرده و به برات پرداخته است.

صادقی قهاره ادامه داد: بابک زنجانی مطرح می کند که ماشین و 
انگشتر و ساعت و ... را وزیر نفت در دست نگیرد در صورتی که بحث 
بیت المال مطرح است و پرونده مربوط به دولت های قبلی و فعلی 
نیست بلکه مربوط به بیت المال است. ما می خواهیم که هر کسی که 

تخلف کرد با او برخورد شود.
بر اساس این گزارش، وکیل مدافع شرکت اچ کی ادامه داد: بابک 
زنجانی مدعی شده که محموله های نفتی به وی تحویل داده نشده 
است، در حالی که در نامه های گوناگون می توان متوجه شد که این 
محموله های نفتی به بابک زنجانی تحویل داده شده است، البته 
متهمان ردیف دوم و سوم قبول دارند که محموله های نفتی را فروخته 

است و حتی در این زمینه طلبکار هم هستند.
وی با اشاره به اینکه بابک زنجانی 24 فقره سوئیفت جعل کرده 
است گفت: امیدوار کردن شرکت اچ کی به امور واهی و کاذب از جمله 
اقدامات زنجانی بوده و وی از مدارکش بهره برد. متهم با استفاده از 
قطع سوئیفت جهانی، مدعی می شود که نمی تواند پیام ها را جابجا 
کند، در حالی که این موضوع صحت ندارد. نامبرده نقش اصلی در 
فروش نفت و هزینه پرداخت آن را داشته است و سبب به تاراج رفتن 

منابع کشور شده است.
وکیل مدافع شرکت اچ کی تصریح کرد: متهم حساب شرکت 
اچ کی را نزد بانک FIIB با پیام های سوئیفتی جعلی توسط خانم 
»م« کارمند وی ساخته و پرداخته شده و بستانکار نشان داده 

می شود.
صادقی قهاره ادامه داد: متهم خود را فعال اقتصادی نشان داده 
و با رخنه در بانک های دولتی و خصوصی از موقعیت بحرانی کشور 
سوء استفاده کرده و مدیران آنها را فریب داده و اقدام به کلاهبرداری 
کرده است؛ در واقع بابک زنجانی برای جلب اعتماد مدیران شرکت 
نفت، به گواهی افراد و مقامات برای جلب اعتماد توسل یافته از جمله 
وزرایی مانند وزیر نفت، وزیر صنعت و معدن، وزیر اقتصاد و رئیس 

وقت بانک مرکزی.
وی ادامه داد: در واقع تایید مقامات عالی در جهت حل بحران 
موجود بوده و کم کردن فشارهای موجود، البته بابک زنجانی از این 
وضعیت هم سوء استفاده و اقدام به کلاهبرداری می کند. وی از وزیر 
نفت وقت می خواهد که با شرکت های متعلق به وی همکاری کند و 
مدیران این بانک را هم فریب داده و 60 درصد از سهام بانک کنت و 

FIIB را به مبلغ 90 میلیون دلار خریداری می کند.
وی در ادامه به ارتباط بابک زنجانی با »م.ش« پرداخت و گفت:  
آقای ش گفته که به اصرار دوستان مجبور به همکاری با بابک زنجانی 
شدم. بابک زنجانی از شخصیت آقای ش برای اعتبار بین مدیران 
نفت برای خود بهره برده است و اگر آقای ش نبود محموله های نفتی 

تحویل بابک زنجانی نمی شود.
صادقی قهاره خاطرنشان کرد:  بابک زنجانی با همکاری فردی 
به نام »ع.ز« در منطقه لابوان مالزی شرکتی را تاسیس می کند و 

حسابی مربوط به این شرکت نزد بانک FIIB باز می کند.
وی با اشاره به شراکت بابک زنجانی با دو متهم دیگر اضافه کرد:  
برای دو متهم دیگر عنوان مشارکت در اخلال در نظام اقتصادی 
مطرح شده که بر همین اساس از دادگاه خواستار صدور حکم 
مقتضی هستم؛ زیرا مشخص است که اگر همراهی این دو نفر نبود 
مطمئنا بابک زنجانی توانایی انجام کلاهبرداری در این امر عظیم را 
نداشت. »ح. ف« فردی است که »م. ش« او را برای گروه سه نفره شان 
معرفی می کند، البته شروع همکاری »م. ش« ر رابطه با خرید هواپیما 
بوده است. بابک زنجانی از طریق فردی به نام »ش« به مدیر عامل 
بانک مسکن معرفی می شود و نقش موثری در سیستم داخلی کشور 
داشته است. »م.ش« با آشنایی که با صندوق بازنشستگی وزارت 
نفت داشته با مشارکت بابک زنجانی زمینه را برای خرید نفت فراهم 

می کند.
صادقی قهاره در پایان قرائت شکایت خود گفت: چنانچه دادگاه با 
اینگونه کلاهبرداری ها مقابله نکند تردیدی نیست که اینگونه اقدامات 

مجرمانه با استفاده از روش های مدرن در جامعه صورت می گیرد.
وی ادامه داد: بابک زنجانی دزدی است که با چراغ آمده است. 
بر همین اساس موکل در خصوص ضرر و زیان وارده دادخواستی را 

تقدیم دادگاه می کند.
پس از پایان صحبت های صادقی قهاره وکیل مدافع شرکت اچ 
کی قاضی صلواتی گفت:  اعلام شکایت شما و وزارت نفت مشترک 

است.
غلامرضا مهدوی وکیل وزارت نفت نیز موضوع را تایید کرد و 

قاضی صلواتی گفت که لایحه دفاعی را زودتر ارائه دهید.
جلسه دادگاه در ساعت 11:50 به پایان رسید و قاضی صلواتی 

عنوان کرد که جلسه بعدی متعاقبا اعلام می شود. 

شوخی زیباکلام با رحیم پور ازغدی: 

من تمام وقت برای آمریکا 
و پاره وقت برای انگلیس کار می کنم!

در  تهران  دانشگاه  استاد 
غرفه  به  مطبوعات  نمایشگاه 
خبرآنلاین آمد و درباره سخنانی 
تریبون  از  گذشته  هفته  که 
نمازجمعه تهران گفته شد، اظهار 
نظر کرد. عمده پاسخ های صادق 

زیباکلام به طنز بود.
صادق زیباکلام درباره سخنان 
بود  ازغدی که گفته  پور  رحیم 
آمریکا در تمام نهادها آدم دارد، 
گفت که حرف های ازغدی درست 
است و او برای آمریکا کار می کند، 
اما نمی داند که ازغدی از کجا 
خبردار شده است! مشروح گفت 
و گوی زیباکلام در ادامه می آید:

از تریبون نمازجمعه گفته 
شده که آمریکا در تمام نهادها آدم دارد...

آقای ازغدی کاملا درست گفته اند و آمریکایی ها در همه جای مملکت آدم دارند. مثلا 
آدم آمریکایی ها در دانشگاه تهران من هستم و تلاش می کنم که جاهای دیگر هم آدمشان 

من باشم! به عنوان مثال در خبرآنلاین هم من باشم و یا در روزنامه شرق و .....

به جز شما کسی را ندارند؟
من چون خوب انجام وظیفه می کنم جای چند نفر کار می کنم! البته خسته شدم، اما 

آمریکایی ها می گویند بمانم!

به نظر شما آقای رحیم پور از کجا به این نتیجه رسیده اند، که آمریکا در همه 
نهادها آدم دارد؟

 ایشان هوش زیادی دارند و زیاد مطالعه می کنند. چون آمریکاشناسی تخصص می 
خواهد. من البته نمی دانم چطور متوجه شد که من برای آمریکا کار می کنم. من فکر 
می کردم خیلی زرنگم و هیچ ردی از خودم به جا نگذاشته ام اما آقای رحیم پور ازغدی 

ما را لو دادند!

خوب پول می دهند؟
بله پول زیادی به ما می دهند. قرار است همه عوامل آمریکا یکی یکی به بهانه های 
مختلف از کشور خارج شویم، چراکه اگر همه با هم برویم متوجه می شوند. در آنجا 
آمریکایی ها دستورالعمل جدید به ما می دهند که چطور کار کنیم که آقای رحیم پور 

متوجه نشوند.

تا حالا دستورالعمل تان چه بوده است؟
آمریکایی ها برای ما کد می فرستند و می گویند چه کار کنیم و ما هم می گوییم، 

چشم!

انگلیس هم در ایران آدم دارد؟
من به طور تمام وقت برای آمریکا کار می کنم و به طور پاره وقت برای ملکه انگلیس.

در مورد انتخابات هم سوالی داشتم.
در مورد انتخابات باید منتظر باشم ببنیم آقای اوباما و ملکه انگلیس چه دستوری می 

دهند! هنوز دستورالعمل نداده اند.

اصلاح طلبان شورای عالی تشکیل داده اند.
اگر روزنامه ها را بخوانید می بینید که اصلاح طلبان هر روز یک شورا تشکیل می دهند 
یک روز شورای عالی، یک روز شورای هماهنگی. اما آنچه مهم است این است که در هر 
حوزه انتخابیه فقط و فقط یک لیست از اصلاح طلب ها منتشر شود. چیزی که ما را از بین 

می برد این است که لیست های مختلف بدهیم.

آقای زیباکلام نظرتان درباره نمایشگاه مطبوعات چیست به خصوص اینکه 
برخی از رسانه ها آن را تحریم کرده اند.

آقای اوباما و ملکه انگلیس دستور داده اند که درباره آنها که تحریم کرده اند، حرفی نزن 
و نگو که آنها اشک تمساح می ریزند! چون من اول گفته بودم که آنها برای آزادی اشک 
تمساح می ریزند و اصلا آزادی را قبول ندارند؛ اما با من تماس گرفتند و گفتند که ما کی 

به تو گفتیم این حرف ها را بزنی؟ تو چرا از سر خود حرف می زنی؟

ویژه

معتدلین و دلواپسان درباره "نفوذ" چه گفتند؟

دلواپسان نفوذ، سد راه اجرای برجام

در هشتمین جلسه دادگاه متهمان نفتی چه گذشت؟

از هویت های جعلی »بابک زنجانی« تا نام بردن از »رضا ضراب« 

گزارش: زینب صفری
موضوعی که چندی پیش به درستی در سخنان رهبری به آن 
اشاره و نسبت به نفوذ آمریکا در کشور هشدار داده شد اما حالا با 
برداشت های یک سویه و سیاسی از این موضوع تبدیل به سوژه 

جدیدی برای دلواپسی شده است.
تعبیر رهبری از "نفوذ" چه بود؟

هشدار نسبت به "نفوذ" دشمن نخستین بار در سخنان رهبری 
انقلاب بعد از پذیرش برجام مطرح شد. ایشان 18 شهریورماه در 
سخنانی گفتند: "ملّت بزرگ ایران این شیطان بزرگ را از کشور 
بیرون کرد؛ نباید بگذاریم دوباره برگردد؛ نباید بگذاریم از در رفت، از 
پنجره برگردد؛ نباید اجازه بدهیم نفوذ پیدا کند؛ دشمنی اینها تمام 
نمیشود. ... دنبال چیزی به نام مذاکره ی با ایرانند؛ ]امّا[ مذاکره بهانه 
است، مذاکره وسیله برای نفوذ است، مذاکره وسیله برای تحمیل 

خواستها است.  
موضوع نفوذ بعد از آن هم در سخنان ایشان مورد تاکید قرار 
گرفت. از جمله پانزدهم مهرماه در سخنانی در دیدار با فرماندهان و 
کارکنان نیروی دریایی سپاه گفتند: "مذاکره ی آمریکا با جمهوری 
اسلامی ایران، یعنی نفوذ؛ تعریفی که آنها برای مذاکره کردند این 
است و آنها میخواهند راه را برای تحمیل باز کنند. امروز غول عظیم 
تبلیغاتی دنیا در مشت آمریکا است؛ امروز جریان صهیونیستیِ 
بشدّت دشمن بشریّت و دشمن فضیلت، با آمریکا، هر دو در یک 
لباسند، دستشان از یک آستین می آید بیرون و با هم هستند. 
مذاکره ی با اینها یعنی راه را باز کردن برای اینکه بتوانند، هم در 
زمینه ی اقتصادی، هم در زمینه ی فرهنگی، هم در زمینه های 
سیاسی و امنیّتی کشور نفوذ کنند. ... در همین مذاکرات مربوط 
به مسائل انرژی هسته ای، هرجا فرصت پیدا کردند و میدان به آنها 
داده شد -که البتّه طرفهای ایرانی بحمدالله حواسشان جمع بود امّا 
یک جاهایی بالاخره آنها فرصتهایی پیدا کردند- یک نفوذی کردند، 
یک حرکت مضرِّ برای منافع ملّی انجام دادند؛ آنچه ممنوع است این 
است. مذاکره ی با آمریکا ممنوع است به خاطر ضررهای بی شماری 
که دارد و منفعتی که اصلًا ندارد؛ این فرق میکند با مذاکره با فلان 
دولتی که نه چنین امکاناتی دارد، نه چنان انگیزه ای دارد؛ اینها با 

همدیگر متفاوت است، این را نمی فهمند". 
دلواپسان "نفوذ" چه می گویند؟

به رغم روشن بودن معنای نفوذ در تاکید رهبری و هشداری که 
ایشان نسبت به مذاکره با آمریکا دادند، اما بلافاصله برداشت های 
تنگ نظرانه و یک سویه ای از این تاکید رهبری آغاز شد. از جمله 
آنکه حسن رحیم پور ازغدی هشتم آبان ماه و در آستانه سالروز  13 
آبان وقتی که به عنوان سخنران پیش از خطبه ها در نماز جمعه 
تهران حاضر شد در تفسیر اشاره رهبری به نفوذ تا آنجا پیش رفت 

که مدعی شد "آمریکا در همه نهادهای نظام آدم دارد".  
به دنبال این سخنان عجیب رحیم پور ازغدی دیگرانی هم بودند 
که روایت های مشابهی از موضوع نفوذ ارائه دادند. از جمله آنکه 
شانزدهم آبان ماه سایت جهان نیوز وابسته به علیرضا زاکانی در 
مطلبی با اشاره به آیت الله طالقانی نوشت: "با بررسی تاریخی بیت 
ایشان و افراد نزدیک به ایشان درمی یابیم که دشمن اگرچه نتوانست 
این ابوذر زمان را تحت تأثیر قرار دهد ولی توانست با نفوذ در اطراف 

ایشان تأثیرات مخربی را بر جریان انقلاب وارد کند. 

فردای آن روز هم علیرضا پناهیان در سخنانی گفت که "اولین 
زمانی که بحث نفوذ مطرح شد در زمان حضرت آدم بود". به گفته 
پناهیان "آن سوی سکه نفوذ ولایت مداری است وگرنه انسانی که 
ولایت مدار نباشد قابل نفوذ است و نفوذ می تواند انسان را از مسیر 
تعالی خود خارج کند". او این را هم گفت که " نفوذ کار ابلیس است 
و کار او مؤثر واقع می شود و هر کسی چیزی از جنس ابلیس داشته 

باشد نفوذ در آن اثر دارد".
غلامعلی حدادعادل نماینده تهران و رییس فراکسیون اقلیت 
مجلس هم دراین باره گفت که در تمامی قسمت ها باید از ورود 
"نفوذی ها" جلوگیری کرد. رهبری در این زمینه به همه آماده باش 
دادند. همچنین محمدنبی حبیبی دبیر کل حزب موتلفه هم گفت: 
چرا برخی نسبت به واژه »فتنه« و »نفوذ« حساسیت به خرج 
 می دهند و می خواهند آن را از ادبیات مبارزه انقلابی ملت با دشمن 
حذف کنند، با حذف این واژه ها که صف حق و باطل و استکبار و 

استکبارستیزی از بین نمی رود.
این اظهارات در حالی بود که یازدهم آبان ماه خبر دستگیری 
چند خبرنگار توسط اطلاعات سپاه منتشر شد. فردای آن روز هم 
سپاه بیانیه ای منتشر کرده و در آن درباره ضرورت هوشمندی در 

برابر نفوذ هشدار داد. 
این موضوع اما سوژه جدیدی برای صدا و سیما بود تا در ادامه 
مخالف خوانی هایش با دولت، سیاست های دولت تدبیر را زیر سوال 
ببرد. چه آنکه در برنامه گفت و گوی ویژه خبری که دوازدهم آبان 
ماه  از شبکه دو پخش شد، مهمان برنامه حمیدرضا مقدم فر از 
مدیران ارشد خبری در دولت قبل، در سخنانش به بهانه "نفوذ" به 
انتقاد از سیاست های دولت فعلی پرداخت. او در سخنانش به قدم 
زدن ظریف و جان کری و همینطور دست دادن او و اوباما اشاره کرد 

و گفت که این ها همه در چهارچوب نفوذ است.
مقدم فر با اشاره مذاکرات هسته ای گفت: "نفوذ یک عرصه ملی 
است و راهبرد جدید آمریکایی هاست. با مذاکره هسته ای از مرحله 

تحمیل اراده به زور در ظاهر عبور کردیم و آنها راهبرد جدیدی را 
به نام نفوذ قرار دادند. در ادبیات بین الملل، نفوذ را اینطور معنی 
می کنند که تحمیل اراده به نقطه هدف از طریق غیر اجبارآمیز 
مانند رسانه، دیپلماسی عمومی و عرصه های فرهنگی است. بعد از 
برجام و مذاکرات، با این مواجهیم." جالب آنکه در این برنامه برای 
نخستین بار یک کارشناس امنیتی سازمان اطلاعات سپاه در یک 
گفتگوی زنده تلویزیونی حاضر شد و درباره موج جدید بازداشتها در 
میان روزنامه نگاران توضیح داد و گفت با این کار، با نفوذ فرهنگی 
بیگانگان مقابله شد. به گفته او سرویس جاسوسی آمریکا این افراد 

را هدایت می کرد.
اعتدالیون درباره نفوذ چه گفتند؟

با شرایط پیش آمده رییس جمهور اولین کسی بود که به 
برداشت های تنگ نظرانه از مفهوم "نفوذ" واکنش نشان داد. او در 
جلسه هیئت دولت در روز 13 آبان ) روز بعد از پخش این برنامه 
تلویزیونی( تاکید کرد که "نباید عده ای با کلمه "نفوذ" بازی کنند". 
روحانی این را هم گفت که  "اگر رهبری انقلاب کلامی را عنوان 
می کنند به درستی آن را بفهمیم و پیاده کنیم و اجازه ندهیم افرادی 
از این کلمات در راستای منافع شخصی، گروهی و جناحی خود 

سوء استفاده کنند". 
اما در شرایطی که صدا و سیما با دعوت از برخی چهره های 
مخالف دولت سعی کرد تا دامنه موضوع "نفوذ" را به تدابیر دولت 
در سیاست خارجی تسری دهد؛  این بار روزنامه ایران به عنوان 
ارگان رسانه ای دولت به میدان آمد و با انتشار مطلبی در شماره روز 
شانزدهم آبان به کسانی اشاره کرد که "نفوذ" را مصادره به مطلوب 
می کنند. اشاره این روزنامه به همان برنامه گفت و گوی ویژه خبری 
بود که از شبکه دو سیما پخش شد. روزنامه ایران با انتقاد از سخنان 
مقدم فر نوشت: "او با تعاریف عجیب و خودساخته ای که از مقوله 
»نفوذ« ارائه کرد مدعی شد که همه دیدارها و قرارهای اقتصادی و 
سیاسی و فرهنگی که دولتمردان با طرف های خارجی انجام می 

دهند می تواند مصداق و محملی برای نفوذ بیگانگان باشد و از این 
مقدمه چینی این نتیجه عجیب تر را گرفت که هر میدان مذاکره 
یا امضای توافق با طرف های خارجی ممکن است یک دام سیاسی 
باشد که قدرت های آن سوی دنیا آن را مهندسی کرده اند. ... تهیه 
کنندگان برنامه و میهمان ویژه سیما دائم سخن از کشف زوایای تازه 
در باب نفوذ به میان آوردند اما آنچه در نهایت روی آنتن رفت، مونتاژ 
و بازنشر مطالبی بود که ظرف دو سال اخیر به صورت بی وقفه در 

چند بولتن و روزنامه تندروها منتشر شده است. ..." 
رئیس مجلس هم دیگر شخصیتی بود که به این مشی تنگ 
نظرانه از سوی جناح مخالف دولت واکنش نشان داد. علی لاریجانی 
گفت:" حرف زدن علیه یکدیگر در جلسات پنهانی و پخش شب 
نامه باعث انقباض در کشور و ایجاد دشمنی می شود. گاهی در کشور 
مناقشاتی به دلیل اختلاف نظر دیده می شود که نباید این اختلاف 
نظر به دشمنی کشانده شود مثلا فردی راجع به موضوع ملی نظری 
دارد که باید اجازه دهد دیگری نیز نظرش را بیان کند نه اینکه آن 
فرد را به خائن تبدیل کند این لسان غلط است. ... ممکن است 
عده ای نظرات متفاوت برای اداره ی کشور داشته و حتی با دولت 
مخالف باشند اما باید اجازه دهند مخالفان نیز نظرشان را بیان کنند 

نه این که به دلیل مخالفت آنها را منحرف بدانند. 
اما علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی نیز کمی بعد از 
سخنان لاریجانی در برنامه گفت و گوی ویژه خبری در سیما حاضر 
شد و در ادامه سخنان رییس جمهور گفت که نباید موضوع نفوذ 
به یک مسئله جناحی برای حذف رقیب تنزل داده شود. آنجا که 
گفت: "آیا هر تماسی با بیرون به مفهوم نفوذ است؟ ما باید هوشیار 
باشیم. بدترین راه مقابله با نفوذ، تنزل موضوع نفوذ به یک مساله 
جناحی برای حذف رقیب است، چیزی که در این ایام برخی اوقات 
رخ داده است." شمخانی همچنین درباره موج جدید دستگیری 
روزنامه نگاران گفت که این دستگیری ها با قصد تسویه حساب 
سیاسی بوده است و در مورد آنها بزرگ نمایی صورت گرفته است. 
دبیر شورای عالی امنیت ملی این را هم گفت که "می گویند خوش 
و بش پسرخاله فلانی با عروس فلانی یا نقشه صبحانه فلانی، اینها 
نفوذ نیست، اینها در حقیقت دق و دلی شخصی خالی کردن است 

و درست نیست. 
افزون بر آنها سید محمود علوی  وزیر اطلاعات هم با انتقاد از 
فروکاستن مفهوم "نفوذ" به معانی حداقلی گفت: کلمه نفوذ را باید 
با وزن مناسب خودش بکار ببریم و طوری نشود ارزش و تاثیر آن را 

کاهش دهیم تا به مطلب پیش پا افتاده ای تبدیل شود. 
همچنین عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور هم در اظهاراتی 
گفت که "نباید از نفوذ برای تخریب یکدیگر و اتهام زنی استفاده 
کنیم؛ اگر از نفوذ سوءاستفاده شود به فرمایش رهبری جفا شده 
است". او این را هم گفت که "ما نباید راه بیفتیم و انگشت اتهام به 
سمت هم بگیریم. تعریف نفوذ و جاسوس مشخص است. البته همه 
باید حساس باشند ولی این مسأله باید از مجاری قانونی پیگیری 

شود".
همه آنچه گذشت نشان می دهد دلواپسانی که تا چندی پیش 
دلواپس توافق هسته ای و تصویب برجام بودند حالا نگرانی تازه 
ای دارند.  اگرچه دولت با وجود همه دلواپسی ها! از خان تصویب 
برجام گذشت حالا اما در مرحله اجرای آن باید آماده مواجهه با 

"دلواپسان نفوذ" باشد. 

آگهی مزایده اموال غیر منقول )اسناد رهنی(
آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی شماره 5028 اصلی واقع در بخش یک ثبت 
قم مربوط به کلاسه 138904030011000845 به موجب پرونده اجرائی کلاسه 
بایگانی 8901140، له: بانک پاسارگاد و علیه: آقای مصطفی قادری به عنوان متعهد 
و خانم نیره یاریان و آقایان متین رجائی اربابی و مهدی رجائی اربابی مستند سند 
رهنی شماره 6368 دفترخانه اسناد شماره 8 شهر سمنان استان سمنان، ششدانگ 
پلاک ثبتی 5028 اصلی به شماره 15757 در صفحه 70 و دفتر 125 واقع در 
بخش یک قم واقع در: قم، خیابان چهارمردان )انقلاب(، کوچه 18، قبل از گذر 
سمت راست کوچه تکیه ای، پلاک 4، از طریق مزایده به فروش می رسد: حدود 
و مشخصات مورد مزایده: شمالا: اول دیواریست به دیوار خانه شماره 5034، و دوم 
دیواریست به خانه مرقوم. شرقا: دیواریست به خانه 5027 اصلی. جنوبا: بشارع عام. 
غربا: اول دیواریست و دوم که جنوبی است دیوار به دیوار، و سوم دیواریست به خانه 
5029 اصلی. عرصه موجود طبق پروانه 189/26 متر مربع عرصه پس از رعایت بر 
اصلاحی 137/87 متر مربع. گواهی پایان ساختمان به شماره 1/10/9104 مورخ 
86/9/18 مساحت زیرزمین 80 متر مرع و همکف 101 متر مربع و جمع اعیانی 
181 متر مربع. ساختمان دو طبقه زیرزمین و همکف با سازه دیوار باربر آجری 
و سقف طاق ضربی آهنی و نمای آجر قزاقی، قسمتی از طبقه زیرزمین انباری با 
پوشش کف و بدنه سیمان و قسمتی شامل دو اتاق و حمام، پوشش کف موزائیک 
و پوشش بدنه آجر قزاقی، قسمتی از طبقه همکف با پوشش کف سیمان و پوشش 
بدنه سفیدکاری با گچ و درب و پنجره های چوبی و قسمتی شامل هال، دو اتاق، 
آشپزخانه، پوشش کف سیمان و موزائیک و پوشش بدنه سفیدکاری با گچ، پوشش 
کف حیاط موزائیک. سیستم گرمایش بخاری گازی و سرمایش کولر آبی، ساختمان 
دارای انشعاب آب، برق و گاز شهری می باشد. با توجه به مشخصات فوق الذکر از 
نظر کارشناس رسمی دادگستری قیمت عرصه و اعیان ملک به شرح ذیل ارزیابی می 
گردد: 1 – ارزش عرصه به متراژ 189/26 متر مربع از قرار هر متر 12/000/000 ریال 
جمعا 2/271/120/000 ریال. 2 – ارزش اعیانی زیرزمین به متراژ 80 متر مربع از 
قرار هر متر 2/500/000 ریال جمعا 200/000/000 ریال. 3 – ارزش اعیانی همکف 
به متراژ 101 متر مربع از قرار هر متر 3/000/000 ریال جمعا 303/000/000 ریال. 
4 – ارزش محوطه سازی و دیوار کشی و انشعابات جمعا 70/000/000 ریال. بنابراین 
ملک مذکور از نظر کارشناس رسمی دادگستری جمعا به ارزش 2/844/120/000 
ریال )معادل دو میلیارد و هشتصد و چهل و چهار میلیون ویکصد و بیست هزار ریال( 
ارزیابی و اعلام می گردد. مزایده ملک مذکور از ساعت 9 الی 12 روز یکشنبه مورخه 
1394/9/29 در اجرای ثبت قم واقع در خیابان ساحلی انجام می شود. مزایده از مبلغ 
پایه 2/844/120/000 ریال )معادل دو میلیارد و هشتصد و چهل و چهار میلیون و 
یکصدو بیست هزار ریال( شروع و به بالاترین قیمت فروخته می شود. حق الحراج و 
نیمعشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی 
های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و آب و برق و گاز و غیره تا تاریخ حراج 
اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود. 
خریداران می بایست مبلغ پایه را بعنوان سپرده شرکت در مزایده به حساب این اداره 
واریز نمایند و در صورت توافق بر واریز غیر نقدی بر اساس توافق اقدام خواهد شد. و 
چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد 
از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی وحق مزایده و مازاد 

طبق مقررات وصول خواهد شد. 
مهدی روز خوش – مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 9100403001100296/1 
بدین وسیله به: )1- شرکت ندای مهرگان طرح اندیش صادره به امضای علی 
اصغر شاپوری، محل ثبت: قم، شماره ثبت: 6584 و 2 – آقای علی اصغر شاپوری، 
به شماره شناسنامه 4828، بدهکار چک شماره 1002/472883  فرزند: محمد، 
مورخه 1389/4/31 به عهده بانک پاسارگاد ابلاغ می گردد بستانکار سرپرستی بانک 
پاسارگاد قم به استناد چک مذکور جهت وصول مبلغ 650/000/000 ریال مبادرت 
به صدور اجرائیه نموده و پرونده تحت کلاسه 9100296 در شعبه اجرای ثبت قم 
در جریان است چون نشانی شما در متن سند شناخته نشده است و بستانکار نیز 
نتوانسته شما را معرفی نماید لذا حسب درخواست بستانکار و طبق ماده 18 آئین 
نامه اجرای مفاد اسناد رسمی اجرائیه فوق در روزنامه منتشر می شود لذا لازم است 
ظرف ده رووز از انتشار این آگهی )که به منزله ابلاغ اجرائیه است( نسبت به پرداخت 
بدهی خود اقدام نمایید در غیر اینصورت عملیات اجرایی تعقیب خواهد شد و آگهی 

دیگری )جز مزایده( منتشر نخواهد شد.
مهدی روز خوش – مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم
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دیدار خویشاوندان، باعث دوستی در 

خاندان و افزایش دارایی می شود. 

پنجشنبه - بیست و یکم آبان ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3865 روزنامه

 با توجه به اتمام دوره هیئت مدیره خانه مطبوعات مراحل و شرایط ثبت نام 
هیئت مدیره جدید طبق اساسنامه به اطلاع اعضای محترم خانه مطبوعات می رسد. 
اعضای محترم چنانچه قصد کاندیدا شدن جهت عضویت در هیات مدیره و بازرس 
را دارند می توانند تا تاریخ 1394/10/5 با در درست داشتن مدارک ذیل به آدرس 
خیابان 19 دی)باجک( انتهای کوچه 28 سمت چپ پلاک 53 از ساعت 9 الی 14 

مراجعه نمایند . شماره تماس 37754519
مدارک مورد نیاز جهت ثبت نام:

معرفی نامه از رسانه مربوطه  -1
اصل و کپی شناسنامه   -2
اصل و کپی کارت ملی   -3

اصل و کپی کارت پایان خدمت یا معافیت ازخدمت  -4
اصل و کپی مدرک تحصیلی کارشناسی یا معادل حوزوی   -5

گواهی عدم سوء پیشینه   -6
لازم به توضیح است از هر رسانه بیش از 3 نفر نمی توانند عضو هیات مدیره باشند.

آگهی ثبت نام از متقاضیان عضویت 
در هیات مدیره و بازرس خانه مطبوعات استان قم 

خانه مطبوعات استان قم

اطلاعیه

 حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح 
دیروز )چهارشنبه( در دیدار رؤسای دانشگاه ها، مراکز و مؤسسات 
آموزش عالی، پارک های علم و فناوری و مراکز پژوهشی کشور 
ضمن تبیین مبسوط تاریخ و میراث و تجربه ی علمی کشور در 
دوران قبل و بعد از اسلام و جایگاه و نقش دانشگاه ها در تاریخ 
معاصر به ویژه در نهضت اسلامی و بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، 
بر لزوم برنامه ریزی دانشگاه ها و مراکز علمی برای استفاده از میراث 
و تجارب علمی متراکم، به منظور نقش آفرینی در ایجاد »تمدن 
نوین اسلامی« تأکید کردند و گفتند: نیازسنجی علمی برای 
حال و آینده، جلوگیری از کاهش سرعت پیشرفت علمی، اجرای 
دقیق نقشه ی جامع علمی، توجه به کیفیت در آموزش عالی، 
پیگیری جدی ارتباط دانشگاه و صنعت، نقش آفرینی دانشگاه ها 
در اقتصاد مقاومتی، گسترش فضای فرهنگ ایمانی و اسلامی، 
عمق بخشی بصیرت دینی و سیاسی، و میدان دادن به دانشجویان 
و اساتید ارزشی، انقلابی و متدین، از لوازم نقش آفرینی دانشگاه ها 

در شکل گیری تمدن نوین اسلامی است.
رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار جلسات با دانشگاهیان را 
یکی از بهترین و شیرین ترین جلسات توصیف کردند و با اشاره 
به جایگاه علم به عنوان ابزار پیشرفت و اقتدار، افزودند: دانشگاه 
مهمترین مرکز تربیت مدیران آینده ی کشور است؛ به گونه ای که 
عملکرد مناسب و یا غیرمناسب دانشگاه ها در این زمینه، آینده ی 

کشور را تحت تأثیر قرار خواهد داد.
حضرت آیت الله خامنه ای به سابقه ی طولانی پرورش و تربیت 
بزرگان و نخبگان علمی در ایران، همچون ابن سینا، فارابی، 
زکریای رازی، خوارزمی، و تعداد زیاد دیگری از نام آوران علمی در 
عرصه های مختلف اشاره و خاطرنشان کردند: ایران در طول تاریخ، 
قلّه ی تولید فکر و علم بوده است و این روند تا قبل از دوران قاجار 

و پهلوی ادامه داشت.
ایشان گفتند: متأسفانه در دوران قاجار و پهلوی، حرکت علمی 
کشور به دلایل خاص متوقف شد و در زمانی که دوران شکوفایی 
علمی در اروپا بود، ما نتوانستیم از استعدادها و زمینه های علمی 
و اخلاق علمی خود استفاده کنیم؛ بنابراین از حرکت علمی دنیا 

عقب ماندیم.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به برنامه ریزی غربی ها برای 
کشورهای به اصطلاح جهان سوم، به منظور تربیت مدیرانی بر 
اساس تفکر و سبک زندگی غربی از طریق دانشگاه ها افزودند: 
آنها در اجرای این طراحی خود در ایران، به دلیل هویت ایرانی 
و همچنین گسترش و تعمیق تفکرات اسلامی و دینی در میان 
دانشجویان و دانشگاهیان با مشکل مواجه شدند و بعد از نهضت 
اسلامی در سال 1341 نیز یک حرکت عظیم و رو به رشد دینی 

در دانشگاه ها آغاز شد.
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: پیروزی انقلاب اسلامی که 
همچون زلزله ای برای دنیای غرب و شرق آن روز بود، تأثیر بسیار 
زیادی در دانشگاه ها گذاشت و بسیاری از فداکارترین و صادق ترین 

یاران انقلاب از متن دانشگاه ها بودند.
ایشان با اشاره به شرایط دانشگاه ها در 37 سال گذشته و فراز و 
فرودها و حضور سلایق گوناگون داخل نظام و جریان های مختلف 
فکری در دانشگاه ها، خاطرنشان کردند: اکنون مهمترین سؤال 
این است که دانشگاه ها با استفاده از این میراث تاریخی و علمی و 
تجربه ی گران قدر انقلاب اسلامی، چگونه می توانند در شکل گیری 
»تمدن نوین اسلامی« که همان »جامعه ی آرمانی اسلام« است، 

نقش آفرینی کنند.
رؤسای  و  عالی  آموزش  مسئولان  اسلامی،  انقلاب  رهبر 
دانشگاه ها و مراکز علمی را به تفکر و تعمق در این خصوص 
فراخواندند و گفتند: باید تمام برنامه ها و مسیر حرکت دانشگاه ها 

در جهت نقش آفرینی در ایجاد تمدن نوین اسلامی باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای لازمه ی حرکت در این مسیر را، 
اطلاع دقیق و میدانی مسئولان وزارت علوم و بهداشت از شرایط 
واقعی دانشگاه ها دانستند و تأکید کردند: نباید فقط به گزارش ها 

بسنده کرد بلکه باید خروجی ها را به صورت میدانی مورد بررسی 
قرار داد تا متوجه شد که اهداف مورد نظر تا چه حد محقق 

شده اند.
ایشان وجود نیروهای مستعد را برای حرکت علمی، مهم 
مستعد،  نیروهای  از  مهم تر  کردند:  خاطرنشان  و  خواندند 
جهت گیری علمی است، زیرا اگر جهت گیری علمی، صحیح و 
در چارچوب اخلاق و معنویت نباشد، تبعات زیادی را به وجود 

خواهد آورد.
رهبر انقلاب اسلامی، »استعمار« و »بمب اتم« را دو نمونه ی 
تاریخی از نتایج قرار گرفتن علم در مسیر غلط دانستند و افزودند: 
باید همواره مراقب باشیم تا اخلاق و معنویت در کنار علم قرار 

گیرد.
حضرت آیت الله خامنه ای »نیازسنجی علمی« برای حال و 
آینده ی کشور را بسیار ضروری خواندند و گفتند: در حرکت علمی 
باید نیازهای فعلی و نیازهای آینده ی کشور مد نظر قرار گیرند و 

در رشته هایی سرمایه گذاری شود که مورد نیاز کشور است.
ایشان جهت دهی به مقالات علمی و پایان نامه های دکترا در 
چارچوب نیازهای فعلی و آینده ی کشور را موضوعی مهم دانستند 
و افزودند: دانش هسته ای از جمله موضوعات مورد نیاز کشور است 
که از سال ها پیش بر روی آن سرمایه گذاری شد زیرا اگر امکان 
استفاده از نفت نباشد و یا ذخایر نفت به پایان برسد قطعاً نیازمند 

انرژی جایگزین هستیم.
رهبر انقلاب اسلامی بار دیگر به موضوع تولید اورانیوم بیست 
درصد به دست دانشمندان جوان ایرانی اشاره کردند و گفتند: در 
مقطعی سوخت رآکتور تهران که برای تولید رادیودارو است، رو 
به پایان بود و غربی ها شروط خفت باری برای تحویل این سوخت 
مطرح کردند اما جوانان با استعداد و مؤمن ما با تلاش شبانه روزی، 

اورانیوم بیست درصد را تولید و نیاز کشور را برطرف کردند.
اینکه سخت ترین  بر  تأکید  با  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
بیست درصد است و  میزان  تا  اورانیوم،  مرحله ی غنی سازی 
دستیابی به غنی سازی بالاتر از آن تا نود و نه درصد به راحتی 
امکان پذیر است، گفتند: علت دستپاچگی غربی ها در قضیه ی 
هسته ای، همین موضوع بود. البته اگر آنها همان موقع سوخت 
رآکتور تهران را تحویل می دادند، ما به دنبال غنی سازی بیست 

درصد نمی رفتیم.
ایشان در جمع بندی این بخش از سخنان خود خاطرنشان 
کردند: نیازسنجی علمی و سرمایه گذاری بر روی دانش مورد نیاز 

کشور بسیار مهم است و باید همواره مدنظر قرار گیرد.
برای  را  علمی«  پیشرفت  اسلامی، »سرعت  انقلاب  رهبر 

جبران عقب ماندگی ها و همچنین استمرار حرکت علمی، بسیار 
ضروری و اساسی خواندند و گفتند: متأسفانه برخی که خود 
دانشگاهی هستند، در دانشگاه ها به دانشجویان می گویند که این 
پیشرفت های علمی دروغ است! اگر نادرست است، پس چرا مرکز 
تحقیقات رژیم صهیونیستی از پیشرفت علمی ایران ابراز نگرانی 

می کند؟
ایشان با اشاره به عقب ماندگی تاریخی علمی کشور، تأکید 
کردند: اگر سرعت پیشرفت علمی کشور کم شود، فاصله ی ما با 
حرکت علمی دنیا بیشتر خواهد شد؛ بنابراین باید سرعت پیشرفت 

خود را حفظ کنیم.
رهبر انقلاب اسلامی، پژوهش محور شدن دانشگاه ها، اجرای 
دقیق نقشه ی جامع علمی کشور، توجه به کیفیت آموزش عالی 
و تعیین شاخص های دقیق و منطبق با واقعیات، و ارتباط دانشگاه 
با صنعت را مورد تأکید قرار دادند و گفتند: یکی از راه های ایجاد 
اشتغال برای دانش آموختگان دانشگاه ها، برقراری ارتباط میان 
صنعت و دانشگاه است که لازمه ی این موضوع هم، برنامه ریزی 
وزرای مربوطه و ایجاد همکاری جامع میان دانشگاه ها و صنعت در 

بخش های دولتی و غیردولتی است.
حضرت آیت الله خامنه ای به لزوم نقش آفرینی دانشگاه ها 
در اقتصاد مقاومتی از طریق شرکت های دانش بنیان نیز اشاره 
و درخصوص اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی، خاطرنشان 
کردند: درخصوص اجرای اقتصاد مقاومتی آن چیزی که باید اتفاق 
بیفتد هنوز اتفاق نیفتاده است و مسئولان دولتی تازه، گزارشی 
درباره ی برنامه های درنظرگرفته شده برای اجرای اقتصاد مقاومتی 

به من داده اند.
ایشان در ادامه به موضوع مسائل فرهنگی در دانشگاه ها نیز 
اشاره کردند و با انتقاد از برخی اقدامات انجام گرفته، گفتند: برخی 
کار فرهنگی را با کنسرت و اردوهای مختلط اشتباه گرفته اند و 
برای توجیه کار غلط خود می گویند، دانشجویان باید شاد باشند!

رهبر انقلاب اسلامی افزودند: شاد بودن برای هر محیطی 
خوب است، اما به چه قیمتی؟ به قیمت برگزاری مراسم و اردوهای 
مختلط؟ مگر غربی ها از اختلاط چه بهره ای جز جنایات کنونی 

جنسی برده اند که ما به دنبال پیروی از همان شیوه ها هستیم.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه کار فرهنگی ماهیت 
دیگری دارد، گفتند: مسئولین فرهنگی دانشگاه ها بفهمند چه 
می کنند؟ کار فرهنگی صحیح این است که انسان مؤمن، متخلق، 
انقلابی، معتقد به آرمان ها، دوستدار کشور و نظام اسلامی و دارای 

بصیرت و عمق دینی و سیاسی تربیت شود.
ایشان بصیرت دینی و سیاسی را برای جوانان و جلوگیری 

از لغزش ها بسیار مهم خواندند و خاطرنشان کردند: علت لغزش 
بسیاری از افراد در فتنه ی 88، که انسان های بدی هم نبودند، 
نداشتن بصیرت بود. هنگامی که طرف مقابل می گوید »انتخابات 
بهانه است و اصل نظام نشانه است«، فرد معتقد به نظام چه باید 
بکند؟ اگر بصیرت نباشد، وظیفه ی لحظه ی نیاز انجام نخواهد شد.

رهبر انقلاب اسلامی، ایجاد اعتماد به نفس و امید به آینده 
در میان جوانان را از دیگر کارهای فرهنگی لازم در دانشگاه ها 
برشمردند و گفتند: در کشور نقاط امیدواری بسیار زیاد است که 
از جمله ی آنها ظرفیت های فراوان و موقعیت و اقتدار کنونی کشور 

است.
حضرت آیت الله خامنه ای خودکم بینی را بزرگترین خطر 
خواندند و افزودند: خودکم بینی و دست کم گرفتن توانایی و قدرت 
ملت و کشور باعث می شود، در شرایطی که همه به قدرت و نفوذ 
جمهوری اسلامی ایران در منطقه، اذعان دارند، فردی در داخل 

بگوید »ما کسی نیستیم و منزوی هستیم!«
ایشان تربیت جوانان معقتد به استقلال فکری، سیاسی، 
فرهنگی و اقتصادی را از دیگر کارهای فرهنگی لازم در دانشگاه ها 
دانستند و گفتند: خبرهایی که به من از برخی دانشگاه ها می رسد 
و امیدوارم که درست نباشند، برخلاف این موارد است به گونه ای 
که تشکل های مؤمن و انقلابی و خوش فکر را تحت فشار قرار 

می دهند.
و  علوم  وزارت  مسئولان  به  اسلامی خطاب  انقلاب  رهبر 
بهداشت و رؤسای دانشگاه ها تأکید کردند: باید به جوان های 
انقلابی و مؤمن، خوش روحیه، متدین و دارای عزت نفس میدان 

بدهید به گونه ای که فضا دست آنها باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای در جمع بندی سخنانشان با اشاره 
به علاقه ی دیرین و فراوان خود به دانشگاه و جامعه ی دانشگاهی، 
بزرگترین  آماج  دانشجو  و  دانشگاه  امروز  کردند:  خاطرنشان 
توطئه ها است و دشمنان کشور از حضور دانشگاهیان با روحیه ی 
انقلابی و تهاجمی در میدان و برهم زدن خط قرمزهای آنان و 
بالا بردن پرچم علم و پُررنگ کردن شعارهای انقلابی وحشت 
دارند و برای مقابله با این حرکت برنامه ریزی و هزینه های سنگینی 

می کنند.
ایشان به تغییر روش های استعماری در دوره ی کنونی اشاره 
کردند و افزودند: سلطه گران اکنون به دنبال این هستند که تفکر 
عناصر فعال، هوشمند و نخبه ی یک کشور را به نحوی تغییر دهند 

که این عناصر، اهداف آنان را برآورده کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین با تأکید بر ضروت ترویج 
به دغدغه ی  باید  دانشگاهی، گفتند:  ارزش ها در محیط های 
دانشجویان ارزشی و انقلابی و همچنین هزاران نفر از اساتید مؤمن 
و انقلابی که امروز در دانشگاه ها هستند، توجه کرد و از این اساتید 

قدردانی و قدرشناسی کرد.

پیش از بیانات رهبر انقلاب اسلامی، دکتر فرهادی وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری، توجه به اقتصاد دانش بنیان و تولید ثروت از 
علم و فناوری را سرآمد برنامه های این وزارتخانه در حوزه ی اقتصاد 
مقاومتی دانست و گفت: تهیه و تصویب سند اقتصاد مقاومتی، 
بازنگری و اصلاح برنامه های درسی، همکاری با بخش های صنعتی 
و خدماتی کشور، اهتمام به اجرای سند دانشگاه اسلامی، برگزاری 
کرسی های آزاداندیشی و تعمیق و ترویج فضای دینی و انقلابی 
در دانشگاه ها از مهمترین اقدامات و رویکردهای وزارت علوم بوده 

است.
همچنین دکتر قاضی زاده هاشمی وزیر بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی، رتبه ی پزشکی ایران از نظر تعداد مقالات را در 
منطقه اول و در جهان 24 اعلام کرد و افزود: کسب مرجعیت 
علمی در منطقه و حضور مؤثر در عرصه های بین المللی، توجه 
به طب سنتی و ملی و اخلاق پزشکی، ایجاد دانشکده ی طب و 
دین، رعایت حقوق بیماران و ایجاد بیمارستان های ویژه ی بانوان 

در دستور کار وزارت بهداشت است.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رؤسای دانشگاهها و مراکز آموزش عالی تاکید کرد:

لزوم نقش آفرینی دانشگاهها در ایجاد تمدن نوین اسلامی

 از اول آذر کارت سوخت ها بلا استفاده خواهند بود!
گفته می شود: به گفته رییس جایگاه داران سوخت با توجه به تک نرخی شدن قیمت بنزین و مساله 
ساز شدن این کارت ها برای جایگاه داران دولت تصمیم گرفت تا این کارت ها را از رده خارج کند، به همین 
دلیل این کارت ها از اول آذرماه دیگر قابل استفاده نیستند. بیژن حاج محمدرضا با اشاره به از رده خارج 
شدن کارت های سوخت تا پایان آبان ماه سال جاری،اظهار داشت: کارت های سوخت که در سال 86 برای 
سهمیه بندی بنزین صادر شده بود،قرار بود تنها برای 6 ماه قابل استفاده باشد،اما 9 سال از رده خارج شدن 

این کارت ها طول کشید.

شرط مطهری برای رضایت دادن
گفته می شود: علی مطهری در صفحه اینستاگرام خود درباره آخرین جلسه دادگاه حادثه شیراز که 
19 آبان برگزار شد، توضیح داد. مطهری در بخشی از متن با اشاره به درخواست متهمان برای عفو و بخشش 
توسط مطهری، در این زمینه نوشت: گفتم اولا من هیچ وقت کینه افرادی مثل شما را که به خیال خود به 
انقلاب خدمت می کنید ولی در واقع ضربه می زنید، به دل نمی گیرم چون فکر می کنم از روی اعتقاد عمل 
می کنید ولی بدانید که راه دفاع از انقلاب و ولایت فقیه این نیست. بلکه باید مطابق سیره ائمه اطهار به مخالفان 
فرصت اظهارنظر بدهید.  ثانیا اگر دادگاه، پرونده دستوردهندگان این حادثه را به جریان بیندازد آنگاه احتمال 

گذشت من از شما قوت می گیرد.

تلگرام پیشنهاد ایجاد سرور در ایران را رد کرد
گفته می شود: پس از آنکه مدیر تلگرام از درخواست برای در اختیار گرفتن اطلاعات کاربران ایرانی 
خبر داد و آن را دلیلی برای فیلتر شدن تلگرام در ایران نامید، وزیر ارتباطات با رد این ادعا، گفت که وزارت 
ارتباطات تنها خواستار مسدود شدن کانال های غیراخلاقی در این پیام رسان شده و در صورت عدم همکاری 
تلگرام، دولت که همواره موافق استفاده درست از شبکه های اجتماعی است نیز موافق فعالیت تلگرام نخواهد 
بود. بنابر اطلاعات رسیده به خبرگزاری فارس از برخی منابع رسمی نزدیک به دولت، وزارت ارتباطات از تلگرام 
خواسته بوده که سروری در ایران ایجاد کند که این موضوع علاوه بر اینکه از سوی مدیران تلگرام رد شد، آنها 
این پیشنهاد را خواست دولت برای دسترسی به اطلاعات کاربران ایرانی را تعبیر کردند. ادعای تلگرام در حالی 

مطرح شد که ایران پیش از این از گوگل و یاهو هم خواسته بود که سرورهایشان را به ایران منتقل کنند.

تعداد ثبت نام کنندگان خودرو به ۴۰ هزار تن رسید
گفته می شود: مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صنعت، معدن و تجارت در اطلاعیه ای به 
استقبال خوب مردم از طرح جدید دولت در خرید اقساطی خودرو با تسهیلات حداکثر 25 میلیون تومانی 
اشاره و اعلام کرد که در 2 روز آغاز این طرح بیش از 40 هزار متقاضی ثبت کردند. در اطلاعیه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت آمده است: براساس گزارش ها، تا عصر روز سه شنبه در گروه صنعتی ایران خودرو بیش از 20 
هزار خودرو ثبت نام شده است که 40 در صد آن پژو 405، نزدیک به 30 درصد سمند و بقیه پژو پارس، ال 
90 و پژو 206 و دنا بوده است. همچنین در گروه خودروسازی سایپا نیز بیش از 19 هزار خودرو ثبت نام شده 

که 70 درصد آن متعلق به پراید و تیبا و بقیه خودرهای ال90 و وانت زامیاد برلیان بوده است.

دستگیری سه ایرانی مظنون برای پیوستن به داعش
گفته می شود: رسانه های ترکیه گزارش داده اند که نیروهای امنیتی این کشور در عملیاتی علیه 
مظنونانی که قصد پیوستن به داعش را داشته اند، 38 شهروند خارجی از جمله سه ایرانی و دو افغان را 
بازداشت کرده اند. بی بی سی به نقل از سایت روزنامه حریت در این عملیات که در استان آدانا در جنوب 
ترکیه انجام شد 14 شهروند جمهوری آذربایجان، 7 تبعه اندونزی، پنج عراقی، پنج نفر از قرقیزستان و دو 

تاجیک هم دستگیر شده اند.

واکنش اینستاگرامی امیر تتلو به فیتیله
گفته می شود: امیر تتلو در صفحه اینستاگرام خود به ماجرای »فیتیله« واکنش نشان داد.به گزارش 
ایسکانیوز امیر تتلو پیرامون حواشی به وجود آمده در خصوص برنامه فیتیله ای ها با انتشار تصویر زیر در 
صفحه اینستاگرام خود اظهار کرد که من ترکم اما اگر کسی شوخی کرد یا اشتباه کرد و معذرت خواهی کرد 

سریع می بخشیمش.

واردات بیش از 15 میلیارد دلار کالا از فرانسه در دولت احمدی نژاد
گفته می شود: دولت محمود احمد ی نژاد که همواره خواهان پایان رابطه با دولت های غربی بود براساس 
آمار بالغ بر 153,025,125,000,000 ریال ) 15 میلیارد و 300 میلیون دلار( کالا از کشور آمریکا به ایران 
وارد کرد.به گزارش ایلنا در یک ماه گذشته برخی رسانه ها در قالب پروژه "مقابله با نفوذ" ، واردات کالا از برخی 
کشورهای غربی را بخشی از پروژه نفوذ در شرایط پساتحریم، عنوان می کنند. این رسانه ها در حالی نسبت به 
واردات از برخی کشورها هشدار می دهند که گویا واردات کالا از این کشورها برای اولین بار در دولت حسن 
روحانی، صورت می گیرد. فرانسه، کشوری است که در طول 10 سال گذشته همواره تندترین مواضع را در 
خصوص برنامه هسته ای ایران داشت. آمار واردات جمهوری اسلامی ایران از کشور فرانسه در دوره 8 ساله 
دولت محمود احمدی نژاد، گویای عملکرد دولت مورد حمایت دلواپسان، در خصوص واردات کالا از کشورهایی 

است که امروز واردات از این کشورها را بخشی از پروژه نفوذ می نامند.

دعوت از پاپ برای حضور در زیارت اربعین حسینی
گفته می شود: به گزارش شیعه آنلاین، آیت الله سید محمدتقی مدرسی، از مراجع تقلید عراق چند روز 
پیش در دیدار با حجة الإسلام و المسلمین نجفی روحانی، نماینده بعثه مقام معظم رهبری در عراق، گفته بود: 
 در سفری که چندی پیش به واتیکان داشتم، از پاپ دعوت کردم تا بیاید از نزدیک این مراسم بزرگ أربعین 

حسینی را مشاهده کند زیرا دیدن با آنچه از اخبار می شنوند فرق می کند. تا ببیند ما چه داریم.

نامحرمانه

با  سی امین جشنواره ملی قرآن و عترت 
رقابت 450 نفر از نخبگان دانشجو در 31 رشته 
در قم با پیام آیت الله سبحانی آغاز به کار کرد. 

دبیر ستاد سی امین جشنواره ملی قرآن و 
عترت دانشجویان کشور شامگاه سه شنبه در 
مراسم افتتاحیه این جشنواره که با پیام آیت الله 
العظمی سبحانی در مدرسه علمیه امام موسی 
اینکه جشنواره  بیان  با  برگزار شد،  کاظم)ع( 
اساس  بر  دانشجویان  عترت  و  قرآن  ملی 
حدیث شریف ثقلین شکل گرفته است، گفت: 
این جشنواره در 8 رشته شفاهی، سه رشته 
پژوهشی، دو رشته فناوری و 9 رشته هنری 

برگزار می  شود.
علی اصغر شعاعی ترویج و توسعه فرهنگ 
معرفی  و  نخبگان  شناسایی  آموزش،  قرآنی، 
نفرات برتر برای شرکت بین المللی دانشجویان 
جهان اسلام را از جمله اهداف این مسابقات 
عنوان کرد و گفت: این جشنواره که در 31 

رشته قرآنی، فرهنگی و ادبی برگزار می شود 
شامل 6 کمیته تشریفات، پشتیبانی، علمی، 
مدعوین و حراست و دبیرخانه جشنواره بوده 

است.
انتقاد از کم توجهی به قرآن

 در ایام محرم و صفر
معاون قرآن و عترت دانشگاه علوم و قرآن 
کریم با تأکید بر اینکه هم جواری قرآن و عترت از 
جمله ویژگی های مهم این مسابقات است، گفت: 
متأسفانه در ماه محرم و صفر فعالیت های قرآنی 
کمرنگ می شود که با برگزاری این برنامه قصد 

داریم این فرهنگ نامطلوب را از بین ببریم.
شعاعی با اشاره به اینکه فلسفه قیام اباعبدالله 
الحسین)ع( ترویج و توسعه ارزش های اصیل 
مبارک  سر  داشت:  اظهار  است،  بوده  قرآنی 
امام حسین)ع( بر روی نیزه ها صورت و سیره 
قرآنی را با عالی ترین جلوه های الهی به نمایش 
گذاشته است. وی افزود: متأسفانه در حادثه 

غمبار منا جامعه قرآنی چند تن از ارزشمندترین 
و برگزیده ترین نخبگان خود را از دست داد که 

لکه ننگی برای آل سعود خواهد بود.
دانشجویان مهم ترین مروجان

 ارزش های ثقلین هستند
دبیر سی امین جشنواره ملی قرآن و عترت 
دانشجویان کشور از قرائت و اعلام بیانیه قرآنی 
در مراسم اختتامیه این جشنواره خبر داد و 
گفت: مضمون این بیانیه ترویج و توسعه فرهنگ 
ناب قرآن و عترت و تشریح و تبیین مسائل و 
مشکلات پیش روی رهروان قرآن مجید خواهد 

بود.
قرائت  نحوه  مختلف  مراحل  آموزش  وی 
ویژگی های  دیگر  از  را  کریم  قرآن  حفظ  و 
و  کرد  عنوان  سی ام  جشنواره  منحصربه فرد 
گفت: جوانان به ویژه دانشجویان نخبه بهترین 
گزینه برای ترویج و تبیین ارزش های قرآن و 

عترت در جامعه هستند. 

 مهدی متقیان مدیر کل پدافند غیر عامل استان  
قم گفت: متاسفانه برخی از مدیران استان قم به جای 
رویکرد پیشگیرانه و توجه به مدیریت پدافندی تمام 
برنامه ریزی های خود را معطوف به هنگام وقوع بحران 

نموده که این نگاه بسیار نگاه غلط و خطر ناکی است.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم  صبح دیروز 
کارگاه آموزشی الزامات پدافند غیرعامل در حوزه سلامت 
و دفاع زیستی با حضور مدیران استان و مسئولین مراکز 
درمانی در  در این دانشگاه برگزار شد طی سخنانیگفت: 
طبق فرمایش مقام معظم رهبری پدافند غیر عامل مانند 
مصون سازی بدن انسان از درون است از این رو بایستی 
هر یک از ارگان های اجرایی با توجه به تخصص خود در 

این امر مشارکت نمایند. 
دکتر مظفری افزود: دانشگاه علوم پزشکی قم به ویژه 
پس از اجرای طرح تحول نظام سلامت آمادگی کامل 
دارد تا در صورت بروز مشکل اقدامات لازم را انجام دهد.

دکتر مظفری افزود: دانشگاه علوم پزشکی قم به ویژه 
پس از اجرای طرح تحول نظام سلامت آمادگی کامل 

دارد تا در صورت بروز مشکل اقدامات لازم را انجام دهد.
مدیر کل پدافند زیستی کشور ضمن تبیین اقدامات 
انجام شده در کشور  با اشاره به خطراتی که استان قم 
را تهدید می کنند گفت: به دلیل وجود صنایع ، واحد 
های تولید دام و کارخانجات تولید مواد غذایی در صورت 
بروز بحران مردم استان قم در معرض خطرات زیادی 
قرار خواهند داشت که بایستی از طریق آموزش مسائل 
پدافندی به مردم و کارکنان ادارات استان، آگاهی آنان 

نسبت به این مسائل بالا ببریم.
دکتر کریمی نیا افزود: ورود سالیانه 20 میلیون زائر 
به استان قم که 10 درصد از آنان از اتباع دیگر کشور 
می باشند، می تواند از دیگر تهدیدات استان قم به شمار 

بیاید و مورد توجه مسئولین استانی قرار بگیرد.
دکتر کریمی نیا در پایان گفت: نقش ارگان هایی 
مانند دانشگاه علوم پزشکی در پدافند غیر عامل بسیار 
حساس است که به همین دلیل وزارت بهداشت و 
دانشگاه های علوم پزشکی باید آمادگی کامل در این 

زمینه را به دست بیاورند.

در 31 رشته؛

سی امین جشنواره ملی قرآن و عترت دانشجویان آغاز شد
در کارگاه آموزشی الزامات پدافند غیرعامل در حوزه سلامت و دفاع زیستی  مطرح شد

 انتقاد از نگاه بحران محور در بین مدیران قم  

السلام علیک یا ابا عبدالله
 السلام علیک یا ابن رسول الله)ص(

ستاد مردمی تسهیلات زائران اربعین حسینی در کربلای معلی

موکب فاطمه معصومه سلام الله علیها

همشهریان گرامی
 که تمایل به مشارکت 

در طرح استانی خدمات رسانی و 
امرپذیرائی و اسکان زائران پیاده اربعین 
حسینی در مسیر نجف به کربلا را دارند، 

می توانند کمکها و هدایای نقدی خود را به 
شماره حساب 0194009400004 
سیبا بانک ملی   واریز نمایند.


